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DAMES EN HEREN,

De commissie behandelde het ontwerp van decreet 
houdende de algemene uitgavenbegroting van de 
Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2009 
op 13, 18, 20 en 27 november 2008.

Op 13 november werden de beleidsbrieven Cultuur 
(Parl. St. Vl. Parl. 2008-09, nr. 1902/1), Jeugd (Parl. 
St. Vl. Parl. 2008-09, nr. 1903/1) en Sport (Parl. St. 
Vl. Parl. 2008-09, nr. 1904/1) toegelicht door de heer 
Bert Anciaux, Vlaams minister van Cultuur, Jeugd, 
Sport en Brussel, en de beleidsbrief  Media (Parl. 
St. Vl. Parl. 2008-09, nr. 1922/1) door de heer Kris 
Peeters, minister-president van de Vlaamse Regering, 
Vlaams minister van Institutionele Hervormingen, 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media, Toerisme, 
Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid.

Op 18 november volgde de algemene bespreking van 
de beleidsbrieven en de begrotingen voor Jeugd en 
Sport.

Op 20 november werd de bespreking van de beleids-
brief  en de begroting Sport verder gezet, gevolgd 
door de bespreking van de beleidsbrief  en de begro-
ting Cultuur.

Op 27 november werd de algemene bespreking van 
de beleidsbrief en de begroting Media georganiseerd, 
gevolgd door de globale stemming over alle aan de 
commissie toegewezen onderdelen van de uitgaven-
begroting 2009.

Het commissieverslag werd onderverdeeld in de 
beleidsdomeinen Jeugd, Cultuur, Sport en Media. 

I. BELEIDSDOMEIN JEUGD

1. Toelichting van de beleidsbrief en de uitgavenbe-
groting Jeugd door de heer Bert Anciaux, Vlaams 
minister van Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel 

Minister Bert Anciaux stelt dat de beleidsbrief  Jeugd 
voortgaat op de sporen die sinds het begin van de 
vorige legislatuur worden getrokken. Het betreft 
enerzijds de stevige ondersteuning van het jeugdwerk 
en anderzijds een verankering van de Vlaamse Rege-
ring voor een specifiek, offensief  en breed jeugdbe-
leid.

Het vernieuwde decreet op het Vlaamse jeugdbeleid, 
dat onlangs door het Vlaams Parlement werd goed-

gekeurd, werkt deze twee sporen verder uit en geeft er 
een concrete invulling aan. Binnen de logica van het 
decreet heeft de minister in deze beleidsbrief  een eer-
ste stap gezet in de constructie van een meer omvat-
tend begrotingspanorama. Het accent ligt voorlopig 
enkel bij de budgetten die in zijn bevoegdheden als 
expliciet jeugdcategoriaal kunnen worden geduid. 

Hieruit blijkt alleszins een sterke toename van de 
middelen voor de instrumenten voor een breed jeugd-
beleid. De minister noemt de ondersteuning van het 
coördinatieorgaan voor internationale jeugdwerking 
(Jint), de Vereniging Vlaamse Jeugddiensten en -con-
sulenten (VVJ), de Vlaamse Jeugdraad, het steunpunt 
Jeugd, het jeugdonderzoek, het Vlaams Informatie-
punt Jeugd (VIPJeugd), de jongerenjournaals en de 
buitenspeeldag. De middelen stegen op tien jaar tijd 
van 506.000 euro naar 4.533.000 euro. Ook het jeugd-
werkbeleid kende de afgelopen jaren niet alleen een 
uitbreiding van het instrumentarium, maar ook van 
de middelen: een stijging met 83 percent op ruim 26 
miljoen euro. 

Ten opzichte van 2008 noteert men voor het jeugd-
werk een stijging met 3.756.000 euro. Voor de eerste 
maal komen ook de expliciete jeugdinitiatieven bin-
nen het kunsten- en erfgoedbeleid in beeld. Ook hier 
verheugt de minister zich over een sterke toename: 
bij de kunsten van ongeveer 4,1 miljoen euro in 1999 
naar bijna 9 miljoen euro in 2008 en bij de projecten 
binnen het erfgoedveld van bijna 43.000 euro in 1999 
naar 385.000 euro in 2008. Binnen het sportbeleid is 
de toename indrukwekkend: van 1,4 miljoen euro in 
2004 naar 18,7 miljoen euro in 2009.

Deze eerste oefeningen zijn zeker nog niet helemaal 
verfijnd en zullen maar interessant worden in een nog 
ruimer, langduriger kader. De minister heeft met deze 
beleidsbrief  een eerste aanzet willen geven. Die past 
uiteraard in een meer omvattende aandacht die het 
Vlaamse jeugdbeleid langzaam maar zeker tot vol-
wassenheid brengt.

De minister overloopt eerst de aandacht voor het 
jeugdwerk en rondt af  met de accenten in het kader 
van het breder jeugdbeleid. Hij beperkt zich vooral 
tot de nieuwe initiatieven die van belang zijn voor een 
goede inschatting van de begroting 2009.

Het eerste aspect is een verdere versterking van het 
jeugdwerk. Op Vlaams niveau bevat het decreet 
Vlaams Jeugdbeleid de belangrijkste subsidiesyste-
men voor de ondersteuning van particuliere initiatie-
ven. Dit jaar werd het nieuwe decreet goedgekeurd. 
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Momenteel wordt de laatste hand gelegd aan de uit-
voeringsbesluiten. Op uitdrukkelijk verzoek van het 
jeugdwerk zijn de subsidiesystemen amper gewijzigd. 
Ze behouden hun belangrijkste ordeningen en cri-
teria; maar een aantal zaken werden verduidelijkt, 
procedures worden meer op elkaar afgestemd en de 
administratieve lasten verminderen. Daarmee wil de 
Vlaamse overheid vooral de kwaliteit, de verscheiden-
heid maar zeker ook de slagkracht van het jeugdwerk 
alle kansen en een stevig toekomstperspectief  geven. 

Voor het lokale jeugdwerk voorziet de minister in een 
groei van 400.000 euro, wat het totale bedrag brengt 
op 20.402.000 euro. Daarmee komt hij helemaal 
tegemoet aan zijn beloftes om dit decreet een gestage 
maar noodzakelijke budgettaire groei te geven. Er 
wordt ingezet op een verdere ondersteuning voor de 
gemeenten bij de uitvoering van hun plan, en in het 
bijzonder voor wat betreft de prioriteiten jeugdinfor-
matie en jeugdwerkinfrastructuur. De administratie 
zet de plaatsbezoeken verder. Het streven is om tegen 
eind 2009 de helft van de lokale besturen te hebben 
bezocht. 2009 is tenslotte het jaar waarin over een 
nieuwe prioriteit voor de komende planperiode moet 
worden beraadslaagd. 2010 is immers het eerstvol-
gende planningsjaar.

Specifiek voor het lokale jeugdwerkbeleid wil de 
minister dit laatste jaar nog 100 percent inzetten 
op de verbetering van de jeugdwerkinfrastructuur. 
Naast de prioriteit binnen het decreet Gemeentelijk 
Jeugdbeleid, wil hij nieuwe en belangrijke initiatieven 
nemen. Inzake brandveiligheid van verenigingsloka-
len zal hij werk maken van de bekendmaking van de 
aanbevelingen uit het onderzoek van de universiteit 
van Gent. 

Het nieuwe subsidiereglement voor de toekenning 
van een subsidie ter ondersteuning van eenma-
lige infrastructuurwerken aan verenigingslokalen 
van 18 juni 2008, lanceerde een oproep voor kwali-
teitsverbeterende projecten aan infrastructuur die 
gebruikt wordt door en voor kinderen of  jongeren. 
De regering maakte daarvoor in 2008 en 2009 telkens 
1.000.000 euro vrij. Daarmee injecteert de Vlaamse 
overheid twee miljoen euro, uiteraard aanvullend op 
de inspanningen die zowel de gemeentebesturen als 
de jeugdverenigingen zelf  al doen. Zij is zich ervan 
bewust dat ze daarmee niet meteen alle problemen 
oplost. De eerste oproep leverde aanvragen voor 
ongeveer drie miljoen euro op. Men beschikt momen-
teel nog niet over het aantal door de jury geselec-
teerde dossiers. Daarover zullen heel binnenkort 

beslissingen genomen worden, met inbegrip van een 
kwaliteitsanalyse. Minister Anciaux belooft de com-
missie daarvan zeker op de hoogte te houden.

Op kamp gaan is voor heel wat jeugdverenigingen 
het hoogtepunt van hun jeugdwerkjaar. En dus blijft 
dat ook voor de minister een prioriteit. De uitleen-
dienst voor kampeermateriaal wordt vanaf  2009 
rechtstreeks beheerd door de Vlaamse overheid. Met 
het jeugdwerk wordt een protocol afgesloten over de 
betrokkenheid van de sector bij de werking van de 
uitleendienst. Er is dit jaar een uitzonderlijke finan-
ciële input van 2.000.000 euro ingeschreven voor de 
aankoop van tenten, waardoor de stock in 2009 met 
900 tenten zal stijgen. 

Sinds de effectieve inwerkingtreding van het decreet 
op de jeugdverblijfcentra zijn de aanvragen voor per-
soneelssubsidies van C-huizen bijna verdubbeld (21 
nieuwe aanvragen sinds 2004). De overnachtingcijfers 
2007 hebben geleerd dat het aantal overnachtingen 
van de jeugd in de lift zit. Daarom voorziet de begro-
ting in een verhoging van deze allocatie met 200.000 
euro. Verder werkt de administratie mee in de task-
force die systematisch oplossingen zal uitwerken voor 
ongelukkig gezoneerde jeugdverblijven. 

In het decreet Vlaams Jeugdbeleid wordt ook bijzon-
dere aandacht besteed aan cultuureducatieve werkin-
gen. Een aantal prominente spelers wordt al geruime 
tijd ondersteund als landelijk erkende jeugdvereni-
ging, maar met de komst van het decreet Vlaams 
Jeugdbeleid, werd in 2002 een apart hoofdstuk gewijd 
aan jeugdcultuur. Cultuureducatieve verenigingen 
kunnen via dit luik een structurele ondersteuning 
krijgen. In 2009 voorziet de regering in een nieuwe 
budgettaire groei met 621.000 euro. Dit gebeurt 
onder meer in opvolging van de nota Smaakmaker, 
waarmee men in september 2008 een beleids- en 
actiekader uitzette rond cultuureducatie. De minis-
ter verwijst naar de toelichting bij de beleidsbrief  en 
begroting Cultuur.

Als overkoepelende en sectoroverschrijdende maat-
regel zal het Participatiedecreet, goedgekeurd begin 
2008, een belangrijke beleidsdoelstelling realiseren. 
Het mag als een bijzonder en ook wel uitzonderlijk 
instrument worden bestempeld, vooral door zijn spe-
cifieke flankerende situering. Het overstijgt cultuur 
en strekt zich ook uit over jeugdwerk en sport.

Ook dit aspect krijgt bij de bespreking van de beleids-
brief  Cultuur meer uitgebreid aandacht. De minister 



7 Stuk 15 (2008-2009) – Nr. 5-D

wil hier echter de aandacht vestigen op de proeftui-
nen jeugd die in het begrotingsprogramma HG zijn 
opgenomen. Proeftuinen ter ondersteuning van het 
jeugdverenigingsleven voor kansengroepen moeten 
nieuwe praktijken blootleggen en aanwakkeren en dit 
specifiek in het kader van het beleid rond intercultu-
raliteit en rond armoede.

Een bredere maatschappelijke erkenning van het 
jeugdwerk ligt de minister trouwens sowieso na aan 
het hart. Hij stimuleert mee de ontwikkeling van het 
portfolio Jeugdwerker en ook op Europees niveau 
zal de regering aan de kar trekken voor een duide-
lijkere erkenning van de verworven competenties in 
het jeugdwerk. Internationaal komt België alweer in 
beeld als toekomstig voorzitter van de Europese Unie 
in de tweede helft van 2010. Voor Jeugd zal Vlaande-
ren de coördinatie op zich nemen. In 2009 worden de 
geplande projecten in stelling gebracht, onder coör-
dinatie van de afdeling Jeugd van het intern verzelf-
standigd agentschap (IVA) Sociaal-Cultureel Werk 
voor Jeugd en Volwassenen.

In het Vlaams Jeugdbeleidsplan werd als doelstel-
ling geformuleerd dat de Vlaamse overheid haar rol 
inzake de opleiding en vorming van jeugdwerkers zal 
actualiseren. Dit gebeurt vanuit de overtuiging dat de 
kwaliteit van ieder jeugdwerkinitiatief  staat of  valt 
met de kwaliteiten van jeugdwerkers en begeleiders. 
De criteria voor het uitreiken van attesten, die date-
ren van 1995, werden aangepast in 2000. Nu drong 
zich een nieuwe bijsturing op. De minister hoopt nog 
dit jaar aan de Raad voor Cultuur, Jeugd, Sport en 
Media een geactualiseerde tekst van de criteria voor 
het uitreiken van attesten voor te kunnen leggen. Na 
ontvangst van hun advies zullen de nieuwe criteria 
bekrachtigd worden en vanaf 2009 ingang vinden.

De aandacht voor het gehele verenigingsleven en 
het vrijwilligerswerk blijft nadrukkelijk aanwezig in 
het cultuur-, jeugd- en sportbeleid van de minister. 
Samen met de minister-president trekt hij het overleg 
met de Verenigde Verenigingen. In het charter tussen 
de Vlaamse overheid en de Verenigde Verenigingen 
ontwikkelen zich verschillende initiatieven, zowel op 
het vlak van studie en verkenning van de rol, voorko-
men en positie van het middenveld als voor concrete 
programma’s.

In dit verband sloot de minister voor 2008 en 2009 
een overeenkomst met de Verenigde Verenigingen 
waarin hij via gerichte subsidiëring vier concrete pro-
jecten ondersteunt. Daarbij hoort de Yess-campagne 

om het belang van het verenigingsleven te onderlij-
nen. Tegelijkertijd engageerde hij de Verenigde Ver-
enigingen als intermediair voor de promotie van drie 
specifieke ondersteuningsinitiatieven voor het plaat-
selijke verenigingsleven, namelijk de tussenkomst in 
de betaling van de billijke vergoeding, de bekendma-
king van het nieuwe reglement voor investeringen in 
verenigingslokalen, en het organiseren en uitwerken 
van het systeem Socialware, waardoor het vereni-
gingsleven op een zeer goedkope manier over soft-
ware kan beschikken.

Vervolgens gaat minister Anciaux in op de verdere 
uitbouw van een systematisch jeugdbeleid. Het voor-
bije decennium, sinds de expliciete aanwijzing van 
een Vlaamse minister van Jeugd in 1999, groeide 
de inhoudelijke en beleidsorganisatorische kracht 
van het jeugdbeleid. Categoriaal beleid wijkt fun-
damenteel af  van een sectorale benadering, omdat 
het vertrekt vanuit de leefwereld van een specifiek 
omschreven deel van de bevolking, in dit geval de 
jonge bevolking, met de leeftijdsgrens tot 25 jaar.

Met het nieuwe decreet Vlaams Jeugdbeleid beschikt 
de Vlaamse overheid over een eerste volbloed cate-
goriale wetgeving. Het Vlaamse jeugdbeleid betreedt 
daarmee een nieuwe en volwaardige beleidsruimte. 
Zoals eerder toegelicht, wordt nu de laatste hand 
gelegd aan de uitvoeringsbesluiten. 

Het decreet verankert en ordent de verschillende 
basisinstrumenten die de Vlaamse beleidsmakers 
mogelijkheden geven voor een duurzaam, systema-
tisch en onderbouwd jeugdbeleid. Met het decreet 
realiseert de regering ook de doelstelling van het 
jeugdbeleidsplan om het kinderrechtenbeleid en het 
jeugdbeleid te integreren. In 2009 wordt gestaag ver-
der gewerkt aan de uitvoering van deze integratie. 
Enerzijds behoudt men een expertisecentrum voor 
Kinderrechten – dus een aparte en expliciete aan-
dacht. Anderzijds heeft men de subsidiëring ingebed 
in het subsidieonderdeel participatie en communica-
tie. De KER (kindereffectrapportage) werd verruimd 
tot een JOKER (jongeren- en kindereffectrappor-
tage). Daarmee verlaat men de leeftijdsafbakening 
tot 18 jaar en verruimt men deze tot de ganse groep 
jonger dan 25 jaar.

Verder kijkt de minister nog uit naar de resultaten 
van het Jeugdonderzoeksplatform met de tweede 
jeugdmonitor. In 2008 ontwikkelden, testten en ver-
fijnden de onderzoekers twee vragenlijsten voor de 
JeugdOnderzoeksPlatform-monitor (JOP) met een 
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vragenlijst voor 12-13-jarigen en een voor 14-30-jari-
gen). Deze vragenlijst wordt sinds september 2008 
afgenomen. Daarnaast werd gewerkt aan de publi-
catie van een tweede syntheseverslag. De publicatie 
wordt gepland voor begin 2009, 

En dan is er het nieuwe project Buitenspelen. Buiten 
spelen is spijtig genoeg niet langer vanzelfsprekend 
voor kinderen. Hoewel de meerwaarde van buiten 
spelen veelal intuïtief aangevoeld en erkend wordt, en 
het zelfs als een kinderrecht moet worden beschouwd, 
lijken verschillende drempels de deur naar buiten te 
blokkeren voor de huidige generaties kinderen en 
jongeren.

Het thema wordt in een drieluik aangepakt. Er komt 
een tweede editie van de Buitenspeeldag in samen-
werking met de Vlaamse steden en gemeenten. Het 
onderzoek naar de relatie tussen de beschikbaarheid 
van bespeelbare ruimte, de mate van buiten spelen 
en de gevolgen daarvan op de fysieke, sociale, psy-
chische en emotionele ontwikkeling van de Vlaamse 
kinderen en jongeren, wordt afgerond. Op 13 februari 
2009 wordt een colloquium georganiseerd rond dit 
thema. Het project is bovendien een mooie case voor 
ontmoeting met en samenwerking van een aantal 
van zijn eigen bevoegdheden: het recht van kinde-
ren op autonome, vrije tijd, het belang van sport en 
spel, het bieden van fysieke en morele ruimte voor 
kinderen, en de rol van de jeugdsector. Tegelijk is het 
een belangrijke werkplaats voor verschillende andere 
sectoren: mobiliteit, jongerenwelzijn, gezondheid, 
onderwijs, ruimtelijke ordening, natuur en bos.

De regering zet verder in op een gecoördineerde aan-
dacht voor jeugdinformatie via verdere ondersteuning 
van het VIPJeugd, de formulering van Jeugdinforma-
tie als prioriteit in het decreet Lokaal Jeugdbeleid en 
de ondersteuning van jongerenjournaals.

De aandacht voor beleidsparticipatie van jongeren 
blijft een prioriteit. In 2009 stijgt de begroting van 
de Vlaamse Jeugdraad, die ook volwaardig mee-
speelt in de strategische adviesraad Cultuur, Jeugd, 
Sport en Media. Zoals beloofd bij de stopzetting van 
de subsidie aan de Jeugddienst voor Maatschappe-
lijke Participatie (Jemp), blijft er ook op het Vlaams 
niveau blijvend aandacht voor de ondersteuning van 
plaatselijke jeugdparticipatie. Vanaf 2009 is er onder-
steuning van een nieuwe autonome vereniging voor 
lokale beleidsparticipatie, de lokale jeugdraden. Er 
wordt 180.000 euro uitgetrokken in het onderdeel 
participatie communicatie op basisallocatie HG 
33.07.

Binnen de overige beleidsdomeinen staan in 2009 
nog een aantal belangrijke projecten op stapel die 
specifiek kinderen en jongeren ten goede komen. Zij 
komen daar aan bod, maar de minister wil in het 
kader van deze beleidsbrief  wel aandacht vragen 
voor de initiatieven in het kader van het erfgoed- en 
sportbeleid.

Met het doorvoeren van de 1 euroregel krijgen alle 
jonge mensen tot en met 25 jaar toegang tot de lande-
lijk erkende musea in Vlaanderen, met inbegrip van 
Bozar in Brussel. Natuurlijk is de financiële drempel 
maar één element en vraagt de link tussen jonge men-
sen en cultuur ook veel toeleiding. Maar aanvullend 
op het vernieuwde cultuureducatieve beleid, biedt 
deze 1 euromaatregel een extra stimulans. Het initi-
atief  ging van start in 2008 en draait vanaf  2009 op 
kruissnelheid. In 2008 werd 887.000 euro uitgetrok-
ken. In 2009 worden de landelijke musea met circa 
1.076.000 euro vergoed om meer toegankelijk te wor-
den voor kinderen en jongeren. 

Sport en jeugd vormen een belangrijk tweespan. In 
de beleidsbrief  Sport wordt duidelijk op welke wijze 
de jonge mensen extra aandacht krijgen. De minister 
geeft enkele in het oog springende voorbeelden. Het 
jaar 2008 betekende de introductie van de beleidspri-
oriteiten inzake kwaliteit in het decreet Lokaal Sport-
beleid. De middelen hiervoor, 4 miljoen euro, worden 
expliciet ingezet voor de kwaliteitsverhoging van de 
jeugdsportbegeleiders. Er zijn specifieke proeftui-
nen voor het beleidskruispunt jeugd en sport, onder 
andere in de context van de ‘brede school’ en de toe-
leiding naar het verenigingsleven. Er komt een heel 
specifiek beleid gericht op de verhoging van de ope-
ningsuren van de zwembaden. Hierbij wordt uiter-
aard bijzonder aan kinderen en jongeren gedacht. In 
2009 begint de uitbouw van een sportbeleid binnen 
de Bijzondere Jeugdzorg.

Met de beleidsbrief Jeugd wordt een periode van tien 
jaar afgesloten. Dit decennium is bepalend geweest 
om een volgehouden aandacht voor een diversiteit 
van initiatieven binnen het jeugdwerk een stevige 
verankering te geven. Het jeugdwerk blijft een priori-
taire partner en uiterst belangrijke doelgroep van het 
Vlaamse jeugdbeleid.

Er werd gepionierd rond een breed Vlaams jeugd-
beleid. Deze benadering kreeg een voorlopig maar 
krachtig sluitstuk in het recente decreet Vlaams 
Jeugdbeleid. Hierin worden visie op en instrumenten 
voor een breed jeugdbeleid geordend en uitgebreid. 
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De toepassing daarvan start ten volle in 2009, maar 
zal vooral in de aanloop van een volgende, derde 
Vlaams Jeugdbeleidsplan, zijn doeltreffendheid 
moeten bewijzen. Maar de combinatie van een meer 
adequaat decreet, een ondertussen ervaren en sterke 
administratie, en een werkveld dat met rust en kracht 
zal meewerken, laten het beste vermoeden, meent de 
minister.

Vooral voor een jeugdminister is het belangrijk om 
zeer goed de vinger aan de pols te houden. De minis-
ter vernoemt expliciet de Vlaamse Jeugdraad als een 
sterke en constructieve bondgenoot in het parcours 
dat samen al werd afgelegd. Voor dit jeugdbeleid en 
de begroting 2009 vraagt minister Anciaux de steun 
van de commissie. 

2. Algemene bespreking van het beleidsdomein 
Jeugd

2.1. Standpunt van mevrouw Els Robeyns

Mevrouw Els Robeyns prijst de beleidsbrief  Jeugd 
die een duidelijk overzicht geeft van de evolutie van 
het jeugdbeleid sinds 1999. Het jeugdbeleid en het 
jeugdwerkbeleid met hun kluwen van regelgeving, 
instrumenten en instellingen zijn immers niet altijd 
overzichtelijk. De stijging van de middelen is indruk-
wekkend: onder meer de nominale toename op tien 
jaar tijd met meer dan 4 miljoen euro voor jeugdbe-
leidsinstrumenten, een toename van meer dan 26 mil-
joen euro voor het jeugdwerkbeleid.

Het gemeentelijke en provinciale niveau zijn de 
belangrijkste beleidniveaus voor de uitbouw van een 
integraal en categoriaal jeugd- en jeugdwerkbeleid. 
2008 is trouwens het eerste jaar van uitvoering van 
de gemeentelijke en provinciale jeugdbeleidsplannen. 
Kan de minister al iets meer zeggen over de plaat-
sen die hij bezocht? Leven er bepaalde vragen bij de 
lokale besturen over de uitvoering van de jeugdbe-
leidsplannen? 

Jeugdbeleid is meer dan de sectorale middelen. Het is 
positief  dat de minister in zijn beleidsbrief  voor het 
eerst nagaat welke middelen in zijn andere beleidsdo-
meinen voor jeugd bestemd zijn. Het is een voorbeeld 
voor andere beleidsdomeinen. 

De jeugdcategoriale uitgaven in het sportbeleid zijn 
deze regeerperiode met 17,3 miljoen euro gestegen. 

Mevrouw Robeyns betreurt echter dat middelen 
voor experimenten sport-jeugd bij amendement zul-
len worden overgeheveld naar de begroting Jeugd, en 
meer specifiek de Algemene Dienst voor Jeugdtoe-
risme (ADJ). Anderzijds juicht ze de inspanningen 
toe voor de onderwijsgebonden sport. Kan de minis-
ter wat meer uitleg geven over het project Samen in 
Topvorm? 

De toeleiding van kansengroepen naar sportkam-
pen zal uitgebreid worden van Bloso naar Sporta en 
Sportievak. Dit is een positief  initiatief  maar toch is 
het nodig om eerst te leren uit de eigen ervaring. Zijn 
de proefprojecten in de Bloso-centra al geëvalueerd? 
Welke conclusies kunnen daaruit getrokken worden? 

Een ander aangekondigd initiatief  gaat over de soci-
ale toegankelijkheid van sporten. Door de stijgende 
levensduurte wordt sporten voor sommige jongeren 
een te dure zaak. Lidgelden van sportclubs swingen 
de pan uit. Zo moeten sommige jeugdvoetballertjes 
aan provinciale clubs 300 euro betalen. Sommige 
lokale besturen nemen initiatieven om het sporten 
toegankelijk te houden, maar het is goed dat ook het 
Vlaamse niveau er aandacht aan besteed. De minister 
maakt 4 miljoen euro vrij voor sociale maatregelen. 
Welke maatregelen plant de minister met die midde-
len? 

Hopelijk zal de goedkeuring van het decreet over 
de ethiek in de sport ook in de praktijk van de 
jeugdsport merkbaar zijn. 

Zal de prijs voor de Jeugdvriendelijke Gemeente vol-
gend jaar al uitgekeerd worden? 

De studie van de universiteit over de brandveiligheid 
in jeugdlokalen is recent afgerond. Zijn de resultaten 
daarvan al bekend? Hoe zullen die vertaald worden 
in de praktijk? Hoe zal de minister daar de lokale 
besturen bij betrekken?

De uitleendienst voor kampeermateriaal zal vanaf 
volgend jaar rechtstreeks beheerd worden door de 
Vlaamse overheid. De inspraak van de gebruikers en 
de dienstverlening moeten zeker gegarandeerd blij-
ven. Het protocol tussen de minister van Jeugd en het 
jeugdwerk is een goede aanzet daartoe. Bovendien is 
het belangrijk dat het aanbod afgestemd blijft op de 
behoeften van de sector. De bijkomende financiële 
input van 2 miljoen euro voor de aankoop van tenten 
dit jaar is in ieder geval positief  en beantwoordt aan 
een dringende behoefte.
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Mevrouw Robeyns is blij met de aandacht die de 
beleidsbrief geeft aan de elders verworven competen-
ties (EVC) in het jeugdwerk. 

Het is positief  dat de Vlaamse overheid tracht het 
recht op buiten spelen te waarborgen. Mevrouw 
Robeyns kijkt alvast uit naar de resultaten van 
de Buitenspeeldag en van het colloquium over dit 
thema. 

De beleidsbrief  is globaal gezien dus erg goed. Hij 
geeft een overzicht van de realisaties en formuleert 
een paar belangrijke nieuwe doelstellingen. Mevrouw 
Robeyns hoopt dat de minister die nog zal kunnen 
realiseren. Hij kan daarvoor op de steun van sp.a-
VlaamsProgressieven rekenen.

2.2. Standpunt van mevrouw Tinne Rombouts

Mevrouw Tinne Rombouts looft de beleidsbrief  die 
net als vorig jaar een overzicht bevat van de evolutie 
van de begrotingskredieten voor de belangrijkste allo-
caties, alsook van de uitvoering van de begroting van 
het lopende begrotingsjaar. CD&V is erg tevreden 
dat de minister in deze beleidsbrief ook een overzicht 
heeft opgenomen van de subsidies die via andere sec-
toren zoals erfgoed, kunsten enzovoort, ten goede 
komen van de Vlaamse jeugd. CD&V hoopt dat een 
dergelijk overzicht kan gemaakt worden voor de hele 
Vlaamse begroting, bijvoorbeeld in het jaarverslag 
over het tweede Vlaams Jeugdbeleidsplan. 

Uiteraard wordt er in de laatste beleidsbrief  van de 
regeerperiode vooral een balans opgemaakt van wat 
doorheen de jaren werd gerealiseerd. Dat leidt ech-
ter tot minder aandacht voor de plannen voor 2009. 
CD&V wil de bespreking aangrijpen om ook een 
balans te maken van het jeugdbeleid van minister 
Anciaux. De evaluatie van het jeugdbeleid van deze 
Vlaamse Regering zal nog aan bod komen bij de 
bespreking van het jaarverslag over de uitvoering van 
het tweede Vlaams Jeugdbeleidsplan.

Positief  zijn de sterke groei van het budget voor 
jeugdbeleid en jeugdwerkbeleid, alsook de verhoogde 
beleidsaandacht voor kinderen en jongeren onder 
andere via wetenschappelijk onderzoek. De aan-
dacht voor kunst- en cultuureducatie is laat op gang 
gekomen, maar dat is een opdracht voor de volgende 
minister. De diversiteit van de jeugdsector is ver-
groot: meer werkvormen worden nu in de jeugdsector 
gesubsidieerd.

Uit minder positieve punten kunnen lessen worden 
getrokken. Jeugd komt in verschillende beleidsdo-
meinen aan bod, maar daar was vaak weinig van te 
merken. De beleidskruispunten en -rotondes, inte-
ressante beleidsmethodieken, bleven beperkt tot de 
eigen bevoegdheden van minister Anciaux. 

De minister legde terecht een nadruk op jeugdinfor-
matie, maar heel efficiënt verliep een en ander niet. 
De ambities waren groot maar de jeugdinformatie 
bevindt zich nog altijd in de startfase. Er is veel ener-
gie en tijd in geslopen bij de opstart van het VIP-
Jeugd. De lokale jeugddiensten merken weinig van 
VIPJeugd-ondersteuning terwijl er duidelijk behoefte 
aan is.

Helaas zijn de uitvoeringsbesluiten bij het belangrijke 
decreet Vlaams Jeugdbeleid nog niet klaar. Waarom 
zijn die er nog niet? CD&V blijft aandringen dat er 
wordt rekening gehouden met de goedgekeurde met 
redenen omklede motie van onder andere Sabine 
Poleyn over het internationale jeugdbeleid (Parl. St. 
Vl. Parl. 2006-07, nr. 1203). Het eerste punt van deze 
motie dringt aan op een grondige evaluatie van de 
individuele projecten. Is deze evaluatie al gebeurd? 
Zo ja, wat waren de resultaten? Zo neen, wanneer 
komt er dan een evaluatie want het gewijzigde uitvoe-
ringsbesluit moet volgens de beleidsbrief klaar zijn in 
april 2009?

Mevrouw Rombouts is tevreden dat de minister heeft 
geluisterd naar de kritiek van de jeugdsector bij zijn 
te drastische hervormingsplannen voor de Algemene 
Dienst voor Jeugdtoerisme. ADJ blijft betrokken bij 
de uitleendienst voor kampeermateriaal. De spreker 
is nog niet helemaal overtuigd dat de hervorming 
wel een verbetering van de dienstverlening aan de 
gebruikers zal inhouden en zal het dossier nauwgezet 
opvolgen, vooral wat de inspraak van het jeugdwerk 
als gebruiker betreft. Wanneer wordt de beloofde 
collectieve arbeidsovereenkomst (cao) afgesloten? 
Het is goed dat een amendement wordt ingediend 
om de middelen te verhogen. De werking van ADJ is 
immers belangrijk. 

Wat is de stand van zaken in de aangekondigde her-
vorming van de attesten jeugdwerker?

Wanneer zullen de resultaten van het kortlopend 
onderzoek naar de algemene veiligheid van vereni-
gingslokalen beschikbaar zijn? Volgens de beleids-
brief  werd de studie midden september immers al 
afgerond. De rondetafelconferentie was aangekon-
digd voor begin 2008 en zal nu doorgaan begin 2009. 
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Wat is het verband tussen het onderzoek en de ron-
detafelconferenties? Wat zal er volgend jaar met de 
onderzoeksresultaten gebeuren? 

Mevrouw Rombouts blijft aandringen op een ver-
hoging van het budget voor subsidies voor vereni-
gingslokalen zodat er geen wachtlijst ontstaat van 
ingediende en goedgekeurde dossiers die geen sub-
sidies krijgen omdat de pot uitgeput is. Er zijn heel 
veel dossiers ingediend, het zal niet gemakkelijk zijn 
om een rangorde vast te stellen. Op welke criteria 
zullen de prioriteiten bepaald worden? Nu dreigt een 
immers een Mattheuseffect: goedwerkende groepen 
kunnen snel goede dossiers indienen om hun meestal 
reeds goede lokalen nog te verbeteren terwijl de groe-
pen die slecht gehuisvest zijn minder kansen krijgen.

Minister Bert Anciaux begrijpt deze redenering niet. 
Hebben goedwerkende groepen dan altijd goede 
lokalen en slechtwerkende groepen slechte lokalen? 
Hij ziet geen correlatie.

Mevrouw Tinne Rombouts vreest dat minder sterke 
groepen minder in staat zijn subsidies bij andere 
besturen in de wacht te slepen. Een kleinere of  min-
der goed gestructureerde groep, die daarom niet min-
der belangrijk is, heeft allicht meer moeite om zijn 
lokalen in orde te krijgen.

Is er al een beleidsvisie ontwikkeld over de defini-
tie van jeugdinformatie? Wordt er samengewerkt 
met andere departementen zoals welzijn en preven-
tie onder meer bij de ontwikkeling van de definitie? 
Worden ervaringen uitgewisseld? Door de krachten 
te bundelen kan een sterker informatienetwerk uitge-
bouwd worden. 

Het lid dankt de minister voor de aandacht voor 
de kampplaatsen. Een tweetal jaren geleden keurde 
het parlement daarover een resolutie goed en de 
verschillende beleidsdomeinen hebben er duidelijk 
aandacht aan geschonken. Komt de taskforce jeugd-
verblijven nog samen en wat zijn concrete resultaten 
en afspraken? Is het eindrapport al klaar? Kunnen 
de parlementsleden het raadplegen en wat zijn de 
belangrijkste conclusies, aanbevelingen en acties? 

Op het einde van de beleidsbrief  besteedt de minister 
aandacht aan de resoluties, maar hierin werd de reso-
lutie over gaming niet opgenomen (Parl. St. Vl. Parl. 
2007-08, nr. 1735). In andere beleidsbrieven wordt er 
wel aandacht aan besteed. De minister van Jeugd zou 
de stimulator kunnen zijn. Laat hij dat over aan zijn 
collega’s?

Minister Bert Anciaux wijst erop dat de opvolging 
van het voorstel van resolutie over gaming niet in de 
beleidsbrief  Jeugd, maar in de beleidsbrief  Cultuur 
werd opgenomen. Hij nam een initiatief  dat op blad-
zijde 156 van deze beleidsbrief  wordt toegelicht. 

Mevrouw Tinne Rombouts hoopt dat de minister ook 
in het jeugdbeleid de resolutie ter harte neemt.

2.3. Standpunt van mevrouw Sabine Poleyn

Mevrouw Sabine Poleyn vindt dat de beleidsbrief  
dermate grondig de evolutie van de voorbije tien jaar 
beschrijft dat het bijna een testament is. 

Het is goed dat het recht op buiten spelen ook een 
beleidsaandachtspunt is geworden. Het wetenschap-
pelijke onderzoek zou tegen oktober 2008 afgerond 
zijn. Zijn deze resultaten al beschikbaar? Wat zijn 
de belangrijkste aanbevelingen en conclusies? De 
Buitenspeeldag was niet aangekondigd in de vorige 
beleidsbrief. Het lid heeft samen met de heer De 
Bruyn vragen gesteld over de samenwerking op de 
Buitenspeeldag met Nickelodeon. In de beleidsbrief  
staat echter niets over de samenwerking met een zen-
der. Zal de minister voor de Buitenspeeldag samen-
werken met alle zenders of met één enkele zender? 

Het Participatiedecreet heeft het over de ‘brede 
school’, maar vooraf  waren er al projecten met 
dezelfde naam. Ook in het onderdeel jeugdwerk bin-
nen sport is er sprake van de ‘brede school’. Kan de 
minister een duidelijk overzicht geven van de soor-
ten? Wanneer worden de proeftuinen geëvalueerd? 

Waarom worden de subsidies voor proeftuinen in het 
participatiebeleid Jeugd verminderd van 1,1 miljoen 
euro naar 759.000 euro? Welke proeftuinen worden er 
met dit budget gefinancierd?

Uit de beleidsbrief  blijkt dat de integrale visie op 
kinderrechten en jeugdbeleid nog onvoldoende is uit-
gewerkt. Het enthousiasme is beperkt en er is wei-
nig ruimte voor de inhoud. Het gaat vooral over de 
structuur. De beleidsbrief  zou bijvoorbeeld bepaalde 
aspecten van het federale actieplan kunnen uitwer-
ken. 

De beleidsbrief  besteedt aandacht aan de resolutie 
over het vrijwilligerswerk. Het calamiteitenteam is 
onvoldoende uitgevoerd. Het helpdeskproject in het 
kader van het VerenigingsOndersteuningsProject 
(VOP) is enkel gericht op sportclubs. Is er iets der-
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gelijks in de maak voor de jeugdverenigingen of is er 
een reden waarom dat niet zo is? Wat is de stand van 
zaken van het aangekondigde eindrapport over het 
vereenvoudigen van het vrijwilligerswerk?

De jongerenjournaals werden geëvalueerd. Werd 
daarbij ook aandacht besteed aan de inhoud? 

Met haar interpellatie over Extra Time had het lid de 
bedoeling de minister aan te zetten om jongeren die 
individueel naar het buitenland vertrekken, te stimu-
leren om contacten te zoeken met bestaande groepen, 
niet-gouvermentele organisaties (ngo’s), verenigingen, 
en zo de slaagkans te verhogen. Wordt daarop inge-
gaan? Een tweede doel was vorming. Ook het coör-
dinatieorgaan voor internationale jongerenwerking 
(Jint) vroeg om vooraf, tijdens en nadien vorming 
aan te bieden aan de jongeren. Vooraf  om hen voor 
te bereiden op een cultuurshock en nadien om hen te 
leren hun ervaringen te vertalen in een engagement. 

Mevrouw Poleyn suggereert de minister ook om 
contact op te nemen met de minister van Ontwikke-
lingsamenwerking in het kader van het beleid voor 
de vierde pijler. Er bestaat een website die nog niet 
officieel gelanceerd is en waarop 11.11.11 en het 
Vlaams Agentschap Internationale Samenwerking 
(VAIS) hulp bieden aan mensen die naar het buiten-
land trekken. 11.11.11 en VAIS zouden ook vorming 
aanbieden. Extra Time kan daar misschien gebruik 
van maken. 

Tot slot wijst mevrouw Poleyn erop dat het niet 
voldoende is de naam van jeugdvriendelijke stad in 
jeugdvriendelijke gemeente te wijzigen. Ook de crite-
ria moeten worden aangepast aan de schaalgrootte. 

2.4. Standpunt van de heer Jos Stassen

De heer Jos Stassen is het ermee eens dat de voorbije 
tien jaar heel wat ten goede veranderd is, maar de 
uitdagingen van de volgende tien jaar verdienen wat 
hem betreft toch ook enige aandacht. 

Minister Bert Anciaux is het daarmee eens. Voor het 
einde van de regeerperiode zal de minister dan ook 
een nota opstellen over de grote uitdagingen voor de 
volgende regeerperiode. Er zijn wel al een paar denk-
sporen. Zo moet cultuur meer aan bod komen in de 
beleidsdomeinen onderwijs, media en toerisme. Ook 
voor het jeugdbeleid zijn er tal van uitdagingen op 
andere beleidsdomeinen. Maar de beleidsbrief  zelf  
sluit een periode af. 

De heer Jos Stassen hoopt dat de minister nu al kan 
aangeven of  beleidskruispunten de juiste methodiek 

voor de toekomst is. Het jeugdbeleid zal zich allicht 
anders oriënteren. Het laatste deel van de beleidsbrief  
kan een basis vormen voor het nieuwe beleid.

Minister Bert Anciaux is ervan overtuigd dat een bij-
zonder doortastend minister verantwoordelijk moet 
worden voor het jeugdbeleid en het seniorenbeleid. 
Hij moet immers voldoende invloed uitoefenen op 
andere beleidsdomeinen. De minister is ervan over-
tuigd dat de horizontale invloed van de minister van 
Jeugd nog moet worden uitgebreid. Het eerste Vlaams 
Jeugdbeleidsplan deed de wenkbrauwen fronsen, het 
tweede Vlaams Jeugdbeleidsplan is gesteund door de 
regering maar heeft veel grotere consequenties dan de 
ministers oorspronkelijk dachten. Sommigen ervaren 
het af en toe wel als bijzonder vervelend.

2.5. Antwoord van minister Bert Anciaux

Minister Bert Anciaux dankt de commissieleden voor 
de steun aan zijn beleid. Het decreet over de school-
sport zal in werking treden op 1 januari 2009. Onder-
tussen lopen er heel wat projecten in het kader van 
de ‘brede school’. Die projecten zijn erop gericht om 
voor jeugd en sport samenwerkingsverbanden te cre-
eren met de school. Het begrip ‘brede school’ dekt 
verschillende ladingen. De volledige realisatie ervan 
is pas mogelijk als vanuit onderwijs de structuren 
opengetrokken worden. Dat vereist revolutionaire 
ingrepen waarvoor er binnen de onderwijswereld nog 
onvoldoende steun is. De minister hoopt dat tijdens 
de volgende regeerperiode werk zal gemaakt wor-
den van een betere samenwerking tussen de school, 
de gemeente en het jeugdwerk, tussen de school, 
de gemeente en de sportorganisaties, en tussen de 
school, de gemeente en de culturele organisaties. 

De minister lanceert alvast een paar projecten die jon-
geren in de school de mogelijkheid geven om te spor-
ten. Dat gebeurt in samenwerking met de Vlaamse 
Schoolsportorganisatie en met de dienst Sportpro-
motie van Bloso. Het is onder meer de bedoeling 
om jongeren die niet zo gemakkelijk aan hun trek-
ken komen in de sportclubs, meer te laten sporten. 
Daarom zijn er ook een paar projecten gericht op 
buitengewoon onderwijs en beroepsonderwijs. 

‘Samen in topvorm’ moet nog opgestart worden. Het 
gaat om kleinschalige, drempelverlagende projecten 
met als doel kinderen en jongeren aan het sporten te 
krijgen.

De minister is ontgoocheld over de resultaten van het 
project om kansengroepen aan sportkampen te laten 
deelnemen. Naast Bloso krijgen nu ook privéaanbie-
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ders als Sporta en Sportievak middelen om in samen-
spraak met een aantal doelgroepactoren die zelf  
jongeren en hun gezinnen kunnen begeleiden, alloch-
tone jongeren en kinderen en jongeren uit gezinnen in 
armoede, te overtuigen om deel te nemen aan sport-
kampen. Vaak is het overnachten een cultuurshock. 
Dat vergt veel begeleiding. De minister verwacht dat 
de Bloso-centra leren van de privéorganisaties zodat 
de investering van 200.000 euro rendeert. In de sport-
wereld is er duidelijk pleinvrees voor het werken met 
multiculturele groepen en met kansengroepen. Dat 
heeft te maken met een gebrek aan ervaring. 

De sportmaatregelen gericht op toegankelijkheid zijn 
daar vanzelfsprekend ook op gericht. Lid worden 
van een sportvereniging is inderdaad soms duur. De 
minister wil ervoor zorgen dat de dalende koopkracht 
geen al te grote invloed heeft op het lidmaatschap van 
sportclubs of  jeugdverenigingen. Die acties worden 
volop uitgewerkt, maar de fase van uitvoering is nog 
niet aangebroken.

Hetzelfde geldt voor het decreet over ethisch sporten. 
De minister verwacht dat de uitvoering ervan een 
positieve dynamiek op gang zal brengen. 

In de uitvoeringsbesluiten over de jeugdvriendelijke 
gemeenten, zal de prijs aan bod komen. De minister 
zal rekening houden met de opmerking over de cri-
teria. 

Uit de plaatsbezoeken leidt de minister een vrij grote 
tevredenheid af. De gemeenten zijn blij met de ver-
minderde planlast en met de prioriteiten jeugdwerk, 
infrastructuur en jeugdinformatie. Ze hebben vragen 
bij de moeilijkheid om breder te kunnen gaan, hoe-
wel ze wel beseffen dat jeugdinformatie veel moge-
lijkheden opent om meer jongeren te bereiken. 

Na een grondige lezing van het rapport over de 
brandveiligheid, zal de minister conclusies trekken en 
daarmee ook naar buiten komen. Op dat moment zal 
de minister het onderzoek ook aan de parlementsle-
den bezorgen. Zelf  heeft hij de resultaten nog maar 
pas gekregen. 

De minister benadrukt het belang dat hij hecht aan 
het uitlenen van tenten voor jeugdverenigingen. 
Uiteraard kan dit slechts vlot verlopen mits een 
goede onderliggende dienstverlening.

Hij heeft het gevoel dat het belang van het tweede 
Vlaamse Jeugdbeleidsplan onderschat wordt. Het 

is immers een bundel die de verbintenissen van alle 
ministers bevat. Het is de eerste maal dat de minis-
ter van Jeugd zoveel inspraak krijgt over de andere 
beleidsdomeinen. De andere ministers voelen dat wel 
degelijk aan als een sturende en soms zelfs storende 
kracht. 

Voor jeugdinformatie moet zeker worden samenge-
werkt met andere beleidsdomeinen. Jongeren willen 
immers ook informatie over de school, over welzijn, 
over gezondheid enzovoort. Het VIPJeugd draait ein-
delijk op volle toeren. Het heeft sterke relaties opge-
bouwd met de plaatselijke jeugdinformatiepunten 
(JIP) met een bijzonder sterk netwerk van jeugdin-
formatiediensten tot gevolg. Met heel wat studiewerk 
heeft het VIPJeugd de informatiebehoeften bij de 
jeugd in kaart gebracht. Die beleidsprioriteit wordt 
sterk gesteund door de jongeren zelf. De minister zal 
VIPJeugd de opdracht geven om na te denken over 
een definitie van jeugdinformatie. Zo nodig zal een 
bijkomende opdracht uitgeschreven worden. 

In de definitie van de jeugdinformatie passen in elk 
geval een aantal aspecten. De opdracht wordt gede-
finieerd in overleg met het netwerk. Het is geen over-
heidsinformatie. Jeugdinformatie moet gericht zijn op 
het sterker maken van jonge mensen, op het ontvoog-
den en emanciperen van jongeren. Ze moet gebruik 
maken van diverse kanalen zoals internet, media en 
papier. Jeugdinformatie moet de weg wijzen in het 
overaanbod aan informatie. De beste manier om te 
desinformeren, is zoveel informatie geven dat mensen 
verzuipen. Een goed jeugdinformatiebeleid is erop 
gericht mensen wegwijs te maken. 

Mevrouw Tinne Rombouts beaamt deze uitspraken 
over jongereninformatie, maar vraagt of er voldoende 
overleg is tussen de beleidsdomeinen. Ze vraagt aan-
sluitend om de samenwerking tussen het VIPJeugd 
en de jongereninformatiepunten te bevorderen. Ze 
hoort immers dat die samenwerking nog in de kin-
derschoenen staat.

Minister Bert Anciaux antwoordt dat VIPJeugd en 
de jeugdinformatiepunten enkel doorverwijzen. Ze 
werken dus nauw samen met de andere beleidsdomei-
nen. 

De jeugdjournaals passen trouwens ook in de jeugd-
informatie. De vernieuwing van de subsidieregeling is 
volgens de minister vanzelfsprekend gebaseerd op de 
resultaten van het vorige jaar. Zowel de kijkcijfers, de 
waarderingscijfers, de deskundigheid en de betrok-
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kenheid werden geëvalueerd. Beide journaals volde-
den. De kijkcijfers blijven stijgen, het was duidelijk 
een gat in de markt. Ze richten zich trouwens niet tot 
dezelfde leeftijdscategorie als Karrewiet. De inhoud 
van de jeugdjournaals is ook geëvalueerd. De minis-
ter zal de resultaten aan het parlement bezorgen.

Mevrouw Sabine Poleyn wijst er in dit verband op dat 
de campagne voor de vorige vredesweek over media 
ging. Die wees op de rol van de massamedia om op 
een eenvoudige manier de aandacht op vrede te trek-
ken. Ze vroeg zich af in welke mate de jeugdjournaals 
aan dergelijke zaken aandacht besteden. 

Minister Bert Anciaux vindt het na alle promotiefilm-
pjes over defensie en het leger inderdaad nuttig dat 
het beleid tegenwaarden kan bevorderen. 

De verschillende jongerengidsen voor kinderen, tie-
ners en jongeren, zijn aan hun tweede edities toe. 

Het internationale onderdeel van het jeugdbeleid is 
ondertussen geëvalueerd. In het kader van het uit-
voeringsbesluit van het decreet Vlaams Jeugdbeleid 
zijn er een aantal voorstellen over uitgewerkt. 

De minister heeft de vakbonden wel degelijk laten 
weten dat hij garant staat voor de uitvoering van de 
collectieve arbeidsovereenkomsten in ADJ. Sinds de 
ambtenaren geen deel meer uitmaken van ADJ is er 
op een paar maand tijd een financiële put gemaakt 
van 400.000 euro. Dat ontgoochelt de minister. Het 
personeel mag echter op geen enkel ogenblik het 
slachtoffer zijn van welke beheersbeslissing dan ook. 
Daarom wordt een amendement voorbereid om 
250.000 euro extra toe te kennen. Het personeel mag 
niet de dupe zijn van een vreemd beleid of beheer van 
de vzw. 

Mevrouw Tinne Rombouts vindt het vreemd dat 
ADJ op een paar maanden tijd een grote financiële 
put kan graven. Waren er vooraf dan geen signalen? 
Vóór de herstructurering was de administratie nauw 
betrokken bij de werking. Wordt uitgezocht wat de 
oorzaak van het tekort is? Kan het parlement er later 
een verklaring voor krijgen?

De heer Bart Caron sluit zich hierbij aan. Hij vraagt 
namens de medeondertekenaars van twee in te dienen 
amendementen dat de minister de raad van bestuur 
van ADJ uitdrukkelijk op zijn verantwoordelijkheid 
wijst. Ook hij vraagt de minister om na het onder-
zoek van het probleem het parlement in te lichten 

over de draagwijdte en de oorzaken van het finan-
ciële tekort.

De plotse financiële evolutie bevreemdt minister Bert 
Anciaux eveneens. De vertegenwoordigers die namens 
de administratie in de beheerraad zaten, bevestigen 
formeel dat er tot voor drie maanden geen sprake 
was van tekorten. De administratie is het tekort aan 
het onderzoeken en heeft gelukkig al 120.000 euro 
fictieve uitkeringen ontdekt. De minister zal het par-
lement verder informeren.

Een voorstel tot vernieuwing van het systeem van 
attesten voor het jeugdwerk wordt momenteel behan-
deld door de administratie (afdeling Jeugd). Deze zal 
op korte termijn een voorstel aan de minister voor-
leggen.

De beoordelingscommissie levert een advies over de 
subsidies voor de verenigingslokalen af  op basis van 
de criteria opgenomen in het reglement. Dat advies 
heeft de minister gisteren bereikt. Hij zal het analyse-
ren en daarna een beslissing nemen.

Mevrouw Tinne Rombouts vindt de criteria in het 
reglement op de subsidiëring van lokale verenigings-
infrastructuur heel ruim. Ze is benieuwd wat het uit-
eindelijke resultaat zal zijn. Is het mogelijk om eind 
2008 de werkwijze te evalueren? 

Minister Bert Anciaux zegt dat toe.

De minister stelt verder dat er geen echt systema-
tisch onderzoek werd gevoerd naar de effecten van 
de eerste Buitenspeeldag, maar er gebeurde wel een 
evaluatie bij de betrokken gemeenten. Deze evalu-
atie bleek uiterst positief. Er hebben zich geen andere 
omroepen als partner aangeboden, maar er zijn wel 
contacten met een grote Vlaamse krant om zich als 
extra mediapartner aan de Buitenspeeldag te hech-
ten. Er is in deze dus een verkeerd vermoeden van 
partijdigheid, want het project staat open voor elke 
geïnteresseerde mediapartner, op voorwaarde dat er 
ook een duidelijke meerwaarde aan het project wordt 
geleverd. De minister benadrukt dat Nickelodeon 
zich bijzonder professioneel gedragen heeft en geen 
enkele poging ondernomen heeft om een en ander in 
zijn voordeel om te buigen. 

Mevrouw Sabine Poleyn vraagt of  er geen juridische 
bezwaren zijn tegen die werkwijze. Nickelodeon heeft 
zich inderdaad bescheiden opgesteld, maar de zen-
der neemt alleen maar deel omdat het zijn naambe-
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kendheid en imago ten goede komt. Op zich heeft de 
minister de medewerking van Nickelodeon immers 
niet nodig, want de gemeenten nemen sowieso deel. 

Minister Bert Anciaux verzekert dat er geen juridische 
problemen zijn, zeker nu er zich geen andere geïnte-
resseerde omroepen of  mediapartners aanboden. 
Weinig zenders zijn bereid om tijdens de Buitenspeel-
dag hun uitzendingen op te schorten. Nickolodeon 
heeft trouwens auteursrechtelijke gevolgen verbon-
den aan het initiatief. De minister zal proberen om er 
toch nog een andere mediapartner bij te betrekken. 

De aandacht voor kinderrechten kan niet afgeme-
ten worden aan het aantal pagina’s dat een beleids-
brief  eraan besteedt. De verankering in het decreet 
is belangrijk. Het valt af  te wachten welke projecten 
ingediend worden. Een beleidsbrief  kan enkel ver-
melden dat er een oproep komt, maar niet de reacties 
daarop voorspellen. Er is geen tegenstelling tussen 
het jeugdbeleid en het kinderrechtenbeleid. Beide zijn 
sterk verweven. 

Het helpdeskproject is inderdaad gericht op sportver-
enigingen. De begeleiding en de ondersteuning van 
de jeugdverenigingen zijn immers beter georganiseerd 
dan deze van de sportverenigingen. Het jeugdwerk is 
zeker niet het zwakke broertje van het verenigingsle-
ven. Voor sportverenigingen ligt dat anders. Zij heb-
ben de ondersteuning en de helpdesk broodnodig. De 
minister wil best onderzoeken of  het jeugdwerk bij-
komende ondersteuning nodig heeft. Hij hoedt zich 
echter voor overlappingen.

Het calamiteitenteam bestond uit het Steunpunt 
Jeugd, het Fuifpunt, VVJ, alle federaties en het 
Steunpunt Vrijwilligerswerk. Eigenlijk zorgt die ste-
vige bovenbouw voor een goede begeleiding van lan-
delijke en lokale jeugdwerkinitiatieven.

Minister Anciaux zal minister-president Peeters 
raadplegen over een verder verloop van het actieplan 
‘Samen Vereenvoudigen’, want het aspect adminis-
tratieve vereenvoudiging wordt door hem gecoördi-
neerd. 

Dat geldt ook voor eerstelijnshulp. De minister-presi-
dent heeft de bevoegdheden net overgenomen van de 
heer Bourgeois. Het is dus niet zo eenvoudig om dat 
snel af  te handelen. 

De uitvoeringsbesluiten van het nieuwe decreet op 
het Vlaams Jeugdbeleid besteden aandacht aan 
Extra Time. De vorming kan inderdaad via Jint ver-
lopen. De minister zoekt momenteel naar methoden 

om Extra Time op een eenvoudigere manier te laten 
werken. Hij is niet bereid het initiatief  af  te schaffen. 
Jongeren moeten zonder al te veel betutteling eigen 
projecten in het buitenland kunnen opzetten. Het is 
wel nodig dat Jint de jongeren goed begeleidt bij hun 
ervaringen in het buitenland. Dat kan onder meer op 
de jaarlijkse beurs naar aanleiding van Klets!

Mevrouw Sabine Poleyn verwijst naar de studie van 
Jint waaruit blijkt dat de vorming, de ondersteuning 
en de toonmomenten te beperkt blijven. Ze vraagt 
om het aanbod van Jint of  andere vormingsactoren 
uit te breiden. Het is goed dat jongeren de kans krij-
gen om individuele projecten te realiseren, maar de 
link met het jeugdwerk moet behouden blijven zodat 
de kans op kwaliteit toeneemt. Ze is zeker geen voor-
stander van de afschaffing. 

Minister Bert Anciaux heeft wél voorstanders van 
afschaffing gehoord. Hij heeft geen probleem met 
samenwerking, maar jeugdwerk moet net als cul-
tuur- en sportbeleid divers zijn en inspelen op alle 
behoeften. Heel wat verenigingen bieden jongeren 
de kans om ervaringen op te doen in het buitenland. 
Daarenboven is niet elke jongere in staat individueel 
een project te organiseren. Gelukkig is niet iedereen 
hetzelfde. 

De minister pleit voor diverse mogelijkheden. Het 
vormingsaanbod van Jint kan versterkt worden, maar 
een verdergaande betutteling in de zin van opgelegde 
samenwerking met verenigingen in het buitenland, 
moet worden vermeden. De minister is ervan over-
tuigd dat een aantal projecten kunnen worden opge-
zet in samenwerking met ngo’s. Sinds 1999 steunt de 
minister ook projecten in het zuiden in het kader van 
ontwikkelingssamenwerking of  samenwerkingsont-
wikkeling. Extra Time geldt nu eenmaal voor pro-
jecten van individuele of  kleine groepjes jongeren. 
Ze moeten alleen hun goede en slechte ervaringen 
delen. Samenwerken kan, maar versmachten is uit 
den boze. Acties van jongeren worden immers al te 
veel versmacht. 

Mevrouw Tinne Rombouts herhaalt haar vraag over 
de stand van zaken van de besluiten over het decreet 
Vlaams Jeugdbeleid. 

Minister Bert Anciaux deelt mee dat de voorstellen 
bij hem liggen. Hij moet een aantal keuzes maken 
die vervolgens moeten worden goedgekeurd door de 
regering. 

Mevrouw Els Robeyns wijst erop dat de decreten 
over schoolsport nog niet werden voorgelegd aan 
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het Vlaams Parlement. Als ze op 1 januari 2009 in 
werking moeten treden, moeten ze snel ingediend 
worden. De schoolsportprojecten en meer specifiek 
de aandacht voor jongeren die anders niet aan spor-
ten toekomen, zijn echt wel noodzakelijk, evenals de 
sportkampen voor kansengroepen. De sportwereld 
heeft gebrek aan ervaring met kansengroepen. Reden 
te meer om er werk van te maken. Lidgelden moeten 
daarenboven betaalbaar blijven, ook in de economi-
sche crisis. Vlaanderen moet daar initiatieven voor 
nemen.

Minister Bert Anciaux bevestigt dat de ontwerpen 
van decreet snel bij het parlement zullen worden 
ingediend. 

II. BELEIDSDOMEIN CULTUUR

1. Toelichting van de beleidsbrief  en de uitgaven-
begroting Cultuur door de heer Bert Anciaux, 
Vlaams minister van Cultuur, Jeugd, Sport en 
Brussel 

Minister Bert Anciaux stelt dat de beleidsbrief  Cul-
tuur voor 2009, tegen de verwachtingen in, de meest 
omvangrijke van de legislatuur is geworden. Dat 
komt doordat vrij veel aandacht wordt gegeven aan 
de realisaties in de uitvoering van het regeerakkoord, 
maar ook omdat de volgende maanden van uitbollen 
geen sprake zal zijn. Op alle terreinen wachten nog 
belangrijke uitdagingen. De minister zal zich in de 
toelichting vooral op die laatste richten.

Bij het begin van de vorige legislatuur, in 1999, 
bedroeg de begroting cultuur 222.571.000 euro. Voor 
2009 legt de minister een begroting voor waarin men 
voor het Vlaamse cultuurbeleid kan uitgaan van 
451.312.000 euro. Daarnaast waren er de afgelopen 
jaren ook eenmalige investeringen binnen de cultuur-
sector voor een bedrag van 58,5 miljoen euro. Om 
specifieke functies te versterken, transfereerde men 
ook 2,1 miljoen euro van de beleidskredieten naar de 
apparaatskredieten. Deze apparaatskredieten komen 
verder niet meer aan bod, maar vormen uiteraard een 
heel belangrijk onderdeel van de Vlaamse cultuurbe-
groting.

Met deze cijfers is een verdubbeling van de middelen 
ruimschoots gerealiseerd. Ze zijn essentieel om het 
geplande beleid te kunnen uitvoeren. Maar de opval-
lende groei van de begroting maakt tegelijk duidelijk 

hoe de bevoegdheid Cultuur met stip is gestegen op 
de politieke agenda. Dit betekent dus meer politieke, 
maar zeker ook maatschappelijke en publieke rele-
vantie. De minister meent dat hij niemand hoeft te 
overtuigen van het fundamentele belang van dat laat-
ste. Cultuurbeleid behoort het publiek toe en zal ook 
maar overleven indien het geënt is op en verstrengeld 
met wat mensen en groepen in de samenleving drijft 
en bezighoudt. Ten opzichte van de vorige beleids-
brief  realiseerde hij een stijging van de middelen met 
7,1 percent of ruim 30 miljoen euro.

De regering trok consequent een dubbel spoor, dat 
zich laat samenvatten in de volgende zin: het reali-
seren van een zo divers mogelijk aanbod van hoge 
kwaliteit en voor zo divers mogelijke mensen en 
publieken. Enerzijds investeerde men fors in de uit-
breiding van het aanbod, zowel in de breedte als in 
de diepte. Cultuur vandaag is niet meer hetzelfde als 
cultuur in 1999. Men moet daarbij denken aan de uit-
dieping van het erfgoedverhaal, de verbreding van de 
kunsthorizon, de maximale betrokkenheid van ste-
den en gemeenten in een stevig aanbod voor gemeen-
schapsvorming en noem maar op. Veel meer actoren 
staan vandaag garant voor veel meer cultuur. 

Maar men investeerde ook in het tweede spoor: de 
participatie, het bereik en de betrokkenheid van men-
sen en groepen. Heel wat initiatieven werden op gang 
getrokken om zoveel mogelijk mensen, individueel en 
zeker ook in groep, aansluiting te laten vinden bij cul-
tuur. Daarbij legde de regering klemtonen op de twee 
aspecten van participatie, namelijk als deelnemers 
(gebruikers, proevers, smakers) en als deelhebbers 
(makers, mede-eigenaars). Dit is belangrijk voor de 
samenleving en belangrijk voor een zo groot mogelijk 
draagvlak voor cultuur. In 2000 sprak de minister in 
De Vooruit zijn eerste, door sommigen verguisde 
Staat van de Cultuur uit. Dezelfde tekst zou vandaag 
lang niet meer zoveel ophef  maken. Er is een ken-
tering op het terrein, maar ook een kentering in de 
geesten. Ook in 2009 blijft de regering daar conse-
quent op doorgaan. Op een aantal vlakken betekent 
dit vooral uitvoering blijven geven aan decreten en 
reglementen, maar ook voor de eerstvolgende maan-
den kondigen zich nog nieuwe initiatieven aan.

De minister zal eerst de transversale accenten over-
lopen, waarna hij zijn toelichting zal toespitsen op 
de drie grote velden: het sociaal-cultureel werk, het 
erfgoed en de kunsten. In september stelde hij, samen 
met de administratie, de nota Smaakmaker voor, een 
actie- en beleidsnota over cultuureducatie. Deze nota 
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biedt een referentiekader voor het thema, geeft een 
overzicht van de inspanningen tot op vandaag en for-
muleert een aantal concrete actiepunten. Er wordt 
gekozen voor meer coördinatie omdat cultuuredu-
catie een aspect is dat zich dwars doorheen bijna 
alle subsectoren slingert. Ook overleg en samenwer-
king met de partners op het terrein, met Onderwijs 
en andere departementen, maakt daar deel van uit. 
De minister rekent erop dat ook de beslissingen in 
het kader van het Kunstendecreet de aandacht voor 
publiekswerving- en werking nog meer kunnen bena-
drukken.

Het Participatiedecreet moet in 2009 op kruissnelheid 
draaien. Alle hoofdstukken zijn dan immers geacti-
veerd. Voor het participatiebeleid zet de regering vol-
gend jaar 18,8 miljoen euro in, een stijging met ruim 
drie miljoen euro. In het kader van het armoedebe-
leid worden de eerste lokale netwerken actief. Ook 
voor kansengroepen lanceert men, samen met enkele 
belangrijke partners uit het sociaal-cultureel werk, 
een uitgebreid aanbod aan laagdrempelige educatie. 
Het gedetineerdenbeleid krijgt een belangrijke door-
start, met vooral meer sport en bibliotheekwerk in de 
gevangenissen. De eerste cultuurgemeente, Oostende, 
groeit volgend jaar uit de steigers. De verbreding van 
de mogelijkheden voor verenigingen om een deel van 
de uitkoopsom van artiesten en gezelschappen terug 
te krijgen, is gerealiseerd. Voortaan komen ook sport-
clubs en jeugdverenigingen daarvoor in aanmerking. 
 
Voor de realisatie van het Participatiedecreet, werkt 
de Vlaamse overheid nauw samen met het midden-
veld. Er worden onder meer contracten afgesloten 
met de Verenigde Verenigingen, het steunpunt Vrij-
willigerswerk, het Minderhedenforum, het Vlaams 
Netwerk van Verenigingen waar Armen het Woord 
Nemen en de vzw Intro, die werkt aan toegankelijk-
heid voor personen met een handicap. 

Geen volwaardig participatieverhaal zonder gerichte 
inspanningen rond interculturaliseren. In februari 
vond de tweede trefdag plaats. Hier kon de minister 
tevreden vaststellen hoeveel concrete dynamiek er 
intussen is ontstaan in de sectoren. Hij blijft, samen 
met het kennisknooppunt Interculturaliseren van 
de administratie, rekenen op de ondersteuning van 
diverse projecten om een wervend, intercultureel 
Vlaanderen te realiseren, net zoals op een aantal 
meer structurele initiatieven. Zo komt de werking 
van het net opgerichte Expertisecentrum voor Isla-
mitische culturen in Vlaanderen in 2009 op kruissnel-
heid. Hiervoor wordt 200.000 euro uitgetrokken.

Voor het internationale cultuurbeleid trekt de rege-
ring in 2009 ongeveer 13,5 miljoen euro uit, een stij-

ging met 1,2 miljoen euro ten opzichte van 2008. 
Naast de bestaande inhoudelijke accenten, werkt 
men nog aan concrete initiatieven in het kader van 
het cultuurbeleid in de autonome Europese regio’s. 
De sterke samenwerking met Nederland uit zich ook 
in een verhoging van de middelen voor de Brakke 
Grond, deBuren en de Taalunie.

Voor het infrastructuurbeleid vermeldt de minister 
voor 2009 vooral de verdere uitvoering van het mas-
terplan Hoge Rielen en deSingel. In het kader van de 
grote en gespecialiseerde infrastructuur van derden, 
vermeldt hij de Museumsite Leuven, de aankoop van 
het voormalig klooster de Zwartzusters in Lier, het 
Beeldenproject Limburg en de start van de werken 
aan De Steenschuit, met de reconstructie van de Bel-
gica, een prachtig sociaal-erfgoedproject in Boom. 

Men weet ook dat vorig jaar van start is gegaan met 
een reglement voor de ondersteuning van verenigings-
lokalen. Een tweede oproep zal in 2009 nogmaals 
tientallen dossiers van plaatselijke jeugdinfrastruc-
tuur voor opwaardering en verfraaiing subsidiëren. 
Daarmee heeft de minister meer dan een aanzet voor 
een meer duurzaam Vlaams lokalenfonds gereali-
seerd.

Cultuur floreert maar dankzij de inzet van zoveel 
mensen, betaald en vrijwillig. De minister is dan ook 
blij met de goede afspraken die hij telkens weer met 
de sociale partners kon maken in het kader van de 
uitvoering van de VIA-akkoorden, waarbij de over-
heid de sociaal-culturele werkgevers maar zeker ook 
de werknemers bijkomend subsidieert om zowel de 
lonen en pensioenen, maar ook de kwaliteit, de werk-
druk en de managementondersteuning op een hoger 
niveau te brengen. In 1999 werd daarvoor 471.000 
euro uitgetrokken, in 2009 wordt dat ruim 28,6 mil-
joen euro, met een stijging van bijna 6 miljoen euro 
ten opzichte van 2008. 

Daarbij heeft de regering een bijkomende inspanning 
geleverd voor de eindejaarspremies van werknemers 
binnen paritair comité 329 (sociaal-cultureel werk in 
brede betekenis). Een aantal werknemers binnen deze 
regeling kennen immers een achterstand in vergelij-
king met andere collega’s binnen en buiten hun pari-
tair comité. Aan de harmonisering heeft de regering 
grondig bijgedragen.

Maar men blijft ook werken aan betere voorwaar-
den voor de vrijwilligers. De minister vermeldt hier 
goede informatie en begeleiding via het steunpunt 
Vrijwilligerswerk, het wegwerken van zoveel moge-
lijk administratieve lasten, het verder ondersteunen 
van de billijke vergoeding voor kleine initiatieven, 



18Stuk 15 (2008-2009) – Nr. 5-D

de mogelijkheden voor een nieuw beleidsveld van 
hobbyverenigingen via het Participatiedecreet en de 
extra middelen voor het sociaal-cultureel volwasse-
nenwerk. 

De werking van CultuurInvest heeft intussen al dui-
delijk vrucht afgeworpen. Voor 2009 voorziet de 
regering een stijging van 1.230.000 naar 1.540.000 
euro. Een ander belangrijk vernieuwend initiatief  is 
de werking rond e-cultuur. De administratie heeft op 
dit punt intussen een sterke expertise opgebouwd, 
die zijn vertaling kent in de diverse domeinen. Om 
ook gericht te kunnen exploreren, voorziet de rege-
ring in 2009 in 124.000 euro. De minister merkt op 
dat de investering door CultuurInvest in 2009 niet, 
zoals oorspronkelijk gepland, 20 miljoen zal bedra-
gen maar 32,5 miljoen euro. 

Vervolgens bespreekt minister Anciaux het soci-
aal-cultureel werk voor volwassenen. Vanuit de 
herziening van het decreet op het sociaal-cultureel 
volwassenenwerk zijn vandaag de visitaties bij de 
organisaties bezig. Dit is de eerste stap in opbouw 
naar de volgende beleidsperiode vanaf 2011. Intussen 
voorziet de regering in 600.000 euro aan bijkomende 
middelen voor een aantal organisaties. Het gaat om 
de verenigingen waarvan, bij de totstandkoming van 
het decreet in 2003, de groei werd afgetopt op een 
stijging met 100.000 euro. Die aftopping wordt nu 
voor 80 percent ongedaan gemaakt.

De minister rekent ook sterk op de stevige, vernieu-
wende projecten van de verenigingen, die nu voor 
het eerst worden toegepast en waarvoor bijkomend 
500.000 euro werd uitgetrokken. Hij vermeldt nog 
het portfolioproject dat binnen het volwassenwerk én 
het jeugdwerk samen wordt uitgebouwd en waarmee 
hij de belangrijke educatieve rol van het sociaal-cul-
tureel werk blijft benadrukken.

De amateurkunsten bevinden zich in 2009 in het 
derde jaar van de lopende beleidsperiode. De inzet op 
verbreding en vernieuwing begint in belangrijke mate 
vrucht af  te werpen, wat nog maar eens leidt tot een 
stevigere profilering van deze bloeiende sector. Met 
het Forum voor Amateurkunsten en de vzw Repeti-
tieruimten trekt men vanaf  volgend jaar een traject 
om te komen tot betere en meer creatie- en repetitie-
ruimten in Vlaanderen. 

Binnen het lokaal cultuurbeleid is de tweede golf  
beleidsplannen intussen verwerkt. Ook hier merkt 
men de eerste resultaten van de nieuwe prioriteit op 
het niveau van gemeenschapsvorming en participa-

tie. Het nieuwe eengemaakte steunpunt Locus gaat 
op 1 januari van start. De opdracht van de Vlaamse 
overheid om vernieuwende initiatieven te nemen in 
het kader van de digitale bibliotheek Vlaanderen, 
wordt via de vzw Bibnet verder vorm gegeven. De 
minister vermeldt nog uitdrukkelijk Luisterpunt, de 
bibliotheek voor blinden, slechtzienden en mensen 
met leesbeperkingen, die vanaf december zal instaan 
voor een stevige sensibilisatiecampagne. Voor het 
lokaal cultuurbeleid wordt in 2009 ruim 94 miljoen 
euro vrijgemaakt.

Het gloednieuwe Circusdecreet brengt vaste grond 
onder de voeten van een dynamisch circuslandschap. 
Nieuwe producties, meer circusateliers, een betere 
spreiding en promotie zijn maar enkele maatrege-
len die een sterke doorstart mogelijk moeten maken. 
Voor 2009 voorziet de begroting in 1,9 miljoen euro, 
een stijging met 100.000 euro.

Het volgende aspect dat de minister behandelt, is 
het culturele erfgoed. De verdere uitvoering van het 
nieuwe Erfgoeddecreet zorgt ook de volgende maan-
den voor heel wat vernieuwing en verbreding in de 
sector. De begroting hiervoor stijgt ten opzichte 
van 2008 met 12 percent of  ruim 3 miljoen euro. De 
minister overloopt de voornaamste ontwikkelingen.

In 2009 wordt een facilitator aangesteld die, in 
samenwerking met de musea voor schone kunsten 
en met de hedendaagse kunstmusea, een gecoördi-
neerde marketing en promotie van de belangrijkste 
kunstcollecties en topstukken zal opzetten, en dit 
zal zowel in binnen- als buitenland gebeuren. Bozar 
als tentoonstellingsplaats en vzw Lukas – het oude 
reproductiefonds – zijn daarin belangrijke partners. 
Voor deze internationale promotie van de kunstcol-
lectie Vlaanderen voorziet de begroting in totaal in 
578.000 euro.

Volgend jaar zal ook het eerste volledige werk-
jaar zijn voor de Vlaamse Erfgoedbilbiotheek, een 
samenwerkingsverband van de zes grootste erfgoed-
bibliotheken in Vlaanderen. De begroting trekt daar-
voor 300.000 euro uit. Deze erfgoedbibliotheek is 
niet alleen de Vlaamse tegenhanger van de federale 
Albertina. Zij moet ook alle kennis in het landschap 
bundelen, zodat alle bewaarbibliotheken de inhoude-
lijke en technische ondersteuning krijgen die ze ver-
dienen. 

Voor de landelijk erkende musea betekent de begro-
ting 2009 een stijging met 62 percent ten opzichte van 
2008. Er wordt 7,6 miljoen euro vrijgemaakt voor 19 
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landelijk erkende musea, waaronder drie nieuwe: het 
Huis van Alijn in Gent, het Sportmuseum Vlaande-
ren in Hofstade en het Fotomuseum in Antwerpen. 
Deze stijging moet het mogelijk maken dat musea op 
langere termijn kunnen plannen, en hun publieks- en 
tentoonstellingsbeleid kunnen verbeteren, net zoals 
hun bewaarinspanningen en wetenschappelijk werk. 

Ook aan de belangrijke randvoorwaarden voor een 
sterkere werking wordt gesleuteld. Via een kaderover-
eenkomst rond verzekeringen tussen het Groeninge-
museum, het Museum voor Schone Kunsten en het 
Koninklijk Museum voor Schone Kunsten te Ant-
werpen (KMSKA), moeten onderlinge bruiklenen 
makkelijker worden, omdat een deel van de zware 
verzekeringskost zal wegvallen. In 2009 moet ook het 
juridisch-technische onderzoek naar een staatswaar-
borgregeling afgerond zijn.

Een nieuw initiatief  waar de regering veel van ver-
wacht, zijn de culturele erfgoedfora. Dat zijn plek-
ken waar alle erfgoedpraktijken samenkomen in een 
coherent en boeiend verhaal over de stad of de streek. 
In 2009 krijgen het Stadsmuseum te Gent (STAM) 
en het Museum aan de Stoom (MAS) in Antwerpen 
250.000 euro. Het Bruggemuseum ontvangt hier-
voor een eerste subsidie van 140.000 euro. Het is een 
belangrijk instrument om via samenwerking tussen 
alle actoren een nog breder erfgoeddraagvlak bij het 
grote publiek te creëren. 

De culturele erfgoedfora zijn eigenlijk een recht-
streeks gevolg van de erfgoedconvenants die we met 
lokale besturen of  samenwerkingsverbanden van 
lokale besturen afsluiten. Naast de vele lokale initi-
atieven die daaruit voortvloeien, merkt men dat de 
erfgoedcellen elkaar steeds meer vinden en thema-
tisch samenwerken. In 2008 was dat rond Expo 58. In 
de komende jaren werkt men samen rond de gemeen-
tefusies uit de jaren 70. In 2009 zijn er twee uitbrei-
dingen van erfgoedconvenants: Ieper werkt nu samen 
met zes omliggende gemeentes, Turnhout met drie. 
Er zijn volgend jaar ook twee nieuwe convenants: 
met enerzijds het Kempens karakter als samenwer-
king tussen zeven Kempense gemeenten en ander-
zijds Aalst. Dat brengt het totaal op 17 convenants 
en 81 betrokken gemeentebesturen. In 2009 wordt er 
bijna 5,8 miljoen euro voorzien: een stijging met 1,3 
miljoen euro in 2008.

Met Aalst is de minister bij het immateriële erfgoed 
aanbeland, ook een belangrijk aandachtspunt voor 
het laatste jaar. Het is duidelijk, dat zowel bij de 

musea – bijvoorbeeld met de erkenning van het Huis 
van Alijn – maar zeker ook bij de erfgoedconvenants, 
de aandacht voor het immaterieel erfgoed of  de 
volkscultuur toeneemt. De regering werkt een eerste 
lijst van Vlaams immaterieel erfgoed af en diende de 
Bloedprocessie in Brugge en Aalst Carnaval in voor 
de representatieve Unescolijst. Vanaf  2009 wil men 
daar verder op bouwen, onder meer via de verster-
king van de volksculturele organisaties en de erfgoed-
convenants. 

2008 was een belangrijk jaar voor het verwerven 
van sleutelwerken en topstukken. De regering wil 
op dit elan verder kunnen werken. Ook de Vlaamse 
topstukkenlijst wordt uitgebreid. Er zijn voorberei-
dende onderzoeken lopende voor nieuwe deellijsten 
en er worden nieuwe initiatieven genomen om ook bij 
het brede publiek het draagvlak te vergroten via een 
topstukkenwebsite en een laagdrempelige topstuk-
kenpublicatie, maar ook via bijvoorbeeld topstuk-
kenwandelingen en lesbrieven. 

Wat de archieven betreft, maakt het nieuwe Erf-
goeddecreet het mogelijk dat ook publieke archie-
ven projecten kunnen indienen rond hun culturele 
archiefcollecties. Ook hebben de diensten van de 
minister een eerste insteek aangeleverd voor een 
decreet op de publiekrechtelijke archieven, dat door 
de sector wordt gedragen. De minister hoopt dat de 
gecoördineerde initiatieven voor de totstandkoming 
van een Vlaamse structurele regeling voor de archie-
ven van de verschillende overheden in Vlaanderen, 
ook in 2009 kunnen worden voortgezet. Vanuit zijn 
culturele invalshoek is minister Anciaux daar vra-
gende partij voor.

Wat de professionele kunsten betreft, staat het laatste 
halfjaar van de legislatuur in het teken van de beslis-
singen in het kader van de volgende structurele ronde 
binnen het Kunstendecreet. De voorbereidingen zijn 
volop aan de gang. Niet minder dan 369 aanvragen 
staan voor een totaalbedrag van 172.622.751 euro. 
Het betreft 117 organisaties en 85 miljoen euro meer 
dan de actuele toestand. De nieuwe vraag is dus 
gewoonweg het dubbele van de beschikbare midde-
len. Er zullen midden april dus belangrijke keuzes 
moeten worden gemaakt. 

De commissieleden kennen enkele accenten die de 
regering al naar voren schoof. Zo heeft de minister 
aan zijn administratie gevraagd om per organisa-
tie zowel de artistieke als de niet-artistieke uitgaven 
minutieus op te lijsten. Er zullen meer middelen 
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moeten gaan naar de ondersteuning van de kunste-
naars, van welke aard dan ook. Ook van de beoorde-
lingscommissies en de adviescommissie verwacht hij 
specifieke en gerichte informatie en duiding binnen 
hun adviezen. Op die manier kan men komen tot een 
goed afgewogen beslissing en argumentatie.

Met uitzondering van de grote Vlaamse cultuurin-
stellingen binnen het Kunstendecreet, worden alle 
werkvormen en sectoren voor het eerst samen beoor-
deeld voor een lange, structurele periode. De grote 
cultuurinstellingen worden beoordeeld per legisla-
tuur, wat betekent dat de nieuwe dossiers worden ver-
wacht tegen 1 oktober 2009. Naast de twee orkesten, 
de opera, het ballet en deSingel, zal de Ancienne Bel-
gique voor de eerste keer ingediend worden als grote 
instelling. In de overgang naar dat statuut heeft de 
minister vanaf  2009 voor 100.000 euro aan bijko-
mende werkingsmiddelen ingeschreven in de subsi-
die-enveloppe van de Ancienne Belgique. 

Nog dit jaar worden ingrijpende inspanningen gele-
verd voor de Vlopera en het Koninklijk Ballet van 
Vlaanderen. Met een eenmalige injectie van 4 mil-
joen euro wordt de vzw Vlopera schuldenvrij en kan 
het artistieke werk verder kwaliteitsvol ontwikkelen. 
Met een eenmalige extra subsidie van 2,5 miljoen 
euro krijgt het Ballet van Vlaanderen de kans op 
een grondige en fundamentele herstructurering. Die 
moet ertoe leiden dat het Ballet vanaf 2009 een slui-
tende begroting kan voorleggen en dat de schulden 
drastisch worden beperkt en op korte termijn zul-
len verdwijnen. Beide ingrepen worden aan sterke 
voorwaarden gekoppeld. Ze moeten een combinatie 
waarborgen van zowel internationale kwaliteit als 
een behoorlijk dus sluitend financieel beheer. Het 
zakelijk beleid van het Ballet van Vlaanderen moet 
op hetzelfde niveau komen als de schitterende artis-
tieke werking, benadrukt de minister.

Naast het Kunstendecreet, werken de twee fondsen, 
met name het Vlaams Audiovisueel Fonds (VAF) en 
het Vlaams Fonds voor de Letteren (VFL), gestaag 
verder aan een verbreding en verdieping van hun 
werking. Voor het Vlaams Audiovisueel Fonds bete-
kent dit een toename van de dotatie met 500.000 
euro. Daarnaast zal het VAF vanaf  2009 het initi-
atief  nemen voor de uitbouw van een stimulerings-
fonds voor kwaliteitsvol tv-drama, gerealiseerd door 
de onafhankelijke productiehuizen in samenwerking 
met de omroepen. Er wordt daarvoor vanaf 2009 een 
bedrag van 2.850.000 euro recurrent vrijgemaakt. 
Ten slotte is de minister verheugd dat het VAF sinds 

kort zijn intrek heeft genomen in een nieuwe locatie, 
die op termijn moet uitgroeien tot het Huis van de 
Vlaamse Film.

Ook het Vlaams Fonds voor de Letteren heeft zijn 
intrek genomen in een nieuwe, sprekende locatie, met 
name het huis De Lente in Berchem. Voor de opti-
malisering van de werking wordt de dotatie van het 
fonds opgetrokken met 200.000 euro vanaf  2009. 
Anderzijds wordt het Poëziecentrum in Gent uit het 
fonds gehaald, om het nominatim op de cultuurbe-
groting te plaatsen. Het is de bedoeling dat het Poë-
ziecentrum verder uitgroeit tot het trefpunt, in al zijn 
facetten, van de dichtkunst. Samen met het Stripcen-
trum in Turnhout beschikt Vlaanderen dan over twee 
uitzonderlijke expertisecentra voor twee heel speci-
fieke niches binnen het Vlaamse letterenlandschap. 
De middelenoverdracht vanuit het Vlaams Fonds 
voor de Letteren naar de cultuurbegroting bedraagt 
310.000 euro. Naar analogie met het Stripcentrum, 
zal de administratie dit najaar nog een voorstel van 
samenwerkingsovereenkomst met het Poëziecentrum 
voorbereiden.

De minister heeft zich voor deze toelichting moeten 
beperken tot een aantal maatregelen dat in het kader 
van de begroting 2009 in het oog springt. Deze initi-
atieven zijn ook toonaangevend voor het beleid dat 
gevoerd wordt. Via bijvoorbeeld het Circusdecreet, 
de erfgoedfora en het interculturaliseringsbeleid 
wordt gewerkt aan een voortdurende verbreding en 
verdieping van het cultuurbegrip. Via gerichte maat-
regelen blijft de regering werken aan de verbetering 
van de voorwaarden voor professionals, vrijwilligers 
en individuele kunstenaars. Via de ondersteuning 
van de grote culturele instellingen, het Fonds Cul-
turele Infrastructuur, de Kunstcollectie Vlaanderen 
en het Topstukkenbeleid werkt men ook aan de trots 
over wat Vlaanderen gisteren en vandaag aan cul-
tuur voortbrengt. Via het Participatiedecreet, maar 
ook via het nieuwe Erfgoeddecreet en de accenten bij 
de beoordelingen binnen het Kunstendecreet, blijft 
men meer mensen stimuleren om betrokken te zijn 
op meer cultuur, maar ook omgekeerd meer cultuur 
betrekken op meer mensen. Via de versterking van 
het sociaal-cultureel volwassenenwerk, de amateur-
kunsten, de organisaties voor volkscultuur enzovoort 
wordt ook gewerkt aan meer gemeenschap en solida-
riteit in Vlaanderen.

De bundeling van deze maatregelen verbeeldt het 
maatschappelijke en culturele project waarvoor de 
regering staat. De begroting 2009 voorziet daarvoor 
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in de nodige middelen. Minister Anciaux vraagt 
daarom de steun van de commissie voor zijn beleids-
brief  en de voorgelegde begroting.

2. Algemene bespreking van het beleidsdomein Cul-
tuur

2.1. Standpunt van de heer Erik Arckens

De heer Erik Arckens waardeert dat de beleidsbrief  
Cultuur een duidelijk overzicht biedt van het cul-
tuurbeleid van de hele legislatuur en zelfs het laatste 
decennium. De minister zal mogelijk de geschiedenis 
ingaan als de man die heel veel middelen in de kunst- 
en cultuurwereld pompte en haar ook structureerde. 
Hij heeft een duidelijke visie, waar men dan voor of 
tegen kan zijn. De discussie over de vraag of Cultuur 
vijf  percent van de Vlaamse begroting haalt, vindt 
het lid enigszins absurd. Niet alles is immers in cijfers 
uit te drukken. Commentatoren merken op dat na 
de verdubbeling van de middelen in de voorbije tien 
jaren zich een stop lijkt aan te kondigen. 

Minister Bert Anciaux repliceert dat het budget in 
2009 alvast groeit met meer dan 30 miljoen euro aan 
recurrente middelen. 

Anderzijds is het zo, pareert de heer Erik Arckens, dat 
het aantal organisaties dat ondersteuning vraagt op 
basis van het Kunstendecreet zo groot is geworden, 
dat men in april 2009 knopen zal moeten doorhak-
ken. Het aanbod in de podiumkunsten wordt door 
sommigen wildgroei genoemd. Er zouden nu al 117 
aanvragen meer zijn ingediend dan in de vorige sub-
sidieronde. 

Vervolgens gaat de heer Arckens in op CultuurInvest, 
dat na drie jaar min of  meer stevig op poten staat. 
Naast film en musical zien sommigen ook ruimte 
voor andere culturele materies binnen dit instrument. 
Het is immers niet uit te sluiten dat een eventuele vol-
gende minister daartoe beslist, met het oog op bespa-
ringen. Dat zou niet zo verrassend zijn, want in de 
Angelsaksische wereld is dit vandaag al de belang-
rijkste financieringsbron van kunst en cultuur. Het 
lid zelf  is daar zeer voor op zijn hoede, want uitspra-
ken over subsidies als opium voor de elite, zijn niet 
aan hem besteed. Hij blijft kunsten en cultuur zien 
als overheidsopdracht. Volksverheffing, creativiteit 
en het aanscherpen van culturele competentie zijn 
ook in tijden van economische crisis noodzakelijk. 

Daarop memoreert de heer Arckens de met redenen 
omklede moties over repertoiretheater en het inko-
men van acteurs. Hijzelf  verdedigde zowel zijn eigen 
motie (Parl. St. Vl. Parl. 2008-09, nr. 1857) als die 
van de heer Vermeulen (Parl. St. Vl. Parl. 2008-09, 
nr. 1861) – die merkwaardig gelijkluidend was – en 
vindt het dan ook raadselachtig dat alleen die laat-
ste werd goedgekeurd. Er wordt in de commissie veel 
over podiumkunsten gesproken, in tegenstelling tot 
wat cultureel redacteur Karl Van den Broeck daar-
over beweert in Knack. Dat gebeurde onder meer op 
aangeven van de heer Arckens zelf, benadrukt hij. 
Omwille van de culturele differentie heeft hij immers 
geregeld aandacht gevraagd voor het klassieke reper-
toiretheater en het volkstoneel. In een door de over-
heid gesubsidieerde sector moet elk genre immers 
aan bod komen. De reeds genoemde Karl Van den 
Broeck wijst ook op de verschuiving sinds de jaren 
tachtig van uitvoerende acteurs naar scheppende 
theatermakers, die volgens hem leidt tot veel geëxpe-
rimenteer en af  te toe een schitterende voorstelling, 
maar ook tot vervreemding. Dat laatste vindt de heer 
Arckens licht overdreven. Hij gelooft in dat verband 
niet dat verbrede participatie louter met een kansen-
groepenbeleid kan bewerkstelligd worden. Er is daar-
naast immers ook een verbreed aanbod nodig. 

De heer Arckens meent dat de minister de laatste 
jaren geëvolueerd is en nu open staat voor de door 
het lid zo vaak genoemde culturele differentie. Minis-
ter Anciaux verklaarde in De Standaard dat een deel 
van het klassieke theater binnenkort zou overgeno-
men worden door het commerciële circuit. Minister 
Bert Anciaux preciseert dat niet hij, maar iemand 
van de betrokken dat heeft gezegd. Hij stelt wel vast 
dat het voor een deel werkelijk gebeurt. De heer Erik 
Arckens stelt dat hij alvast zijn analyse deelt van de 
drie stadstheaters, die een divers aanbod moeten 
brengen. 

Vervolgens komt de heer Arckens terug op de gelijk-
luidende moties van hemzelf  en de heer Vermeulen. 
Zij waren het onder meer eens over de voortzet-
ting van de klassieke canon, waarin de generaties 
zich blijvend kunnen herkennen. Volgens hem is de 
hele commissie het erover eens dat cultuur een over-
heidsopdracht is en dat iedereen zich moet kunnen 
herkennen in de stadstheaters. In de toekomstige dis-
cussie over de verhouding tussen publieke en private 
financiering, die het lid verwacht, moet de commis-
sie het signaal uitzenden dat er dergelijke instellingen 
bestaan met een overheidsopdracht en dat zij niet 
zomaar naar de privésector kunnen overgeheveld 
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worden. Materies als film en musical lenen zich daar-
toe, maar stadstheaters niet. 

Ondertussen kondigde Geert Allaert van MusicHall 
al aan om in Gent en Antwerpen te starten met 
Publiekstoneel. Minister Bert Anciaux bevestigt dat 
hij inderdaad subsidies aanvroeg, zowel structureel 
als projectmatig voor 2009. De heer Erik Arckens 
waardeert de onvermoeibare dadendrang van de heer 
Allaert, terwijl de heer Herman Schueremans opmerkt 
dat hij minder presteert dan wel dag in dag uit lobbyt. 
Hij doet dat succesvol, erkent het lid, want hij leidde 
al heel wat politici om de tuin. Voorzichtigheid is dus 
geboden. De heer Erik Arckens hoorde wel al vaker 
dat culturele ondernemers overal geld proberen los te 
weken. De heer Herman Schueremans meent dat con-
structief  moet omgegaan worden met overheidsgeld. 
Men moet er echter iets nuttigs mee doen en daarover 
dan ook verantwoording durven afleggen. De heer 
Erik Arckens weet dat ook in de beoordelings- en 
adviescommissies binnen het Kunstendecreet gelob-
byd wordt, en dat mensen elkaar kennen. 

2.2. Standpunt van de heer Jos Stassen

De heer Jos Stassen meent dat de beloften van de 
vorige begrotingen ingelost zijn. Hij kreeg geen kriti-
sche berichten over de uitvoering vanwege de sector. 
De decreten voor de kunsten- en de sociaal-culturele 
sector hebben ervoor gezorgd dat beide tegenwoor-
dig, buiten hun producties uiteraard, professioneel 
met zichzelf  bezig zijn. Dat geldt ook voor de steun-
punten, die tot een overzichtelijk geheel aan het 
komen zijn. De filmsector draait goed. 

De twee grote beleidslijnen in de voorbije tien jaar 
waren aanbod en participatie. Uit de voorliggende 
beleidsbrief  blijkt echter ook dat men voor beide 
op de grenzen stuit van wat de overheid kan doen. 
Minister Anciaux heeft het aanbod verbreed en gedi-
versifieerd. Er was in de kunstensector nooit meer 
aanbod dan vandaag en daarnaast zijn bijvoorbeeld 
ook circus en vrijetijdsbesteding binnen het cultuur-
beleid opgenomen. Het bevoegdheidsdomein kan niet 
meer verbreed worden, evenmin als het aanbod zelf. 

Als men de boom wil laten groeien, zal nog tijdens 
deze beleidsperiode gesnoeid moeten worden in het 
aanbod. Dat wordt bewezen door de toevloed aan 
subsidiedossiers die de minister op zijn bureau krijgt. 
Bovendien zal de financiële crisis ervoor zorgen dat 
weinig risico’s zullen genomen worden zonder over-

heidswaarborg. De privésector zal alleen nog investe-
ren in datgene waarin hij echt gelooft. Dat sluit aan 
bij zijn basisstelling dat op een of  andere manier nu 
al zal moeten gesnoeid worden in aanbod en diversi-
teit, zowel om hen financierbaar als kwalitatief hoog-
staand te houden. 

Inzake participatie gelooft de heer Stassen niet dat 
men met de uitbouw van een participatiesector de 
participatie aan cultuur kan vergroten. Ook hier is 
een grens aan de maakbaarheid. Kan men door nóg 
meer te doen de participatie wel verhogen? Bij een 
sterk aanbod komt de participatie immers vanzelf. 
Maar men kan niet iedereen naar het voetbal, de 
opera of een sociaal-culturele vereniging slepen. Par-
ticipatie is een goede doelstelling, maar het decreet is 
geen goed middel. Het kost alleen veel geld en houdt 
organisaties in stand. De heer Stassen verkiest de sec-
torale aanpak boven de oprichting van een specifieke 
sector. Hij is dan ook bang dat men in de toekomst 
op de stappen van de minister zal moeten terugko-
men. 

2.3. Standpunt van de heer Piet De Bruyn

De heer Piet De Bruyn merkt op dat volgens de 
beleidsbrief  en de toelichting bij basisallocatie 3311 
B Subsidies opstart project Waalse Krook, de vastge-
legde middelen dienen om de haalbaarheidstudie en 
het masterplan te realiseren. Wanneer worden deze 
beide documenten verwacht en welke beslissingen 
zijn met betrekking tot dit dossier nog deze legisla-
tuur te verwachten?

Bij basisallocatie 3324 B Subsidie voor het experti-
secentrum voor Islamitische culturen in Vlaanderen, 
waarvoor 200.000 euro wordt uitgetrokken, leest het 
lid in de beleidsbrief  op pagina 18: “In september 
2008 ging het Expertisecentrum voor Islamitische 
culturen in Vlaanderen van start. Dit kenniscentrum 
heeft als opdracht de ontwikkeling, inventarisering, 
en verspreiding van kennis over islam als cultuurui-
ting in Vlaanderen. Het zal een aantal belangrijke 
doelstellingen concretiseren, onder andere de aan-
dacht voor de immateriële en materiële cultuur van 
mensen uit landen met een islamitische cultuur die 
zich in Vlaanderen vestigden. Tegelijkertijd zal dit 
centrum, vanuit een sociaal-cultureel perspectief, een 
aanspreekpunt worden voor vragen over de aanwe-
zigheid van islamcultuur in Vlaanderen. Het verza-
melen en ontsluiten hiervan komt tegemoet aan een 
nood en behoefte hieromtrent bij zowel moslims 
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als niet-moslims.” In de toelichting bij de begroting 
(Parl. St. Vl. Parl. 2008-09, nr. 13/1-B, deel 6) staat 
op pagina 789 bij deze nieuwe basisallocatie vermoe-
delijk een verkeerde tekst. Hierdoor blijven heel wat 
pertinente vragen bij de concrete invulling van dit ini-
tiatief  overeind. 

De N-VA-fractie begrijpt dat het hier niet gaat om de 
islam als godsdienst (onder meer om zo niet betrok-
ken te geraken in theologische disputen), maar wel 
om de islamcultuur. Maar wat bedoelt men hiermee 
juist en zijn beide wel te onderscheiden? Om meteen 
de zaak scherp te stellen met een voorbeeld: wat met 
de hoofddoekenkwestie? Is dit een uiting van cultuur 
of van godsdienst? En heeft het centrum ter zake dan 
een rol te vervullen door advies te verlenen of  zich 
anderszins te uiten? Met welke vragen zal men terecht 
kunnen bij dit nieuwe centrum? En is het bedoeld 
voor het brede publiek of voor beleidsmensen?

Het nieuwe centrum heeft een duidelijke opdracht 
inzake bewaring en ontsluiting van het materieel 
en immaterieel erfgoed van de islamgemeenschap 
in Vlaanderen. Is er hier geen overlapping met de 
opdrachten van Faro, het steunpunt voor cultureel 
erfgoed, dat onder meer als expliciete taak heeft om 
“binnen het cultureel-erfgoedbeleid de nodige aan-
dacht voor interculturaliteit te ontwikkelen”? Wordt 
er daarom niet best een structurele samenwerking 
en afstemming tussen het centrum en dit steunpunt 
geregeld?

Basisallocatie 3380 B Subsidies in uitvoering van 
artikel 62bis van de financieringswet voor algemeen 
cultuurbeleid, gaat om een bedrag van 5.339.000 
euro. De N-VA-fractie begrijpt dat dit alle kredieten 
omvat die vorig jaar verspreid waren over de diverse 
sectorbasisallocaties. Waarom gebeurde dit, want het 
beperkt toch de transparantie van de begroting? 

Van het bedrag van 3.000.000 euro, bestemd voor 
de vzw Vlaamse Opera, is niet geheel duidelijk wat 
de bedoeling is. De vraag is ook of  dit bedrag geïn-
dexeerd is. Feitelijk gaat het om een structureel en 
recurrent deel van hun meerjarige werkingsdotatie. 
Als dat deel dus niet, zoals de rest van de dotatie, 
jaarlijks geïndexeerd wordt, ontstaat jaar na jaar een 
reëel waardeverlies voor de opera. 

Wat betreft basisallocatie 6102 B Dotatie aan het 
Fonds Culturele Infrastructuur (12.530.000 euro), 
stelt de N-VA-fractie vast dat ten opzichte van 
2008 de dotatie aan het Fonds Culturele Infrastruc-

tuur (FoCi) met meer dan 5 miljoen euro daalt, van 
17.662.000 euro naar 12.530.000 euro. Dit is vermoe-
delijk deels te verklaren door het plots opduiken van 
een nieuw infrastructuurdossier dat in vorige begro-
tingen nog niet ingeschreven of  aangekondigd was, 
namelijk de renovatie van het oude postgebouw te 
Oostende tot cultuurhuis. Deze infrastructuurin-
vestering gebeurt immers buiten het FoCi om, en er 
wordt nominatief  3.000.000 euro voor ingeschreven 
onder de nieuwe basisallocatie HC 6322 B. Hoe en 
waarom dit nieuwe infrastructuurdossier plots zo 
prioritair werd, is de spreker niet helemaal duidelijk. 
Uiteraard gunt zijn fractie dit aan Oostende, dat met 
69.000 inwoners toch één van de belangrijkste ste-
den van Vlaanderen is, maar hij wijst in die categorie 
tegelijk op het bestaan van andere steden als Kort-
rijk, Mechelen en Aalst. Bij het opduiken van Lier, 
met de aankoop van het voormalige klooster van de 
Zwartzusters voor 750.000 euro, heeft het lid trou-
wens dezelfde bedenkingen. 

Het is daarbij belangrijk dat de N-VA-fractie de 
impact niet kan inschatten van deze vermindering 
van de reguliere dotatie op het meerjareninveste-
ringsprogramma van het FoCi. De begroting 2009 
en het aangepaste meerjareninvesteringsprogramma 
ontbreken namelijk. Bij het opstellen van de beleids-
brief  was de begroting 2009 van het FoCi nog niet 
beschikbaar. Is dat ondertussen wel het geval? Wordt 
zij alsnog toegevoegd? Kan ook het aangepaste 
meerjareninvesteringsprogramma bezorgd worden? 
En wat zijn de gevolgen, welke investeringen worden 
desgevallend vertraagd of geschrapt?

In de beleidsbrief  staat op pagina 40: “Voor de rea-
lisatie van de fase 4.2 van deSingel (afwerking tegen 
voorjaar 2010) is een bijkomende vastlegging nodig 
in functie van de indexering en enkele meerwerken. 
Deze bijkomende vastlegging zal worden gerealiseerd 
op kredieten van het departement Cultuur, Jeugd, 
Sport en Media (CJSM).” Gaat het hier om niet 
voorziene meerkosten van de lopende werken? Zijn 
zij ondertussen budgettair gedekt?

De heer De Bruyn heeft trouwens nog een vraag over 
twee andere infrastructuurdossiers. In de beleidsbrief  
leest men op pagina 15 dat beslist werd om “in 2010 
het KMSKA meer dan te renoveren en de Koningin 
Elisabethzaal te vernieuwen tot volwaardige concert-
zaal op Europees kwaliteitsniveau en als residentie 
voor deFilharmonie”. Wat KMSKA betreft leest men 
verder op pagina 40 dat het gaat om een alternatieve 
financiering en dat het totaalbedrag 39 miljoen euro 
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is: 10 miljoen euro voor de meest dringende bouw-
werken en een bijkomende investering van 29 miljoen 
euro voor een grondige renovatie en de uitbouw van 
het verticale museum. In de pers werd echter een 
ander bedrag vermeld. De heer De Bruyn vraagt 
daarom naar het precieze bedrag. 

Betreffende basisallocatie 3313 Subsidies in het kader 
van de Vlaamse Gebarentaal, vastgelegd op 99.000 
euro, betreurt de N-VA-fractie de beperkte stijging 
van het krediet. Is dit te wijten aan een geringe res-
pons op deze projectmiddelen? De fractie meent 
nochtans dat alleen al het laatste jaar er verschillende 
succesvolle initiatieven waren in theater, muziek en 
erfgoed, dat laatste onder meer te Leuven. 

De heer De Bruyn geeft zijn volle steun aan het Stu-
diecentrum Vlaamse Muziek vzw, dat op basisal-
locatie 3321 D 100.000 euro kreeg toegewezen. Het 
Studiecentrum verricht pionierswerk inzake het 
Vlaams muzikaal erfgoed van na 1700. Maar het 
moet, zeker wat het 19de- en 20ste-eeuwse repertoire 
betreft, helaas opboksen tegen hardnekkige vooroor-
delen.

Over basisallocatie 3323 D Subsidie aan de vzw 
Voorplan, van 14.000 euro, vond de heer De Bruyn 
niet onmiddellijk iets terug in de beleidsbrief  of  in 
de toelichting bij de begroting. Gaat het hier om een 
subsidie voor een prijs aan een theater- of  filmper-
soonlijkheid? Waarom dan deze nieuwe prijs naast de 
bestaande Vlaamse cultuurprijzen en waarom via dit 
kanaal?

De basisallocatie 6101 D Dotatie aan het Topstuk-
kenfonds, bedraagt merkwaardig genoeg 0 euro. 
Nochtans staat in de beleidsbrief  op meerdere plaat-
sen dat “vanaf  2009 het Topstukkenfonds operatio-
neel wordt met een eerste dotatie van 300.000 euro”.

2.4. Standpunt van de heer Dirk de Kort

De heer Dirk de Kort is verheugd dat de beleidsbrief  
Cultuur een concreet overzicht geeft van de evoluties 
in het cultuurbeleid van de laatste tien jaar, gekop-
peld aan een duidelijk budgettair overzicht. Aange-
zien de minister zelf  een balans opmaakt, lijkt dit 
ook voor de CD&V-fractie het gepaste moment. 

Het is zeer positief  dat de minister in de voorbije 
periode een enorme stijging van het cultuurbudget 
kon realiseren. In alle sectoren werd er een serieuze 

inhaalbeweging gedaan en het aandeel van de cul-
tuurbegroting in de totale Vlaamse begroting is 
terecht gestegen. Toch merkt de fractie op dat een 
vierde van het cultuurbudget wordt besteed aan 
lokaal cultuurbeleid en daarom stelt ze vragen bij het 
samensporen van het Vlaamse cultuurbeleid met de 
uitvoering van de lokale cultuurbeleidsplannen die de 
gemeentebesturen na overleg en onderzoek opstelden 
en die beantwoorden aan de lokale noden en behoef-
ten. Het subsidiereglement voor verenigingslokalen 
is hier een voorbeeld van. Door vanuit de Vlaamse 
overheid op die noden in te spelen maar onvoldoende 
budget te voorzien, ontstaat weer een enorme wacht-
lijst bij de gemeentebesturen, waarvan men verwacht 
dat ze zullen inspringen. 

Dat wordt voor een deel veroorzaakt door de volun-
taristische beleidsstijl van de minister. Er kwamen 
heel wat nieuwe decreten, reglementen en projecten, 
waarmee tegelijk het cultuurbeleid op de politieke en 
maatschappelijke kaart werd gezet en de cultuursec-
tor meermaals werd uitgedaagd. Dat laatste gebeurde 
in verscheidene richtingen, zoals voor het intercultu-
raliseren in de adviesraden, en dat siert de minister.

Anderzijds bleek het primaat van de politiek niet 
altijd compatibel te zijn met de cultuur in de cultu-
rele sector, waar creativiteit centraal staat en de auto-
nomie van de kunstenaars en de organisaties niet 
te vatten zijn in regels en zeker niet met wisselende 
regels die gewijzigd worden nog voor ze goed en wel 
geïmplementeerd zijn. Nieuwe beleidsmaatregelen 
werden ook geregeld gelanceerd zonder voorafgaand 
overleg, of afweging of ze wel beantwoorden aan een 
reële vraag. Hierbij denkt de spreker bijvoorbeeld 
aan de invoering van de 1 euroregel in de museum-
sector, die op zich misschien geen foute maatregel 
was, maar meer overleg en voorbereiding was wen-
selijk geweest. 

De minister legt ook sterk de nadruk op het evene-
ment en op snel zichtbare beleidsaspecten. Hij creëert 
heel wat nieuwe zaken, en geeft daardoor de indruk 
dat hij minder oog heeft voor wat reeds bestaat. ‘Alles 
moet anders, alles moet nieuw’ was het motto om alle 
decreten aan te passen en steeds nieuwe initiatieven te 
lanceren. Het erfgoedbeleid moet bijvoorbeeld meer 
zijn dan een geslaagde erfgoeddag. Er is ook aan-
dacht nodig voor minder zichtbare elementen als res-
tauratie, conservatie en wetenschappelijk onderzoek.

Maatregelen zoals het Participatiedecreet, het beleid 
inzake interculturaliseren, maar ook de oprichting 
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van allerlei kenniscentra en steunpunten, hebben in 
de praktijk geleid tot een sterke aansturing van de 
culturele sector. Ze hebben ook gezorgd, erkent de 
spreker, voor een gewetensonderzoek in de sector 
inzake participatie: hoe meer mensen betrekken bij 
cultuur? Om de vraag te kunnen beantwoorden of 
men daar werkelijk in geslaagd is, ontbreekt echter 
wetenschappelijk cijfermateriaal. 

Het kerntakendebat werd in de voorbije periode 
niet ten gronde gevoerd, terwijl dit volgens de heer 
de Kort nochtans noodzakelijk is met het oog op de 
implementatie ervan in een aantal maatregelen. 

In tien jaar cultuurbeleid werd dus heel wat gerea-
liseerd. Maar voor de volgende regeerperiode is een 
duurzame en toekomstgerichte beleidsvisie nodig, 
gestoeld op wetenschappelijk onderzoek, duidelijk 
geformuleerde langetermijndoelstellingen, meetbare 
effecten, rechtszekerheid en respect voor afspraken, 
procedures en de eigenheid van de culturele sector.

Er blijven immers nog heel wat uitdagingen over 
voor de komende periode. Zo is een grondig en 
grootscheeps wetenschappelijk onderzoek nodig 
naar de effecten van het cultuurbeleid van de voor-
bije tien jaar. Verder is een grondig debat nodig met 
de hele cultuursector over de langetermijndoelstel-
lingen voor een duurzaam cultuurbeleid. De heer de 
Kort somt daarop enige vragen voor het debat op. 
Wil men in Vlaanderen een aanbodgestuurd of  een 
vraaggestuurd cultuurbeleid, of een mix van beide en 
hoe realiseren we dat? Moeten culturele organisaties 
onderaannemers zijn van het cultuurbeleid? Werkt de 
vele regelgeving stimulerend of  verstikkend voor de 
organisaties en kunstenaars? Welke conclusies trek-
ken we echt uit het kerntakendebat?

De heer de Kort meent verder dat de bovenbouw in 
de culturele sector verder gerationaliseerd moet wor-
den zodat meer expertise kan opgebouwd worden in 
één groot expertisecentrum dat ook het wetenschap-
pelijke onderzoek en de beleidsimplementatie moet 
aansturen. Zonder monitoring kan men immers niet 
besturen. Uiteraard heeft elke sector wel nood aan 
een belangenbehartiger en een beperkt steunpunt 
waar organisaties zich thuis voelen en ondersteund 
weten.

Cultuureducatie moet duurzaam uitgebouwd worden 
in samenwerking met het onderwijs en niet in concur-
rentie. Ook het cultuurtoerisme kan nog verder uitge-
bouwd worden door een volgehouden samenwerking 

tussen de departementen Cultuur en Toerisme, want 
het erfgoed (roerend en onroerend) is de belangrijkste 
troef  in Vlaanderen, zo bewijzen de gestegen over-
nachtingcijfers in de kunststeden, ten nadele van de 
kust trouwens. Er is verder nood aan een totaalbeleid 
voor het erfgoed want de versnippering tussen onroe-
rend en roerend erfgoed is niet goed voor de lokale 
besturen en de erfgoedactoren.

Het budget van het Vlaams Fonds voor de Letteren 
(VFL) moet opnieuw gezond gemaakt worden. Het 
fonds moet het hele literaire beleid omvatten en sti-
muleren, terwijl het Poëziecentrum, Strip Turnhout 
en Stichting Lezen weggehaald zijn bij het VFL.

Het KMSKA-masterplan moet correct en adequaat 
uitgevoerd worden zodat Vlaanderens grootste en 
belangrijkste museumcollectie terug kan schitteren 
in een gebouw dat een hedendaagse museumwerking 
mogelijk maakt.

Tot slot pleit de heer de Kort ervoor om na te denken 
over toekomstige deregulering en over een evaluatie 
van het Participatiedecreet.

2.5. Standpunt van de heer Paul Delva

De heer Paul Delva verwijst naar de opstart van het 
project Waalse Krook in Gent ter waarde van 75.000 
euro. De middelen gaan, net zoals voorgaande jaren, 
naar “de uitvoering van het masterplan en de haal-
baarheidsstudie en algemene kosten van de vzw”. 
Wanneer zal welk project gerealiseerd worden? 

Voor de subsidies voor het wetenschappelijk onder-
zoekssteunpunt voor Cultuur, Jeugd en Sport, wordt 
in 2009 265.000 euro uitgetrokken. Wetenschappe-
lijk onderzoek is erg belangrijk, om de effecten te 
beoordelen van de grondige hervormingen die de 
sector de voorbije beleidsperiode doormaakte. Sinds 
2007 bestaat daarvoor het steunpunt Beleidsrelevant 
Onderzoek Cultuur, Jeugd en Sport. De CD&V-
fractie pleit voor een goede en blijvende onder-
steuning van dat steunpunt. In de toelichting bij de 
middelenbegroting staat bij de werkzaamheden van 
het steunpunt trouwens een korte historiek van het 
Jeugdonderzoeksplatform (JOP), waarvan de wer-
king in het steunpunt in 2007 geïntegreerd is. In de 
beleidsbrief  staat dat het steunpunt werkt volgens 
vier beleidslijnen: kunsten en erfgoed, sociaal-cul-
tureel werk, e-cultuur en economische aspecten van 
cultuur, en dat de werking wordt voortgezet. Daar-
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mee weet men echter nog niet waarmee het steunpunt 
vandaag bezig is. Op de website staan meer details 
over de genoemde onderzoekslijnen, maar niet over 
de lopende onderzoeken in 2008. Nochtans zou het 
ten goede komen aan de sector als men dat mocht 
vernemen, evenals wat voor 2009 op het programma 
staat. De heer Delva informeert meteen naar de 
resultaten van eventuele reeds afgesloten onderzoe-
ken. Hij benadrukt echter dat hij het bestaan van het 
steunpunt geenszins in vraag stelt. 

Betreffende de basisallocatie ‘Subsidies in het kader 
van het diversiteitsbeleid’ stelt zich de vraag of  het 
bedrag van 200.000 euro uitsluitend naar het Exper-
tisecentrum voor Islamitische culturen in Vlaanderen 
gaat, of  dient het ook voor andere projecten? Werd 
er een subsidieovereenkomst mee afgesloten? Hope-
lijk kan het centrum banden smeden met bestaande 
partners als de provinciale diversiteitcentra. 

Een andere vraag gaat over programma HD Soci-
aal-cultureel werk voor volwassenen, meer bepaald 
de subsidies aan de sociaal-culturele sector. In de 
basisallocaties 3307 tot 3311 zijn middelen overge-
heveld van basisallocatie 3375. Op die basisallocaties 
worden de ex-DAC-middelen vanaf  2009 voor 100 
percent toegevoegd, terwijl dat in 2008 bij de tweede 
begrotingscontrole nog maar 40 percent was (DAC: 
derde arbeidcircuit). Het lid vond de DAC-middelen 
vroeger beter identificeerbaar, omdat ze een aparte 
basisallocatie kregen. Hij wil weten hoe dit grote en 
jaarlijks groeiende budget is samengesteld. Wat is het 
bedrag voor de uitvoering van het decreet, het DAC-
bedrag, vóór de indexering, en het eventuele aandeel 
van de VIA-akkoorden. Hoe verhouden die bedragen 
zich ten overstaan van elkaar en op welke wijze wer-
den ze berekend?

Vervolgens gaat de heer Delva in op kunsten en erf-
goed. Eind 2009 vervalt de overeenkomst tussen de 
stad Brussel, de Vlaamse Gemeenschapscommissie 
(VGC) en de Vlaamse Gemeenschap over de finan-
ciering van de Koninklijke Vlaamse Schouwburg 
(KVS). De onderhandelingen hebben vorige keer 
lang aangesleept maar ook de uitvoering vandaag 
blijkt niet altijd evident. De spreker roept de minister 
op om de gesprekken over een nieuwe overeenkomst 
nu reeds op te starten zodat de werking volgend jaar 
niet in het gedrang komt door een regeringswissel. 

Het budget voor de subsidies aan de Stichting Lezen 
wordt met ongeveer een half  miljoen euro verlaagd, 
maar de heer Delva zocht vruchteloos naar een ver-
klaring in de toelichting. Hij heeft dezelfde vraag over 

de daling van 80.000 euro in de basisallocatie HE 
33.66 voor subsidies met betrekking tot de diverse 
internationale initiatieven van het Kunstendecreet.

2.6. Standpunt van de heer Herman Schueremans

De heer Herman Schueremans stelt vast dat de mid-
delen voor Cultuur op tien jaar tijd stegen met 102,8 
percent en tussen 2008 en 2009 met 7,1 percent. Die 
toename is meer dan spectaculair en hij brengt hulde 
aan de minister voor de geslaagde onderhandelin-
gen met zijn loyale meerderheidspartners. Deze bud-
getverhoging vormt echter geen doel op zich en de 
vraag rijst naar de besteding ervan. Te veel middelen 
kan volgens Open Vld de creativiteit van organisa-
ties fnuiken, in het bijzonder voor wat het denken in 
termen van ondernemerschap betreft. Subsidiegeld 
maakt niet altijd gelukkig.

De minister heeft ingezet op twee doelen: kwaliteits-
vol aanbod en participatie. Wat het eerste betreft, zijn 
er verschillende decreten gekomen die belangrijke 
stappen zetten in de ontwikkeling van de culturele 
sectoren. Open Vld staat bijvoorbeeld achter het Erf-
goeddecreet, dat het beleid terecht internationale uit-
straling gaf. Participatie is een nobel doel, maar het 
Participatiedecreet is overbodig. Open Vld hoopt dan 
ook dat het bij de volgende regeringsvorming weer 
op de tafel komt, want is voorstander van de onder-
steuning en de intensivering van de bestaande dyna-
miek via de reguliere decreten. De inzet is 1,3 miljoen 
euro dit jaar, en 18,8 miljoen euro volgend jaar. Wat 
daarvan de efficiënte output zal zijn, is de vraag. 

Laagdrempelige projecten zoals de Week van de 
Smaak hebben duidelijke slaagkansen. Met het oog 
op participatie had Open Vld liever gezien dat meer 
werd ingezet op cultuureducatie binnen of buiten het 
onderwijs, voor vooral jongeren en kinderen, maar 
ook volwassenen. Het komt erop aan hen te laten 
proeven van verschillende cultuurvormen. In dit 
verband herinnert de spreker aan de succesvolle en 
door de minister ondersteunde mogelijkheid om met 
polsbandjes van Rock Werchter musea te bezoeken. 
Hij betreurt in dit verband dat de initiatieven van de 
ministers van Onderwijs en Cultuur niet altijd geco-
ordineerd verlopen. Ook de studie van Anne Bam-
ford pleit voor structureel overleg, eventueel met de 
cultuurcel Canon als coördinerend orgaan. Open Vld 
treedt die suggestie ten volle bij. Bij de voorstelling 
van Smaakmaker in september werd meegedeeld dat 
opnieuw minstens 1,5 miljoen euro zou ingezet wor-
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den voor cultuureducatie binnen de subsidieronde 
jeugdwerk en kunsten. Ook hier stelt zich de vraag 
naar de werkelijke output. Hoe kan men die meten? 

Hoe ziet de minister het door hem voorgestelde 
netwerk dat moet bemiddelen tussen overheid en 
werkterrein? Betreft het opnieuw een bijkomende 
structuur? Waarom volgt men niet de suggestie van 
het Bamfordrapport om te kiezen voor structureel 
overleg via de Canoncel? 

Minister Bert Anciaux wijst erop dat het genoemde 
rapport hoofdzakelijk vanuit het standpunt van 
Onderwijs is geschreven. Het heeft bijzonder weinig 
aandacht voor cultuureducatie vanuit Cultuur. De 
nota Smaakmaker wijst daar kordaat op. 

De heer Herman Schueremans vindt dat het subsi-
diebeleid binnen Cultuur te veel een of-ofverhaal 
is geweest. Private financiering moet sowieso meer 
aangemoedigd worden alsook de cross-over tussen 
kunstenaars en bedrijfsleven. CultuurInvest doet het 
blijkbaar bijzonder goed. Wat is de exacte inbreng 
van de strategische partners? Wanneer wordt de 
terugbetaling van de leningen verwacht? Hoe ziet de 
minister het samenspel tussen het Kunstendecreet en 
CultuurInvest? 

In de begroting is 150.000 euro ingeschreven voor 
eregelden en 250.000 euro voor de aanvullende pensi-
oenregeling. Volgens de toelichting zouden een 20-tal 
verdienstelijke kunstenaars op oudere leeftijd levens-
lang 750 euro eregeld krijgen. Daarnaast is er een 
stimuleringsbonus van 10 percent voor het pensioen 
van kunstenaars die een beurs ontvangen. Open Vld 
vreest dat het gaat om gunstmaatregelen tegenover 
andere werknemers, zelfstandigen of  andere kunste-
naars. Men moet in de eerste plaats kunstenaars goed 
informeren over de mogelijkheden inzake pensioen-
opbouw. 

In Nederland bestaan privéverzekeringen die aan-
sluiten bij de behoeften van mensen in de culturele 
sector, die uiteraard vaak een wisselend inkomen 
hebben. Blijkbaar is de Vlaamse markt hiervoor te 
klein.

Verder vraagt de heer Schueremans of er al concrete 
proeftuinen zijn uitgewerkt binnen het Participatie-
decreet. Open Vld is voor integratie en vreest dat het 
ontwikkelen van jeugdverenigingen voor kansengroe-
pen leidt tot segregatie. 

De heer Schueremans besluit met een dankwoord aan 
de minister die erin geslaagd is om in twee beleidspe-
riodes Vlaanderen op de culturele kaart te zetten. 

2.7. Standpunt van de heer Jo Vermeulen

Ook de heer Jo Vermeulen onderstreept dat in de 
voorbije tien jaar een gigantische evolutie heeft 
plaatsgevonden in budgetten en beleidsaccenten. In 
verschillende decreten werden zaken vastgelegd die 
ook na deze regeerperiode nog zullen doorzinderen. 
Als voorbeelden gelden cultuurparticipatie, lokaal 
cultuurbeleid en kunsteducatie. Een andere belang-
rijke tendens was de integratie van kunstvormen en 
het wegnemen van schotten tussen de verschillende 
kunstvormen, wat niet wegneemt dat tegelijk bescher-
ming werd geboden aan prille sectoren als die van de 
circuskunsten. 

Een ander aspect is het belang dat de fondsen in 
de voorbije periode hebben gekregen. Het Vlaams 
Audiovisueel Fonds (VAF) levert fantastisch werk. 
Ook het Vlaams Fonds voor de Letteren (VFL) levert 
geweldig werk. Sectoren blijken zichzelf  te kunnen 
organiseren tot tevredenheid van zeer velen, wat niet 
evident is. Voor de evaluatie van CultuurInvest is het 
nog te vroeg. Het buitenland toont alvast belangstel-
ling. Bij de steunpunten kwam, na enige wildgroei, 
dan toch de trend tot samenwerking aan bod. Niet 
onbelangrijk is voorts de installatie van de cultuur-
prijzen. 

De heer Vermeulen waardeert verder de specifieke 
aandacht voor de grote instellingen, die dat trouwens 
goed konden gebruiken. Andere specifieke steun 
ging terecht naar het Filmfonds, het Studiecentrum 
Vlaamse Muziek en het Koninklijk Ballet van Vlaan-
deren.

Hoewel die mogelijkheid bestaat binnen het Kun-
stendecreet legt de beleidsbrief  geen accenten ten 
behoeve van de beoordelingscommissies. Vroeger 
gebeurde dat wel. De heer Vermeulen memoreert de 
accenten op participatie, repertoire en diversiteit. Het 
ontbreken daarvan in de voorliggende beleidsbrief  
is een gemiste kans. Het lid geeft als mogelijk voor-
beeld het geven van kansen aan minder commerciële, 
kleinschalige musicalproducties. De selectie zelf  moet 
natuurlijk door de beoordelingscommissie gebeuren. 
Waarom gebeurt dat hier niet?

De heer Vermeulen informeert vervolgens naar de 
stand van zaken in het eventueel af te sluiten akkoord 
met de Franse Gemeenschap. Wat valt te verwach-
ten? Hij heeft trouwens dezelfde vraag over de Elisa-
bethzaal. Er staan wel beloften in regeerakkoord en 
beleidsbrief, maar er zijn nog geen middelen uitge-
trokken in de begroting. 
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De spreker erkent met de heer de Kort het belang van 
wetenschappelijk onderzoek en reglementen, maar 
pleit er tegelijk voor dat het beleid ook gebaseerd 
blijft op een soort buikgevoel. 

De heer Vermeulen feliciteert de minister dat de veel-
heid aan wat in het vooruitzicht was gesteld ook hele-
maal gerealiseerd is, wat niet vanzelfsprekend is. Er 
zit nog wel een moeilijke subsidieronde in het Kun-
stendecreet aan te komen, met zeer veel aanvragen. 
De selectie zal moed vergen, maar de heer Vermeulen 
wil de minister alvast ondersteunen. 

2.8. Antwoord van minister Bert Anciaux

Minister Bert Anciaux beseft dat de volgende ronde 
van het Kunstendecreet niet eenvoudig wordt, maar 
hij kan nu nog geen uitspraken doen. Cultuurpolitiek 
gezien wordt dit zeker boeiend. De beoordelingscom-
missies moeten immers meer dan ooit een duidelijke 
appreciatie geven, het zakelijke aspect wordt op een 
andere wijze ingevuld, men beschikt over een ander 
instrumentarium en over meer gegevens, en de Kun-
stenaar staat voortaan centraler. De minister bena-
drukt dat hij nooit gezegd heeft dat er een stop moest 
komen op het cultuurbeleid. Ook binnen het Kun-
stendecreet hebben een aantal sectordelen nog een 
inhaaloperatie nodig. Andere zullen een moeilijker 
oefening moeten maken, maar ook knopen doorhak-
ken is interessant. 

De minister erkent verder het belang van een divers 
aanbod, dat participatie mee mogelijk maakt. Hij 
wijst erop dat het niet toevallig is dat de titel van het 
Participatiedecreet de term ‘flankerende maatrege-
len’ hanteert. Participatie mag dus zeker niet verengd 
worden tot het decreet alleen. Het biedt wel de moge-
lijkheid om aanvullend structurele initiatieven te 
nemen ten aanzien van bijzondere doelgroepen. De 
minister acht het in dat verband niet vanzelfsprekend 
dat de volgende regering zou denken aan inkrimping 
van het instrumentarium. In tijden van economische 
crisis moet juist geïnvesteerd worden in emancipatie 
en sociale samenhang. De minister stelt van zichzelf  
vast dat hij hoe langer hoe meer een communitarist 
wordt. 

De heer Erik Arckens noemt dit ‘Cultuur voor Allen’ 
naar analogie met ‘Sport voor Allen’. Hij legt uit dat 
communitarisme een stroming is die sinds twintig 
jaar opgang maakt in de Verenigde Staten bij zowel 
rechtse als linkse denkers. Zij is gebaseerd op de 

ideeën van Aristoteles over het goede leven, waarbij 
de mens wordt gezien als gemeenschapswezen. 

Minister Bert Anciaux is ervan overtuigd dat uitbrei-
ding van het aanbod op zich niet volstaat. Het moet 
ook hoogstaand zijn, vandaar de kwaliteitseisen. Het 
is daarom mogelijk dat in sommige onderdelen van 
sectoren gesnoeid moet worden, maar zeker niet altijd 
en overal. Een en ander moet blijken uit de adviezen. 

Wat de Waalse Krook betreft, is het bedrag in feite 
hetzelfde als in 2008. Het verschil van 30.000 euro 
is terug te vinden in basisallocatie HC12.24 waar-
mee studies en audits kunnen betaald worden. De 
haalbaarheidsstudie is klaar en wordt op een ten-
toonstelling voorgesteld. Voor het einde van het jaar 
zullen de zes partners de principebeslissing goedkeu-
ren: stad Gent, provincie Oost-Vlaanderen, UGent, 
het stedelijk bedrijf, het Interdisciplinair instituut 
voor BreedBand Technologie (IBBT) en de Vlaamse 
Gemeenschap. Daarop wordt grondig werk gemaakt 
van het aanbestedingsdossier met hoogstaande 
architectuur. Doel is dat dit reeds in de tweede open 
oproep van de Vlaamse Bouwmeester in 2009 vervat 
zit. 

De heer Dany Vandenbossche stelt voor om het pro-
ject op de agenda te plaatsen bij een werkbezoek aan 
Gent in het voorjaar van 2009. 

Wat het Expertisecentrum voor Islamitische Culturen 
in Vlaanderen betreft, deelt minister Bert Anciaux 
mee dat de raad van bestuur op 8 juli 2008 de sta-
tuten heeft ingediend bij de rechtbank. Het centrum 
ging van start in september. De minister belooft de 
samenstelling schriftelijk over te maken. Het budget 
kwam in 2008 uit een projectsubsidie diversiteitbeleid 
van 140.000 euro. In 2009 staat het centrum nomi-
natim in de begroting voor een bedrag van 200.000 
euro. De beheersovereenkomst, die thans wordt voor-
bereid, wordt uiterlijk in januari 2009 afgesloten. 

Wat de verhouding tussen cultuur en religie betreft, 
wijst de minister op het bestaan van een christe-
lijke cultuur, die niet samenvalt met het christelijke 
geloof. Anderzijds zijn beide natuurlijk niet vreemd 
aan elkaar. Er komt een structurele samenwerking 
met het Vlaams steunpunt voor cultureel erfgoed 
Faro, die in de beheersovereenkomst zal opgenomen 
worden. Het is in principe mogelijk voor het brede 
publiek om zich direct tot het centrum te wenden. 
Doel is ook misverstanden en vooroordelen de wereld 
uit te helpen.
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De bezorgdheid over de niet-indexering van de arti-
kel 62bis-middelen is terecht. Dat is echter relatief  
ten opzichte van de forse middelentoename van de 
Vlaamse Opera, nuanceert de minister. Hij is het 
wel eens met het probleem, dat ook opduikt bij 
het Museum van Hedendaagse Kunst te Antwer-
pen (MuHKA). De minister heeft echter nog geen 
afdoende oplossing gevonden. 

De daling van de FoCi-middelen is schijn. In de 
begroting voor 2008 werden namelijk een aantal een-
malige middelen voor 2008 opgenomen. Voorbeelden 
waren extra bedragen voor de Vlopera, het Capitool 
en het Museumplein in Gent, en het gebouw van 
Rosas aan de Werkhuizenkaai. Bij een vergelijking 
mag men alleen naar de recurrente middelen kijken. 

Het klopt dat de regering besliste om de stad  
Oostende extra te steunen bij de kosten aan het post-
gebouw, dat een belangrijke culturele invulling zal 
krijgen. Net als het Lierse dossier zijn er geen partij-
politieke connotaties. De minister beseft dat de FoCi-
begroting door het parlement moet goedgekeurd 
worden en bezorgt deze ten spoedigste aan de com-
misieleden. 

Voor de meerkosten aan deSingel, die verantwoord 
worden door de bijkomende indexering als gevolg 
van de vertraging in de bouw, zijn middelen voorhan-
den. Voor 2008 wordt een extra bedrag toegekend van 
500.000 euro, dat oorspronkelijk was ingeschreven 
voor andere investeringen in eigen cultuur. In 2009 
worden extra ordonnanceringskredieten vastgelegd.

De regering heeft beslist dat op de begroting 2010 de 
totale som voor de realisatie van zowel het KMSKA 
als het Elisabethzaalproject zal staan. Het gaat res-
pectievelijk om 44 miljoen euro en 57 miljoen euro. 

De balans voor de Vlaamse gebarentaal is positief. 
Op de basisallocaties HD 1222 en 3313 staan iden-
tieke bedragen als in 2008. Het gaat hier echter alleen 
om het kenniscentrum en de gebarentaal als taal, 
maar de gebarentaal wordt ook op andere manieren 
ondersteund via specifieke initiatieven die gericht zijn 
op doven en slechthorenden. De minister vermeldt de 
verhoging van Vijftact tot 700.000 euro, een stijging 
van meer dan 10 percent, en via het participatiede-
creet bijvoorbeeld de ondersteuning in 2008 van de 
stad Turnhout en Boombal vzw.

De nominatim subsidies aan vzw Voorplan dienen 
om de continuïteit te waarborgen van de jaarlijkse 

huldiging in de Bourlaschouwburg van een verdien-
stelijke toneelacteur en -actrice, ter gelegenheid van 
de cultuurmarkt. In 2006 werd bijvoorbeeld Wannes 
Van de Velde gevierd. 

De minister wil inderdaad het Topstukkenfonds 
activeren in 2009. De eerste evaluatie leerde dat het 
decreet moest aangepast worden in functie van een 
integratie van de sleutelwerkenregeling en het proac-
tieve aankoopbeleid door het fonds, de mogelijkheid 
om conservatie en restauratie van beschermde voor-
werpen te subsidiëren via het fonds, de mogelijkheid 
om occasionele inkomsten in het fonds in te schrij-
ven, en de mogelijkheid om bij verwerving van top-
stukken publiek-private financiering toe te laten. De 
minister had daarvoor een passage in het program-
madecreet klaar en een gunstig advies van de Inspec-
tie van Financiën. De minister van Begroting vond 
dit evenwel geen aangelegenheid voor het program-
madecreet en vroeg een afzonderlijk ontwerp van 
wijzigingsdecreet, wat procedureel meer tijd vraagt. 
De voorbereiding van het ontwerp van decreet, dat in 
februari aan het parlement zal worden voorgelegd, is 
volop bezig. Precies daarom zijn de middelen volle-
dig op basisallocatie HE 7480 ingeschreven (560.000 
euro). Het heeft immers geen zin om een dotatie aan 
het Topstukkenfonds te verlenen als daarmee het in 
het parlement als goed beoordeelde aankoopbeleid 
zo goed als onmogelijk wordt gemaakt. 

Verder stond de evaluatie van het decreet, voor wat 
de weging van de bedoelde en onbedoelde effecten 
betreft, dit jaar reeds herhaaldelijk op de agenda 
van de Topstukkenraad. De raad heeft echter nog 
geen tijd gehad om een evaluatienota aan de minis-
ter te bezorgen, niet het minst omdat de raad aan de 
lopende band onderzoeken over de deellijsten ont-
vangt. 

De heer Dany Vandenbossche merkt op dat de sector 
het niet voldoende vindt dat lijsten worden opge-
steld. Er moeten dossiers worden aangelegd zodat 
men weet waar een werk vandaan komt, hoeveel het 
waard is, wat de conservatienoodzakelijkheden zijn. 
Op die manier kunnen discussies als die rond het 
schilderij van Adriaan Brouwer in de voorbije zomer 
vermeden worden. 

Minister Bert Anciaux is het daarmee eens en heeft 
dan ook die opdracht aan de administratie gegeven. 

De minister zegt ja aan het kerntakendebat, dat ook 
al voor een deel gevoerd is. De rol van de gemeenten 
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is bijzonder belangrijk. De minister is het echter niet 
eens met de kritiek dat hij hun rol doorkruist met de 
reglementering over verenigingslokalen of openings-
uren van zwembaden. Hij is het er wel mee eens dat 
men de gemeenten niet op kosten buiten verhouding 
mag jagen. Daarom moet goed onderhandeld wor-
den. De bedoeling is immers dat iedereen wint. Hij 
wijst op de extra ondersteuning die hij reeds inzette 
voor jeugdinfrastructuur – overigens een gemeen-
telijke verantwoordelijkheid – hoewel hij dat strikt 
genomen niet hoeft, want daar dient het Gemeente-
fonds reeds voor. Hij vindt het als minister van Jeugd 
echter niet bepaald erg dat de jeugd zich gestimuleerd 
voelt om bij haar gemeentebesturen aan te kloppen. 
Ondertussen is de ondersteuning voor het langer 
openhouden van zwembaden ook al verhoogd tot 2,3 
miljoen euro en werd het reglement voor de bereke-
ning van de uren aangepast op grond van de kritiek 
die in het parlement werd gegeven. 

De heer Dirk de Kort verwijst naar de exploitatie 
door steden en provincies. Ook daarover moet in de 
toekomst een debat gevoerd worden en dat is wat hij 
bedoelde met het kerntakendebat. 

Minister Bert Anciaux vindt dat een terechte opmer-
king.

De minister blijft achter de 1 euroregeling staan. 
Als de musea van hun bestofte imago willen afra-
ken zijn veel maatregelen tegelijk nodig, waaronder 
een betere interne werking. Een goed voorbeeld van 
nieuwe dynamiek is het Huis van Alijn in Gent. Het 
is de bedoeling dat ook jongeren zich thuis voelen in 
musea. Als de gemeenten correct voor de kosten ver-
goed worden, kan men dat toch geen slechte maatre-
gel noemen, vindt de minister. 

In het steunpunt Beleidsrelevant Onderzoek Cul-
tuur, Jeugd en Sport zitten de universiteiten van 
Gent, Leuven en Brussel. De subsidies van 265.000 
euro vormen maar een klein onderdeel. De rest komt 
van het departement Economie, dat alle steunpunten 
ondersteunt. Het steunpunt publiceert reeksen, waar-
van de minister een gedetailleerde lijst bezorgt aan 
de commissie. Een en ander is wel degelijk ook op de 
website te vinden, onderverdeeld in cultuur, partici-
patie, jeugdmonitoring en sport. 

Het kan zijn dat er door de toevoeging van de ex-
DAC’ers bij de budgetten sociaal-cultureel werk meer 
onduidelijkheid ontstaat, maar het voordeel is wel dat 
daardoor alles wat bij elkaar hoort, ook bijeen staat. 

De minister bevestigt dat de allocaties de structurele 
middelen bevatten, inclusief  indexering. Als men 
de VIA-middelen opsplitst, gaat 502.574 euro naar 
de verenigingen, 85.353 euro naar de bewegingen, 
458.365 euro naar de vormingsinstellingen en 33.622 
euro naar het steunpunt. Nog meer details worden 
schriftelijk bezorgd.

Minister Anciaux belooft het overleg met de stad 
Brussel en de VGC over de KVS voor te bereiden. 
Hij weet niet of  het zal lukken, maar hij zal zijn best 
doen om een akkoord rond te krijgen voor de zomer. 
Naar zijn aanvoelen kunnen de verschillende partijen 
leven met een continuering van de bestaande verdeel-
sleutel. 

Minister Anciaux onderstreept dat er ook bij de 
Stichting Lezen geen sprake is van een verlaging 
maar wel van een verhoging. De verkeerde indruk 
van een verlaging wordt gewekt doordat in 2008 twee 
keer eenmalige middelen werden ingezet voor acties 
rond leesbevordering. De minister verduidelijkt ver-
der dat het bedrag van 500.000 euro van de Stichting 
Lezen naar de gezinsagenda is gegaan voor het bibli-
otheekwerk en het eerste leesboek. 

De vermindering van 80.000 euro voor internationale 
initiatieven op het gebied van beeldende kunst, in het 
kader van het Kunstendecreet, is het gevolg van een 
overheveling. In het begrotingsjaar 2008 werd op 30 
september bij herverdelingsbesluit 80.000 euro toege-
voegd aan het begrote bedrag van 385.000 euro. Het 
toegevoegde bedrag is afkomstig uit basisallocatie 
HE3370, artikel 62bis. Een dergelijke overheveling 
kan echter alleen tijdens een begrotingscontrole. Ook 
voor 2009 zit hetzelfde bedrag nu nog in de enveloppe 
van artikel 62bis, terwijl het in de loop van het jaar 
kan toegevoegd worden.

De minister heeft laagdrempelige initiatieven laten 
toenemen en is dat ook zinnens op andere posten dan 
die van Cultuur. CultuurInvest loopt automatisch. 
De terugbetaling is geregeld in individuele afspra-
ken. Sommige terugbetalingen zijn al bezig. In 2009 
wil de minister gaan naar 35 miljoen euro, fors meer 
dan de 12,8 miljoen euro van 2008. De privépartners 
zijn bereid hun verbintenissen te blijven nakomen in 
weerwil van de crisis. Een en ander duurt vrij lang 
omdat CultuurInvest alles grondig onderzoekt om 
de risico’s te verkleinen. Het samenspel met het Kun-
stendecreet is een uitdaging voor het volgende parle-
ment, dat zal moeten zoeken naar synergie zonder de 
middelen van het ene te gebruiken voor het andere. 
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De minister wijst erop dat CultuurInvest nog in volle 
opbouw is.

Minister Anciaux is het niet eens met de opmerking 
van de heer Schueremans over aanvullende pensi-
oenen voor kunstenaars. Men kan hen niet zomaar 
gelijkstellen met anderen. Veel kunstenaars hebben 
heel hun leven hard gewerkt zonder daarmee rijk 
te worden. Een groot deel daarvan heeft zich afge-
speeld vóór het statuut van de kunstenaar zelfs maar 
bestond. Hij benadrukt dat ook in andere sectoren 
vaak een aanvullend pensioen georganiseerd wordt. 
De minister legt uit dat hij de beurzen met 10 percent 
verhoogt maar die 10 percent meteen vastzet voor 
hun latere pensioen. 

De heer Dany Vandenbossche pleit voor een compro-
mis tussen beide stellingen. Men moet in de eerste 
plaats die kunstenaars opvangen die nooit in een 
systeem van sociale zekerheid zijn gestapt. Minister 
Bert Anciaux zegt dat de begeleiding hiervoor door 
het Kunstenloket wordt uitgevoerd. Hij weet dat de 
huidige maatregelen op dit vlak door de kunstenaars 
zelf  als belangrijk worden aangevoeld. 

De heer Herman Schueremans pleit voor een beter 
pensioen voor alle zelfstandigen, zonder dat dit voor 
kunstenaars apart geregeld wordt. Hij denkt mee 
met de gewone man, die vaststelt dat speciaal wordt 
gezorgd voor artiesten, die heel hun leven gedronken, 
gerookt en de liefde bedreven hebben, en dat men dat 
aanvullend pensioen niet regelt voor andere zelfstan-
digen. 

Minister Bert Anciaux wijst op de werking van ons 
systeem van sociale zekerheid in het algemeen, dat 
pensioen benadert als uitgesteld loon, onafhankelijk 
van de levensstijl van de betrokkene. 

De minister belooft om aan de commissieleden de 
brief  te bezorgen die werd overgemaakt aan de voor-
zitters en de secretarissen van de beoordelingscom-
missies en de adviescommissie. Het Kunstendecreet 
maakt inderdaad suggesties en bedenkingen aan het 
adres van die commissies mogelijk, maar de minister 
wijst erop dat het kader verder is uitgetekend in de 
uitvoeringsbesluiten, die ook al gewijzigd zijn. 

De heer Dany Vandenbossche memoreert dat de voor-
zitter van vzw Publiekstoneel opmerkte dat hij tot 
de volgende subsidieronde nog één toneelstuk met 
zekerheid kon uitvoeren. 

Minister Bert Anciaux antwoordt dat veel bedenkin-
gen de ronde doen en dat dit altijd zo was. Iedereen 
vindt zich uniek, maar hij kan niet alle wensen onder-
schrijven. De procedure loopt. 

Tot slot gaat de minister in op het culturele akkoord 
met de Franse Gemeenschap. De minister heeft het 
met wisselend succes tijdens de dialoog van gemeen-
schap tot gemeenschap ter sprake gebracht. Hij zou 
het graag nog realiseren. In afwachting van het cul-
turele akkoord had de Vlaamse Gemeenschap een 
actieplan voorgesteld, maar dat werd door de Franse 
Gemeenschap afgewezen, die nu een volwaardig cul-
tureel akkoord wil. Minister Anciaux weet niet of het 
in orde komt. Men kan het immers niet los zien van 
andere aspecten, want het is een belangrijk instru-
ment in een groter geheel. Men moet durven naden-
ken over de essentie: wat willen de gemeenschappen 
en de gewesten nog samen doen? 

De heer Herman Schueremans vraagt zich af  of  men 
de volgende minister van Cultuur niet kan uitsparen, 
want alles lijkt al vastgelegd tot 2014. 

Minister Bert Anciaux repliceert dat zijn opvolger 
bijzonder veel ruimte en vrijheid zal hebben om een 
beleid uit te stippelen. 

III. BELEIDSDOMEIN SPORT

1. Toelichting van de beleidsbrief en de uitgavenbe-
groting Sport door de heer Bert Anciaux, Vlaams 
minister van Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel 

Minister Bert Anciaux memoreert dat de rode draad 
doorheen zijn sportbeleid is om zo veel mogelijk 
mensen in Vlaanderen zo regelmatig mogelijk laten 
sporten in goede omstandigheden. Dit streven is 
zichtbaar op de beide sporen van zijn beleid, zowel 
het topsportspoor waarin topprestaties centraal 
staan, als het laagdrempelige en verscheiden spoor 
rond Sport voor Allen (SVA).

Voor beide sporen realiseerde hij gedurende de afge-
lopen legislatuur een grote toename in het budget. 
Van 2004 tot 2009 zijn de middelen voor de reali-
satie van nieuwe en de continuering van bestaande 
projecten en beleidsmaatregelen die kaderen binnen 
het Sport voor Allen-beleid, gestegen van 37.569.000 
euro naar 65.204.000 euro. Dit is een stijging van 74 
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percent. Voor dezelfde periode stegen de middelen 
voor de realisatie van de verschillende topsportpro-
jecten van 6.060.000 euro naar 19.025.000 euro. Dit 
is een absolute groei van 12.965.000 euro en een per-
centuele groei van 214 percent. 

Graag geeft de minister voor beide sporen meer dui-
ding bij de initiatieven die zullen genomen worden in 
2009. Uiteraard wordt er in de eerste plaats gestreefd 
naar een verdere uitvoering van het actieplan Sport 
voor Allen, dat de verschillende Sport voor Allen-
initiatieven op een logische manier samenbrengt en 
omschrijft waar nog extra impulsen en dynamiek 
kunnen gegeven worden om nog meer mensen aan 
het sporten te krijgen.

Zo worden, naast de beleidssubsidies voor de uitvoe-
ring van het Sport voor Allen-beleidsplan, in 2009 
voor het eerst subsidies aan gemeenten gegeven voor 
de opstart van de impulsprojecten met als thema de 
verhoging van de kwaliteit van de jeugdsportbege-
leiders in de sportverenigingen. Op termijn moeten 
deze impulssubsidies, waarvoor de minister in 2009 
een bedrag van 4,9 miljoen euro uittrekt, aanleiding 
geven tot meer en beter gekwalificeerde jeugdsport-
begeleiders in meer sportclubs overal in Vlaanderen.

Daarnaast is er ook de opstart van de vereenvou-
digde en vernieuwde regelgeving binnen het decreet 
op de sportfederaties. Aan het decreet zelf  werd, op 
vraag van de federaties, niets gewijzigd. Wel werden 
de uitvoeringsbesluiten maximaal vereenvoudigd in 
functie van het verminderen van de planlast, zonder 
daarbij de kwaliteit en stimuli voor een doordacht en 
langetermijnbeleid uit het oog te verliezen. Aan het 
begin van de nieuwe Olympiade 2009-2012 moeten de 
sportfederaties werk maken van een nieuw vierjarig 
beleidsplan waarin ze aangeven op welke manier ze 
de verschillende opdrachten rond sportstimulering, 
kwaliteitszorg, opleidingen en ondersteuning van de 
clubs zullen invullen. 

De minister hoopt dat de aangebrachte vereenvoudi-
gingen, de vernieuwde projectenregeling voor sport-
kampen, jeugdsport, het prioriteitenbeleid en de 
extra middelen, hun effect zullen hebben en resulte-
ren in vernieuwende en ambitieuze sportbeleidsplan-
nen. Voor de uitvoering van dat decreet heeft minister 
Anciaux een bedrag van 22.822.000 euro ingeschre-
ven. Dat is een stijging met ongeveer 5,8 miljoen euro 
ten opzichte van 2004.

Tot slot heeft de minister rond sport in het onderwijs 
twee nieuwe decreten opgestart. Het eerste decreet 
richt zich op de extracurriculaire sport in het lager 

en middelbaar onderwijs. Samen met zijn collega 
bevoegd voor Onderwijs hoopt de minister dat in 
2009 een eerste subsidie zal kunnen gegeven worden 
aan de organisatie die de schoolsport in het leer-
plichtonderwijs op een dynamische en vernieuwende 
manier gestalte geeft. 

De minister wil ook de sport in het hoger onderwijs 
nieuwe impulsen geven via een nieuw decretaal initi-
atief, waarvoor 917.000 euro is uitgetrokken. Cam-
pussen van universiteiten en hogescholen zijn immers 
echte lokale gemeenschappen die de doelgroep stu-
denten, van wie blijkt dat zij vaak afhaken in sport, 
extra kansen en stimuli kunnen geven om te blijven 
sporten. 

Ook een uitgebreid aanbod aan sportpromotionele 
initiatieven is onontbeerlijk om meer mensen aan 
het sporten te krijgen. Daarom schrijft de minister 
3.571.000 euro – een stijging van 89,5 percent ten 
opzichte van 2004 – in op de Blosobegroting 2009. 
Evenementen zoals de Watersportdag, Vlaanderen 
Fietst, de Gordel voor Scholen, de Vlaamse Veld-
loopweek en de interculturele sportfeesten Sportmix 
en Sportmozaïek bijvoorbeeld, zullen ook in 2009 
een nieuwe editie kennen. Voor de jaarlijkse actie 
Sporttak in de Kijker worden in 2009 de vechtspor-
ten geselecteerd. 

Bovenop de verschillende structurele en promotionele 
initiatieven wil minister Anciaux in 2009 een aantal 
nieuwe sociale maatregelen in de sport opstarten, die 
inzetten op toegankelijkheid en toeleiding naar sport. 
Studies wijzen immers uit dat sport nog steeds niet 
van en voor alle lagen van de bevolking is.

Het project toeleiding van kansengroepen naar 
sportkampen moet ervoor zorgen dat kansarmen 
en allochtonen hun weg vinden naar een sportkamp 
door het wegwerken van de financiële drempel en 
door andere toeleidende activiteiten zoals bijvoor-
beeld kennismakende sportdagen, gelinkt aan een 
informatiemoment voor de ouders.

Daarnaast wil de minister in 2009 een project rond 
het bevorderen van de sociale toegankelijkheid van 
sporten opstarten. Sporten is voor vele mensen 
immers een dure zaak. In de begroting 2009 wordt 
voor deze sociale maatregel die de toegankelijkheid 
van sporten verhoogt, een bedrag van 4 miljoen euro 
uitgetrokken.

Daarnaast wenst de minister de senioren of  55-
plussers als nieuwe prioritaire aandachtsgroep naar 
voren te schuiven vanaf  2009. Via een grootschalige 
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beweegcampagne, zullen zij worden aangespoord 
om gezond oud te worden. De nadruk ligt hierbij op 
fitheid, maar ook op plezier en sociale ontmoeting. 
Bovenop de kredieten uitgetrokken voor een aantal 
experimentele seniorensportprojecten in 2008, werd 
voor deze acties voor 2009 een bedrag van 675.000 
euro vrijgemaakt. Ook de facultatieve opdracht pri-
oriteitenbeleid binnen het decreet op de sportfedera-
ties, waarvoor een jaarlijks bedrag van 260.000 euro 
uitgetrokken wordt, zal zich toespitsen op de doel-
groep 55-plussers.

Tevens zal de minister binnen deze sporttoegankelijk-
heidsinitiatieven een specifiek project opzetten voor 
jongeren uit de bijzondere jeugdzorg die verblijven 
in de vier gemeenschapsinstellingen. Voor het totale 
project werd 450.000 euro uitgetrokken.

De minister wil met de extra ondersteuning voor de 
lokale besturen een uitgebreider aantal openingsuren 
van hun zwembaden creëren op avondmomenten of 
tijdens de weekends. Daarvoor heeft hij in de begro-
ting 2008 een bedrag van 2.500.000 euro ingeschre-
ven, wat zich vertaalt in 30.000 extra openingsuren 

Daarnaast zullen bovenop de sectoroverschrijdende 
inspanningen binnen het Participatiedecreet, voor de 
sportsector de proeftuin verenigingsondersteuning, 
de openstadionprojecten, de buurtsportbegeleidings-
initiatieven, de proeftuinen sport voor kwetsbare 
groepen in centrumsteden, en het project ‘brede 
school’ met sportaanbod worden opgestart of gecon-
tinueerd. In totaal trekt minister Anciaux in 2009 
voor deze participatieprojecten binnen het beleidsdo-
mein sport een budget van 2,9 miljoen euro uit.

Naast al deze initiatieven die kaderen binnen het 
Sport voor Allen-beleid staan er ook voor het top-
sportonderdeel binnen het sportbeleid een aantal 
nieuwigheden op het programma.

Eerst en vooral is er de opstart en uitvoering van een 
nieuw Topsportactieplan 2009-2012, dat zal uitgaan 
van een grondige evaluatie van de resultaten en aan-
pak van het Vlaamse topsportbeleid tijdens de vorige 
Olympiade 2004-2008. Voor 2009 werd voor de uit-
voering van het topsportbeleid een budget van meer 
dan 19 miljoen euro vrijgemaakt. 

De verandering die binnen het topsportbeleid het 
meeste impact heeft, is de aanpassing van het uitvoe-
ringsbesluit bij de facultatieve opdracht topsport en 
de daarmee gepaard gaande sterke stijging van de 
decretale subsidies van 3.900.000 euro naar 8.173.00 

euro. Dankzij deze verhoogde subsidies krijgen de 
topsportfederaties de kans om een completere top-
sportwerking uit te tekenen, en kunnen zij nog beter 
ondersteund worden bij het invullen van een aantal 
randvoorwaarden voor een optimaal topsportbeleid. 

Federaties kunnen, voor wat betreft talentdetectie, 
een netwerk uittekenen om de Vlaamse talenten tijdig 
te ontdekken en onmiddellijk correct op te vangen, 
zodat talent alle kansen krijgt. Daarnaast wordt ook 
ruimte gegeven om degelijke programma’s aan te bie-
den aan beloftevolle jongeren. Deze nieuwe midde-
len moeten ook realiseren dat de sterke clubtrainers, 
de jeugdtrainers en de toptrainers beter opgeleid en 
ondersteund worden.

Binnen het Topsportactieplan zal onder meer aan-
dacht besteed worden aan de verdere uitbouw van 
een pool van toptrainers en een pool van jeugdtrai-
ners. In de pool van toptrainers werden dertien bin-
nenlandse en buitenlandse toptrainers aangeworven. 
Na evaluatie in functie van de nieuwe doelstellingen 
op de Olympische Spelen van 2012 en de Winterspe-
len van 2010, en de respectievelijke tussendoelen op 
Europese- of  wereldkampioenschappen en wereld-
bekerwedstrijden, zal moeten bekeken worden in 
hoeverre deze contracten zullen worden verlengd en 
voor welke disciplines nieuwe toptrainers moeten 
worden aangetrokken. Voor de verdere uitbreiding 
van de pool van jeugdtrainers zal in 2009 een budget 
van 600.000 euro aanwezig zijn. Deze jeugdtrainers 
moeten zorgen voor een betere instap in de topsport-
scholen, een betere begeleiding van talenten in andere 
settings dan de topsportscholen en een meer optimale 
transitie na de topsportschool. De federaties hebben 
door de aanpassing van de uitvoeringsbesluiten top-
sport ook de kans om voor hun beloftevolle jongeren 
trainers aan te stellen via de topsportsubsidies.

Binnen het project carrièrebegeleiding, dat momen-
teel op volle toeren draait, is de focus gelegd op het 
begeleidingstraject topsport en studie. Omdat de top-
sporters-studenten ondanks alle financiële inspan-
ningen nog niet optimaal ondersteund worden, wil 
de minister een meer optimale formule vinden om 
de kosten verbonden aan de combinatie topsport en 
studie te kunnen dragen. Daarnaast moet in 2009 het 
deelproject topsport-werk/na-carrière opgestart wor-
den. Voor het project carrièrebegeleiding is 190.000 
euro vastgelegd.

De inzet van Vlaamse topsportexperts en weten-
schappelijke knowhow heeft altijd een belangrijke rol 
gespeeld in een optimale omringing en ondersteuning 
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van de topsportatleten en bij de selectie van poten-
tieel talent. Een van deze projecten is het talentde-
tectieprogramma Sportkompas, dat samen met de 
Universiteit Gent werd ontwikkeld en dat ondersteu-
nend zal werken aan de selectiecriteria van de sport-
federaties. 

Een goed topsportbeleid impliceert echter ook een 
goede samenwerking op alle niveaus. Na de onder-
tekening van de intentieverklaring tot samenwerking 
tussen de Vlaamse Gemeenschap en het Belgisch 
Olympisch en Interfederaal Comité (BOIC) had de 
minister in Peking een gesprek met de voorzitter van 
het BOIC om nog deze legislatuur tot de onderteke-
ning van de samenwerkingsovereenkomst te komen. 
Hierin zal de erkenning van het BOIC door de 
Vlaamse Gemeenschap worden opgenomen, die zich 
zal vertalen in een grotere financiële ondersteuning 
aan het BOIC. Die ondersteuning wordt gekoppeld 
aan een optimaal transparant topsportbeleid van het 
BOIC, waarbij de taskforce Topsport het overlegka-
naal zal zijn. 

Tot slot wil minister Anciaux de communicatie rond 
het Vlaamse topsportbeleid verder optimaliseren 
zodat iedereen op de hoogte blijft van het topsport-
beleid, topsportevenementen en het laatste topsport-
nieuws via de website en nieuwsbrief.

Al deze initiatieven binnen het tweesporenbeleid 
sport moeten natuurlijk ondersteund worden door 
een degelijk beleid inzake sportaccommodatie. Met 
het Vlaamse Sportinfrastructuurplan zal gedurende 
de komende jaren voor 225 miljoen euro aan nieuwe 
sportinfrastructuur gerealiseerd worden. 

Na het goedkeuren van het decreet en uitvoeringsbe-
sluit en een hernieuwde oproep tot kandidaatstelling, 
zal dit ambitieuze plan in 2009 een eerste zichtbaar 
resultaat geven met de bouw van 40 kunstgrasvelden. 
Op die manier wordt de impuls inzake nieuwe Sport 
voor Allen-infrastructuur overal in Vlaanderen echt 
concreet merkbaar. In 2009 zal ook werk gemaakt 
worden van de ondersteuning bij de realisatie van 
nieuwe voetbalstadions in Vlaanderen en Brussel via 
een hefboomfinanciering van 50 miljoen euro. Van 
zodra de verfijnde criteria, de modaliteiten en timing 
werden vastgelegd door de Vlaamse Regering, zal een 
projectoproep gelanceerd worden. 

Tot slot wenst minister Anciaux Vlaanderen niet 
alleen aan te zetten tot sporten, hij wil dat de sporters 
dit op een gezonde en verantwoorde manier doen. 

Voor het geheel van de beleidsmaatregelen rond het 
medisch en ethisch verantwoord sporten, heeft hij tij-
dens deze legislatuur een aanzienlijk budget vrijge-
maakt. Van 2004 tot 2009 zijn de middelen voor deze 
beleidsmaatregelen gestegen van 1.554.000 euro naar 
2.036.000 euro.

Bovenaan de agenda van dit deel van zijn sportbeleid 
staat de uitvoering van de maatregelen die moeten 
zorgen voor een gezonde en veilige sport en een accu-
raat antidopingbeleid. Daarnaast zal echter ook het 
nieuwe decreet ethisch en medisch verantwoord spor-
ten begin 2009 operationeel zijn voor uitvoering, met 
inbegrip van de richtsnoeren die samen met de sec-
tor werden opgemaakt. Op die manier krijgt de aan-
dacht voor de ethische waarden van en in de sport 
een concrete invulling in de beleidsplannen en in de 
dagelijkse sportpraktijk.

Met dit overzicht heeft minister Anciaux geprobeerd 
de meest in het oog springende projecten en maatre-
gelen binnen zijn sportbeleid voor 2009 aan de com-
missie voor te stellen. Hij is ervan overtuigd dat deze 
initiatieven het Vlaamse sportlandschap verder zullen 
ondersteunen en verrijken zodat ook de ambitieuze 
doelstelling meer en betere sport voor meer Vlamin-
gen samen wordt bereikt. 

2. Algemene bespreking van het beleidsdomein 
Sport

2.1. Standpunt van de heer Johan Deckmyn

De heer Johan Deckmyn kan zich vinden in de midde-
lentoename voor sport tijdens de voorbije regeerperi-
ode, hoewel hij uiteraard niet alle initiatieven van de 
minister noch alle aspecten van zijn beleid goedkeurt. 
De spreker verwijst in dit verband naar de kritiek van 
de leidende ambtenaar van Bloso.

De heer Deckmyn ondersteunt de minister in zijn 
streven naar de splitsing van de resterende unitaire 
sportbonden. Daarbij gaat het niet alleen om de voet-
balbond en het BOIC, maar ook om hockey, ijshoc-
key, kaatsen en cricket. Helaas slaagde hij daar niet 
in tijdens deze legislatuur, al geeft de heer Deckmyn 
toe dat die nog niet helemaal afgelopen is. Nochtans 
zijn structuren die in overeenstemming zijn met het 
decreet van 13 juli 2001, een voorwaarde voor sub-
sidiëring en voor het voeren van een doeltreffend 
Vlaams sportbeleid. 
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Het jarenlange optimisme ten aanzien van de voet-
balbond heeft blijkbaar nog niets opgeleverd. De 
minister verklaarde dat hij de budgetten voor jeugd-
voetbal zou overhevelen naar het totaalbudget voor 
de uitvoering van een federatiedecreet, als de voetbal-
bond tegen de indiening van de begroting 2009 geen 
duidelijk plan van aanpak kon voorleggen. Ook de 
Vlaamse investering in voetbalstadions werd met die 
vereiste verbonden.
 
Minister Bert Anciaux wijst de heer Deckmyn op 
de oprichting van de vzw Vlaamse Voetballiga. Hij 
erkent dat 1 december 2008 dichtbij is, maar men 
heeft nog nooit zo ver gestaan. 

De heer Johan Deckmyn repliceert dat deze vorm van 
splitsing niet degene is die de VB-fractie voor ogen 
heeft. Zij verkiest een volledige splitsing boven een 
onduidelijke splitsing vanaf  de afdeling derde nati-
onale. 

Minister Bert Anciaux vermoedt dat het lid het er 
wellicht mee eens is dat de Vlaamse overheid geld wei-
gert te geven aan de profclubs van eerste en tweede 
klasse. Hij erkent dat de stadions en het jeugdvoetbal 
daarop uitzonderingen vormen. 

De heer Johan Deckmyn hoopt dat alles goed komt 
maar vooralsnog is dat niet duidelijk. Alleen door 
Vlaanderen erkende federaties kunnen beleids- of 
impulssubsidies krijgen. Daarom neemt de minister 
op voorwaardelijke wijze voetbalprojecten in zijn 
begroting op. Het lid pleit voor zekerheid over de 
herstructurering voor de middelen worden ingezet. 

Minister Bert Anciaux erkent dat die duidelijkheid 
noodzakelijk is. Hij verklaart dat de voetbalbond 
zich niet achter studies mag verstoppen. Als de bond 
de volgende stappen niet zet, is hij verantwoordelijk 
voor de miljoenen die niet in de ondersteuning van 
jeugdvoetbal worden gestopt. De minister zelf  heeft 
zijn werk gedaan, ook wat betreft de voetbalstadi-
ons. 

De heer Johan Deckmyn stelt vast dat de minister zelf  
niet zeker is van de afloop. Daarbij heeft hij in deze 
begroting ook al middelen uitgetrokken voor – op 
zich goede – voetbalinitiatieven. Het lid vindt dat de 
minister omgekeerd eerst herstructurering moet eisen 
voor men van middelen kan genieten. Op dit moment 
leert het lid uit de pers dat alles nog op losse schroe-
ven staat. Ook de realisatie van en de investering in 
nieuwe Vlaamse voetbalstadions komt daarmee in 
het gedrang. 

De minister verklaart in zijn beleidsbrief  ook dat 
een goed topsportbeleid goede samenwerking op alle 
niveaus vereist. De samenwerking tussen de Vlaamse 
Gemeenschap is volgens de heer Deckmyn echter 
nog niet verder gekomen dan een intentieverklaring. 
Ook in de beleidsbrief  vindt het lid niets terug. De 
heer Deckmyn verwacht dat de minister een duidelijk 
splitsingsscenario vereist als voorwaarde voor erken-
ning en financiële ondersteuning van het BOIC. Hij 
kan leven met een BOIC dat een rol speelt in een goed 
topsportbeleid, maar dan wel op voorwaarde dat de 
vereniging gesplitst wordt conform het decreet van 
13 juli 2001. Sport is immers een gemeenschapsaan-
gelegenheid. Veel federaties werken al op die manier. 
Waarom de voetbalbond en het BOIC dan niet? 

2.2. Standpunt van de heer André Van Nieuwkerke

De heer André Van Nieuwkerke is het niet helemaal 
eens met het standpunt van de heer Deckmyn over 
de splitsing van het BOIC. Hij meent dat zolang 
België bestaat, het BOIC de springplank zal blijven 
voor internationale competities. Hij erkent dat een 
hechtere samenwerking met Vlaanderen nodig is, al 
is nu al statutair mogelijk dat Vlaamse federaties een 
debat ten gronde eisen over bijvoorbeeld de selectie 
in de topsport. Een goede interne werking van het 
BOIC lijkt hem dan ook belangrijker dan de splitsing 
ervan. 

De financiële vooruitgang in het sportbeleid tijdens 
deze legislatuur is voor de heer Van Nieuwkerke 
erg positief, evenals de vooruitgang op het vlak van 
impulsen voor sport in de breedte. Het lid juicht de 
verwachte decreten over sport in het onderwijs toe, 
maar wijst erop dat die al een lange lijdensweg achter 
de rug hebben. Hij vindt het jammer dat die decre-
ten, die er in de eerste plaats op gericht zijn de jeugd 
te bereiken die nog niet actief  is op sportgebied, zo 
lang op zich hebben laten wachten. Verder zijn ze 
van belang voor de ondersteuning van de scholen 
op dit vlak en voor de samenwerking tussen scholen, 
gemeenten en clubs. 

Ook de eenheidsstructuur voor topsport is helaas nog 
niet gerealiseerd. Het lid hoopt dat in het begin van 
de komende Olympiade de actoren – Bloso, departe-
ment, topsportmanagers, BOIC – rond de tafel gaan 
zitten met het oog op een constructieve invulling. Er 
is ook behoefte aan stroomlijning inzake topsport-
contracten. Een decretale regeling is ideaal maar ook 
de praktische organisatie is van belang. Het lid wacht 
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met spanning op de evaluatie van het voorbije top-
sportbeleid, omdat het belangrijk is dat men uitmaakt 
hoe men het toekomstige beleid gaat aanpakken, en 
vooral voor welke sporttakken en disciplines men 
daarbij kiest. Het is immers niet mogelijk om voor 
alles te gaan. Verder moet ook goed gecommuniceerd 
worden over het opgebouwde topsportsysteem, dat 
altijd onder vuur komt te liggen als op de Olympi-
sche Spelen te weinig medailles werden behaald. Wat 
de topsportscholen betreft, hebben de federaties een 
belangrijke verantwoordelijkheid. Ook daar pleit het 
lid voor keuzes. Is het bijvoorbeeld nodig om voetbal 
in elke topsportschool te onderwijzen? 

Aan de ontwikkelingen rond het voetbalstadion van 
Club Brugge hield de heer Van Nieuwkerke een kater 
over. Er ging twee jaar verloren. Het lid verwacht dat 
de milieueffectrapportage aanleiding zal geven tot 
oeverloze procedures en vreest dat Loppem in gevaar 
komt. Op die manier zal Vlaanderen niet klaar raken 
voor de organisatie van het Wereldkampioenschap 
voetbal 2018 (WK 2018). De beleidslijnen die de 
Vlaamse overheid trok inzake ruimtelijke ordening 
en mobiliteit zijn terecht. Het lid vraagt zich af of het 
dan niet beter is dat de Vlaamse overheid zelf  haar 
stadions bouwt zoals zij dat wil en vervolgens door-
verhuurt aan de clubs. Binnen anderhalf  jaar moet 
een project klaar liggen. De hefboomsubsidie van 50 
miljoen euro voor de stadions is goed als stimulans, 
maar de uitvoering blijft onzeker. 

2.3. Standpunt van de heer Johan Sauwens

De heer Johan Sauwens is tevreden dat de beloofde 
middelentoename voor sport ook werkelijk gerea-
liseerd is. Sport staat nu duidelijk op de agenda. In 
twee opeenvolgende legislaturen werd nogal wat in 
beweging gebracht. Er is dynamiek op alle fronten 
ontstaan via decreten, reglementen, projecten en 
proeftuinen. Een van de belangrijkste verwezenlij-
kingen is dat bijna alle gemeenten nu een sportbe-
leidsplan hebben opgesteld en zijn ingestapt in de 
decretale mogelijkheden. 

Wel ontbreekt vandaag, tien jaar na het Strategisch 
Plan voor Sportend Vlaanderen van toenmalig minis-
ter Luc Martens, nog steeds een omvattend sportbe-
leidsplan. Het lid pleit ervoor dit grondig te evalueren 
met het oog op een omvattende strategische visie, 
ook al is het goed dat er nu een Sport-voor-Allenplan 
en een Topsportactieplan zijn. Vraag is immers of de 
versnippering van de financiële middelen de efficiënte 
besteding niet in gevaar brengt. De beleidsbrief, die 

op zich een degelijk werkstuk is, toont deze versnip-
pering over initiatieven allerhande, zoals de proeftui-
nen, de experimenten, het Participatiedecreet en de 
projectsubsidies. Wie gaat dat allemaal coördineren 
als minister Anciaux er niet meer is? 

De heer Sauwens pleit voor een structurele inbedding 
door de formulering van doelstellingen, de inzet van 
middelen en de evaluatie van resultaten. Vroeger had 
het sportbeleid drie sterke pijlers: Bloso, de gemeen-
telijke sportdiensten en de sportfederaties. Nu zijn 
met veel bijkomende middelen initiatieven daarnaast 
en er doorheen gecreëerd, zodat het overzicht zoek 
is. 

De spreker geeft als voorbeeld het voorstel om de 
toegangsprijs voor gemeentelijke zwembaden te 
beperken tot 1 euro, dat ineens tussenkomt in het 
sportbeleid dat de lokale overheden ontwikkeld heb-
ben. Daarnaast duikt ook het Mattheuseffect op. Bij 
de aanvragen voor projectsubsidies door clubs blij-
ken heel vaak de reeds goed georganiseerde clubs 
opnieuw aan bod te komen. Zij weten immers hoe 
men een dossier behoorlijk moet indienen en hebben 
goede contacten met de administratie. Sportfedera-
ties en -diensten worden daarbij enigszins buitenspel 
gezet. Het lid vraagt of  het niet beter is om terug te 
keren naar de oude, gestructureerde werking met de 
drie genoemde kanalen. De minister kan zich dan 
beperken tot sturen op hoofdlijnen. Vlaanderen heeft 
eerder behoefte aan een goede sportminister dan een 
goede sportschepen. 

De spreker noemt het doelgroepenbeleid als voor-
beeld. Het participatiebeleid doorkruist immers in 
heel veel gevallen het sectorbeleid. De heer Sauwens 
vindt dat de ondersteuning van de lokale verenigin-
gen, via het helpdeskproject in het kader van het 
VerenigingsOndersteuningsProject (VOP), niet de 
vorm zou mogen aannemen van een proeftuin door 
de Vlaamse sportfederatie maar zou moeten gebeu-
ren via de federaties. Het resultaat nu is immers dat 
slechts 100 van de 20.000 Vlaamse sportclubs daar-
van kunnen profiteren. Ook hier moet men zich dus 
weer afvragen welke resultaten met betrekking tot de 
doelstellingen worden bereikt met de ingezette mid-
delen.

Ook inzake infrastructuur zou Vlaanderen zich moe-
ten bezighouden met zijn kerntaken, dus de grote, 
bovenlokale infrastructuur, en niet met het oplijs-
ten van lokale voetbalterreinen en atletiekpistes die 
gesubsidieerd zullen worden. Bij dat laatste krijgt 
men immers onmiddellijk de vraag: waarom de 
andere niet? 
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Verder pleit de heer Sauwens ervoor om de projec-
ten inzake goed opgeleide trainers en beschikbare 
leerkrachten te koppelen aan projecten zoals ‘sport 
na school’ of  ‘de sportsnack’. Hij pleit dan ook uit-
drukkelijk voor een uitbreiding van het systeem 
van de Flexibele Opdracht Leerkrachten Lichame-
lijk Opvoeding (FOLLO), dat zijn deugdelijkheid 
heeft bewezen. Een dergelijke investering is zinvol, 
maar het zou nog beter geweest zijn in overleg met 
de minister van Onderwijs. In dit verband is ook de 
structurele vastlegging van een degelijke vergoedings-
regeling nodig. 

Minister Bert Anciaux merkt op dat het FOLLO-sys-
teem al fors uitgebreid is. 

De heer Johan Sauwens repliceert dat de minister in 
de begroting 4 miljoen euro investeert in sporttoe-
gankelijkheid. Maar die middelen worden versnip-
perd over initiatieven, terwijl men er eenvoudig het 
goedwerkende FOLLO-systeem mee zou kunnen uit-
breiden. 

Wat Bloso betreft, blijft de heer Sauwens bij zijn kri-
tiek dat de promotie bijna volledig gericht blijft op de 
unisportfederaties, hoewel de rol van de recreatieve 
sportfederaties essentieel is voor een sportpromotie-
beleid ten aanzien van de hele Vlaamse bevolking. 
Waarom mogen die laatste, die duizenden beoefe-
naars hebben, bijvoorbeeld niet mee het badminton-
festival of het Mega Beach Festival organiseren? 

Vervolgens behandelt de heer Sauwens het plan voor 
Sport-voor-Allen (SVA). Volgens hem werkt het 
SVA-platform niet echt en is het ook niet echt duide-
lijk wat de stuurgroep doet. Zowel het platform als de 
stuurgroep zijn stilgevallen sinds 2006. Het lid vraagt 
verduidelijking. 

Wat is verder de doelstelling van de nieuwe sportda-
tabank? Heel wat federaties hebben de voorbije jaren 
inspanningen geleverd om een database te laten ont-
wikkelen, zodat ze zich in regel konden stellen met de 
voorschriften en tegemoetkomen aan de huidige tech-
nologische ontwikkelingen. De sportfederaties kregen 
inmiddels een brief van Bloso omtrent de wijzigingen 
van het algemene uitvoeringsbesluit bij het Sport-
federatiesdecreet. Daarin staat over de algemene 
subsidiëringsvoorwaarde: “Op dit ogenblik wordt de 
sportdatabank Vlaanderen ontwikkeld. Van zodra de 
sportdatabank operationeel is, moeten de sportfede-
raties de gegevens met betrekking tot de sportfedera-
tie, de sportclubs en haar aangesloten leden digitaal 
in de sportdatabank invoeren en up-to-date houden 

op de wijze die het Bloso bepaalt.” De heer Sauwens 
vraagt zich af  wat daarvan de administratieve gevol-
gen zullen zijn. 

Minister Bert Anciaux verduidelijkt dat de federa-
ties zich te houden hebben aan de bepalingen van 
het uitvoeringsbesluit. Welnu, het algemene uitvoe-
ringsbesluit voor de sportfederaties vermindert fors 
de planlast. 

De heer Johan Sauwens vraagt of  de omzendbrief  
van Bloso dan zal ingetrokken worden? 

Minister Bert Anciaux belooft na te gaan wat hiervan 
is. 

De heer Johan Sauwens leidt hier in ieder geval uit af  
hoe ingewikkeld alles is voor het werkveld. Wellicht 
heeft dit te maken met een gebrek aan communicatie 
tussen de administratie en het kabinet. Hij wijst er 
in dat verband op dat de beleidsraad van het depar-
tement Cultuur, Jeugd, Sport en Media (CJSM), die 
administratie en politiek met elkaar in verbinding 
moet brengen, sinds 2006 niet meer samengekomen 
is.

Verder meent het lid dat de tv-programma’s over 
Sport voor Allen moeten blijven. Zij betekenen een 
serieuze ondersteuning van het sportpromotiebeleid 
en zorgen voor motivering bij de bevolking. Ook 
‘Speel op sport’ voor de jeugd moet blijven. 

Daarna gaat de heer Sauwens in op de uitvoering 
van het decreet sportfederaties. Het nieuwe algemene 
uitvoeringsbesluit werd nog altijd niet goedgekeurd 
door de Vlaamse Regering. Dus de sportfederaties 
weten nog altijd niet wanneer ze hun beleidsplan 
moeten indienen. In de Blosocorrespondentie werd 
1 december 2008 als indiendatum vermeld, maar dat 
lijkt moeilijk bij gebrek aan regeringsbeslissing. Het 
is geen behoorlijk bestuur om dergelijke belangrijke 
meerjarige beleidsplannen reeds op te vragen enkele 
dagen na de goedkeuring van de uitvoeringsbepalin-
gen door de regering. De heer Sauwens vraagt uit-
drukkelijk dat de minister de sportfederaties snel en 
correct informeert en hen minstens één maand de tijd 
geeft om hun beleidsplan in te dienen.

Bovendien is het zo dat voor de realisatie van het 
SVA-decreet, het Vlaams Instituut voor Sportbeheer 
en Recreatiebeleid (ISB) en de Vlaamse overheid op 
zeer korte tijd met enkele gerichte publicaties en coa-
ches de gemeenten en de lokale sportraden concreet 
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op weg hebben gezet. Komt er een soortgelijke bege-
leiding voor de sportfederaties? 

Er zullen in 2009 drie nieuwe sportfederaties erkend 
worden. Is daarbij voldoende geld ingeschreven in de 
begroting om de toetreding van de Koninklijke Belgi-
sche Voetbalbond (KBVB) op te vangen? Het lid wil 
vermijden dat bij het binnentreden van een dergelijke 
kolos, de spoeling voor de andere federaties te dun 
wordt. Wanneer zal de KBVB over welke financie-
ring kunnen beschikken? En zal de erkenningsaan-
vraag van de gesplitste KBVB helemaal conform het 
Sportfederatiesdecreet gebeuren, dus door een aparte 
vzw met een eigen personeelsbeleid, aparte financie-
ring, apart beleidsplan enzovoort?

Verder wil de heer Sauwens graag verduidelijking 
over de stand van zaken met betrekking tot de erken-
ning van het BOIC waarvan sprake is in de beleids-
brief.

De heer Sauwens juicht de keuze voor seniorensport 
als prioriteit in het decreet sportfederaties toe. Hij 
vraagt alleen om de bestaande seniorensportfede-
raties te betrekken en geen concurrerende acties te 
ondernemen. Het is vooral belangrijk dat de grote 
groep van sedentaire senioren bereikt wordt en dat de 
bestaande lokale structuren maximaal worden inge-
zet. De vorige prioriteit was de gehandicaptensport. 
Hoe werd zij geëvalueerd en heeft men de effecten 
van deze prioriteit gemeten?

De heer Sauwens heeft verder vastgesteld dat de 
sporttakkenlijst soms onheus wordt gebruikt. Hij is 
tevreden dat ropeskipping eindelijk zijn verdiende 
erkenning heeft als sporttak, maar als aikido, kaat-
sen, kendo, schieten en wushu voortaan tot de sport-
takkenlijst behoren met een handvol beoefenaars, 
waarom dan petanque en andere niet? Welke logica 
zit daarin? De heer Sauwens pleit ervoor het gebruik 
van de sporttakkenlijst te beperken tot de unisportfe-
deraties, want in de recreatieve sportfederaties wor-
den vaak nieuwe sporttakken ontwikkeld en op die 
manier nieuwe doelgroepen bereikt. De lijst werd 
in uitvoering van het decreet sportfederaties aan de 
hand van een aantal criteria opgesteld om te bepalen 
welke sportfederaties door de Vlaamse Gemeenschap 
zouden gesubsidieerd worden. Maar heer Sauwens 
stelt vast dat deze lijst ook gebruikt wordt om sport-
takken te selecteren inzake bijvoorbeeld medisch-
verantwoord sporten (MVS) maar ook de Vlaamse 
Trainersschool (VTS) en dat was nooit de bedoeling.

Het Huis van de Topsport komt er vooralsnog niet. 
Wordt Bloso dan geherstructureerd in twee afdelin-
gen: een voor topsport en een voor Sport voor Allen? 
En wat zal er gebeuren met het contract van top-
sportmanager en zijn team, want dit loopt af in april 
2009?

Wat het decreet Onderwijsgebonden Sport betreft, 
vraagt het lid waarom er al een oproep in het Bel-
gisch Staatsblad verscheen om dossiers in te dienen, 
terwijl het ontwerp van decreet nog door de Vlaamse 
Regering en het Vlaams Parlement moet worden 
goedgekeurd. 

Ten aanzien van het MVS-decreet pleit de heer 
Sauwens voor verbreding. Het blijft te veel een 
antidopingdecreet, terwijl medisch verantwoord 
sporten veel meer is dan dat.

Wat de publiek-private samenwerking (pps) in de 
sport betreft, leest de heer Sauwens het volgende in 
de beleidsbrief: “Tegen midden oktober zullen alle 
aanvraagdossiers ingediend en eventueel herbeves-
tigd zijn. Volgens de vooropgestelde planning zal 
de selectieadviescommissie in oktober 2008 de aan-
vraagdossiers beoordelen en haar advies uitbrengen 
aan de Vlaamse Regering. Tegen midden november 
zal de Vlaamse Regering de geselecteerde lokale 
overheden bekendmaken voor 60 kunstgrasvelden, 
50 sporthallen, 5 zwembaden en, afhankelijk van de 
investeringswaarde, 4 tot 8 multifunctionele sport-
centra.” De heer Sauwens informeert naar de stand 
van zaken. Zal het subsidiebedrag voor de beschik-
baarheidsvergoeding worden verhoogd gelet op de 
financiële crisis? Wat is de stand van zaken in de vijf  
Bloso-pps-projecten? 

Vervolgens vraagt de heer Sauwens naar het rende-
ment van de Bloso-centra, inclusief  personeelskos-
ten. Wat de VTS betreft, bleek uit de staten-generaal 
van de sportclubs een prangend tekort aan gedi-
plomeerde trainers. Dat is na vier jaar amper opge-
lost. In de jeugdwerksector worden betere resultaten 
gehaald met veel minder middelen en veel minder 
mankracht. Kan de minister hierover verduidelijking 
geven? Jaarlijks gaat meer dan 2.000.000 euro naar 
VTS voor amper 3000 trainersdiploma’s. Het niveau 
van aspirant-initiator komt naar het gevoel van de 
spreker wat laat.

De heer Sauwens informeert ook of  de vzw jeugd-
voetbal werd opgeheven dan wel blijft voortdoen met 
een of andere werksubsidie. 
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Wat is het verschil met de vorige fitometer of  is het 
systeem hetzelfde?

2.4. Standpunt van de heer Kris Van Dijck

De heer Kris Van Dijck is tevreden over de bijko-
mende financiële injectie, die de sport deze regeerpe-
riode gekregen heeft, bijvoorbeeld voor Sport voor 
Allen, het lokale sportbeleid en de topsport. 

Het decreet Lokaal Sportbeleid brengt wel extra 
stimulansen teweeg en legt de sportclubs heel wat 
kwaliteitseisen op. Sommigen vinden de normen 
te hoog. Als de overheid subsidieert, kan ze echter 
een bepaalde kwaliteit eisen, bijvoorbeeld degelijk 
geschoolde jeugdtrainers. Wie niet aan de normen 
voldoet kan niet langs de kassa passeren. 

Een heikel punt blijft de sportinfrastructuur. De ver-
antwoordelijkheden moeten duidelijk worden afge-
bakend. Voor de lokale infrastructuur zijn de lokale 
overheden verantwoordelijk. Voor topsportinfra-
structuur zoals voetbalstadions is een gecoördineerde 
actie nodig. Iedereen heeft de mond vol van grotere 
investeringen in sport, maar het woord bij de daad 
voegen blijft moeilijk. 

Extra uren lichamelijke opvoeding op school zullen 
niet zorgen voor meer Olympische medailles, maar 
sporten is een onderdeel van de gezondheidsopvoe-
ding. Attitudes worden best op jonge leeftijd bijge-
bracht. 

Het topsportbeleid kan eigenlijk pas geëvalueerd 
worden na 2012 en 2016. Na 2008 is het wel moge-
lijk een aantal lessen te trekken. De zwaktes moeten 
worden bijgestuurd zodat de doelstellingen gehaald 
worden. Het contract van de topsportmanager loopt 
over een paar maanden ten einde, net op een schar-
niermoment, want in juni zijn er verkiezingen voor 
het Vlaams Parlement. De minister moet dus een 
beslissing nemen die repercussies heeft op de vol-
gende regeerperiode. 

De middelen in het topsportbeleid moeten functio-
neel ingezet worden: zo weinig mogelijk voor structu-
ren en administratie, zo veel mogelijk voor de sporters 
en de trainers. Topsporttrainers, zeker van nationale 
teams, moeten desnoods buiten de grenzen gerekru-
teerd worden. Het lid wil de Vlaamse topsporttrai-
ners ook alle kansen geven om het in het buitenland 
te maken. Kwaliteit kent immers geen grenzen. 

De heer Van Dijck hoopt dat de minister het 
komende half  jaar de beslissingen zal nemen die 
nodig zijn voor continuïteit in het beleid. 

2.5. Standpunt van de heer Hans Schoofs

Ook de heer Hans Schoofs wijst op de enorme stij-
ging van het sportbudget. Het is goed dat zowel SVA, 
topsport als de sportinfrastructuur voldoende mid-
delen krijgen. Het beleid zet in op heel veel terrei-
nen maar focust te weinig. Het lid verwijst naar de 
samenwerkingsprojecten met Zuid-Afrika, Marokko, 
experimentele projecten, buurtsportbegeleiders, open 
stadions, verenigingsondersteuningsprojecten, sport 
in centrumsteden, ‘brede school’, de Rode Antraciet 
enzovoort. Open Vld mist een duidelijke lijn en evalu-
atie. Heel wat initiatieven zijn gestart met een nulme-
ting. Vooraleer nieuwe initiatieven op te zetten, moet 
een en ander geëvalueerd worden, om na te gaan of 
de middelen efficiënt aangewend worden. Het is tijd 
om te vergelijken met de startmomenten.

Minister Bert Anciaux repliceert dat een vergelij-
king met de startpositie meestal in het begin van een 
regeerperiode gebeurt. Voor topsport is er een bijzon-
der feit, namelijk het einde van een Olympiade.

De heer Hans Schoofs acht tussentijdse evaluaties 
voor bepaalde initiatieven mogelijk. De koopkracht 
daalt. Als de crisis zich doorzet, is het mogelijk dat 
de Vlaamse budgetten ook dalen. Dan is het kwestie 
om voorbereid te zijn en te weten op welke terreinen 
besparingen mogelijk zijn. 

Open Vld is altijd voorstander geweest van de split-
sing van de KBVB, maar de gebeurtenissen van de 
laatste weken bewijzen dat Vlaanderen zich moet 
hoeden voor een radicalisering van de discussie. De 
heer Schoofs pleit voor pragmatisme. Hij zou het 
spijtig vinden als een te openlijk dispuut de kansen 
op de organisatie van het WK 2018 zou beïnvloeden. 

De heer Kris Van Dijck heeft daar begrip voor. Zowel 
regering als parlement hebben steeds het decreet op 
de sportfederaties gebruikt als ijkpunt. Vlaanderen 
forceert niets, maar als de federaties subsidies willen, 
moeten ze zich aan de regels aanpassen. De andere 
sportbonden hebben dat ook gedaan. Het openlijk 
conflict dreigt alleen maar omdat bepaalde figuren 
intern een ander beeld ophangen van wat die split-
sing behelst. Dit parlement heeft nooit gezegd dat 
de nationale voetbalcompetities of  de Rode Duivels 
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worden stopgezet. De heer Van Dijck roept de top-
mensen, ook van de voetbalbond, op om de zaak niet 
langer in het belachelijke te trekken want ze verlenen 
daarmee niemand een dienst.

De heer Hans Schoofs herhaalt dat zijn fractie de 
splitsing steeds gesteund heeft, Vlaams geld moet in 
Vlaanderen blijven. Hij wil enkel benadrukken dat 
met de kandidatuur voor het WK 2018 Vlaanderen 
ook internationaal een goede beurt moet maken 
zodat er op zijn blazoen als organisator geen smet 
komt. Bepaalde mensen in de Fédération Interna-
tionale de Footbal Association (FIFA) zouden een 
conflict maar al te graag aangrijpen om de kandi-
datuur negatief  te beoordelen. Het is belangrijk dat 
Vlaanderen geen aanzet geeft tot radicalisering van 
de discussie. De minister moet, als staatsman, olie op 
de golven gieten. 

Het begrip ‘brede school’ is erg ruim. Hoe ziet de 
minister de precieze invulling ervan? Wat heeft hij 
daarover afgesproken met de minister van Onder-
wijs? 

De decreten medisch en ethisch verantwoord spor-
ten bevatten heel wat richtsnoeren die het de lokale 
sportclubs mogelijk maakt zich te schikken naar de 
regels. Anderzijds brengt dat ook heel wat adminis-
tratieve lasten met zich mee voor lokale sportclubs. 
Vaak werken ze met vrijwilligers. Ook in dit dos-
sier moet tijdig nagegaan worden of  de planlast niet 
te groot is. Zeker op vlak van ethisch verantwoord 
sporten is het mogelijk om met een beperkt aantal 
ingrepen vrij snel resultaten te boeken. 

Voor het Topsportplan wil de minister blijkbaar de 
conclusies afwachten van alle evaluatiegesprekken 
met de elitesporters, de federaties en de coaches, 
vooraleer te evalueren. Voor de spreker mogen andere 
actoren zoals de topsportscholen ook betrokken wor-
den bij de evaluatie. De minister spreekt ook van een 
nieuw actieplan Topsport. Hij heeft opdracht gegeven 
om de Olympiade in het najaar grondig te evalueren, 
maar hoopt dat zijn opvolger het actieplan zal over-
nemen. De minister somt daarna een hele lijst maat-
regelen op die volgens hem moeten worden behouden 
of gerealiseerd. Het lid vindt dat de evaluatie toch tot 
bijsturingen of stopzettingen kan leiden. 

De minister stelde ook dat hij de federaties wil 
ondersteunen bij de selecties van de leerlingen van 
de topsportscholen. Het is onmogelijk om elke top-

sportschool alle topsporten te laten aanbieden. 
De heer Van Nieuwkerke heeft voorgesteld om een 
onderscheid te maken tussen individuele en ploeg-
sporten. De heer Schoofs stelt daarentegen voor 
om het statuut van topsportschool in een bepaalde 
sporttak aan voorwaarden te onderwerpen op vlak 
van infrastructuur, omkadering, talent in de school 
en in Vlaanderen. Bepaalde sporten concentreren in 
bepaalde scholen is geen achteruitgang. 

2.6. Antwoord van minister Bert Anciaux

Minister Bert Anciaux herhaalt dat hij de KBVB 
alle mogelijkheden gegeven heeft om voor voetbal in 
Vlaanderen ondersteuning te krijgen. De KBVB en 
de voetbalwereld in de Vlaamse Gemeenschap heb-
ben een aantal maatregelen genomen. Er is onder 
meer een vzw opgericht. Vandaag vertrekt er een 
brief  met duidelijke antwoorden op vragen van de 
KBVB. De minister gaat ervan uit dat alles klaar 
is om op 1 december 2008 een dossier in te dienen 
om in aanmerking te komen voor subsidies via het 
Vlaams decreet op de sportfederaties. De minister 
zal voldoende soepel zijn, maar de voetbalsport zal 
zich moeten aanpassen aan de regels van het decreet. 
Het parlement en de regering hebben steeds gezegd 
dat steun voor voetbalstadions samenhangt met de 
bereidheid om een Vlaamse voetballiga op te rich-
ten. Ook op dat vlak zal de minister niet verstrengen. 
Regering en parlement zitten op dezelfde golflengte 
en de 50 miljoen investeringsubsidies passen ook in 
dat kader. Het is nog even afwachten maar de klok 
tikt. Voor de voetbalstadions is het de bedoeling om 
op korte termijn knopen door te hakken. Het dos-
sier is zo goed als klaar om aan de regering voor te 
leggen. De minister wacht nog even op de formele 
oprichting van de Vlaamse voetballiga. 

Ook wat betreft het BOIC is een belangrijk moment 
aangebroken. In de beleidsnota van 2004 stond dui-
delijk dat de minister streefde naar een structurele 
samenwerking, maar dat vergde een aantal interne 
evoluties. Dat plan wordt volop uitgevoerd. Het 
BOIC werkt aan interfederaties, een voor de Vlaamse 
en een voor de Waalse topsportfederaties. Het is dus 
zeker niet de bedoeling het BOIC op te doeken en 
een Vlaams Olympisch Comité op te richten. 

De minister gaat ervan uit dat de ontwerpen van 
decreet over sport op school snel bij het parlement 
zullen worden ingediend. Het gaat om twee decreten: 
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één opgesteld in samenwerking met onderwijs voor 
het leerplichtonderwijs, en één over sportmogelijkhe-
den in het hoger onderwijs. 

Het is juist dat er een goede taakverdeling moet zijn 
tussen de lokale sportinfrastructuur onder de ver-
antwoordelijkheid van gemeenten en provincies, en 
de bovenlokale topsportinfrastructuur onder de ver-
antwoordelijkheid van de Vlaamse Gemeenschap. 
De minister wijst erop dat er al enkele jaren geleden 
middelen voor lokale infrastructuur overgeheveld 
zijn. Het Fonds voor Infrastructuurwerken is immers 
overgeheveld naar het Gemeentefonds. Dat geeft een 
grote verantwoordelijkheid aan de gemeentebesturen 
en de provincies. 

De minister heeft een unaniem positief  advies gekre-
gen over het voorontwerp van selectie en rangschik-
king van de ingediende sportinfrastructuurdossiers. 
Hij zal het advies van de beoordelingscommissie nog 
grondig doornemen en het voorstel van beslissing 
over de ingediende aanvragen daarna overmaken 
aan de regering. Dat is eigenlijk een inhaalopera-
tie. Niet elke gemeente heeft ernstige inspanningen 
gedaan, maar de aanvragen bewijzen de behoeften. 
De oorspronkelijke 225 miljoen euro is opgetrokken. 
De minister houdt rekening met de financiële crisis 
waardoor de kosten kunnen stijgen. De stijgende 
kosten voor de Vlaamse Gemeenschap, dus niet voor 
de gemeenten, zijn verrekend in het voorstel aan de 
regering. De enveloppen werden uitgebreid.

In deze regeerperiode zijn er bijzonder veel middelen, 
vaak eenmalige middelen, vrijgemaakt voor topsport-
infrastructuur. De minister pleit op dit vlak voor een 
goede evaluatie om de echte behoeften te detecteren. 
Alle dossiers die in enige mate verbonden zijn aan 
topsport, zullen meegenomen worden. 

Gezondheidsopvoeding moet inderdaad van jongs 
af  gebeuren. Samen in topvorm is daar een van de 
aspecten van, maar de minister plant in het kader 
van SVA een veelheid aan initiatieven om bij jonge 
kinderen de gezondheid te promoten maar ook talent 
te detecteren. 

Het is goed dat na een Olympiade het topsportbe-
leid geëvalueerd wordt en het Topsportactieplan 
eventueel wordt bijgestuurd. Als de actoren uit de 
sportwereld het plan zelf  opstellen, vindt de minister 
het logisch dat het de regeerperiodes overstijgt. De 
minister zal daarvoor zorgen. Hij is trouwens in 2004 
ook begonnen met een topsportplan, gedragen door 
de topsportwereld, dat in grote mate door zijn voor-
ganger de heer Keulen was opgesteld. 

Ook de topsportmanager zal geëvalueerd worden. 
Voor de minister mag dat gerust een jaarlijkse eva-
luatie zijn. De topsportmanager kreeg tot nog toe 
steeds een bijzonder positieve evaluatie. 

Het spreekt vanzelf  dat de inzet van de middelen effi-
ciënt moet zijn. De concrete acties moeten jaarlijks 
geëvalueerd worden. De minister vraagt aan de par-
lementsleden maar ook aan de vertegenwoordigers 
van de sportwereld om concrete dossiers aan te wij-
zen waarin de middelen niet efficiënt besteed zijn. De 
minister hoort wel kritiek na onvoldoende prestaties, 
maar geen gedetailleerdere bedenkingen. Over de 
wetenschappelijke begeleiding, het opleiden en bege-
leiden van toptrainers enzovoort, is er blijkbaar geen 
onvrede. Hij is het ermee eens dat de lonen van trai-
ners wel meer afhankelijk kunnen worden gemaakt 
van prestaties. In de mate van het mogelijke heeft de 
minister ervoor gezorgd dat er minder middelen gaan 
naar structuren en meer naar de topsporters, de trai-
ners, de wetenschappelijke begeleiders.

De minister kreeg weinig steun voor zijn plan om nu 
een omvattend topsportdecreet te maken. Dat heeft 
hem niet tegengehouden om een omvattend uitvoe-
ringsbesluit over de sportfederaties te maken. Voor 
de minister is het essentieel dat de wijziging van 
dit uitvoeringsbesluit in zijn geheel bekeken wordt. 
Het heeft immers een onvoorstelbaar grote impact. 
Alle aspecten van topsport die te maken hebben 
met de federaties en met de ondersteuning van de 
atleten door die federatie, worden nu in één conve-
nant gebundeld. Alle aspecten, dus ook de topsport-
scholen, worden gebundeld. De nieuwe regels zullen 
vanaf 1 januari 2008 voor iedereen gelden, dus zowel 
voor het BOIC, Bloso, als de topsportmanager. Alles 
wordt immers gebundeld in de taskforce Topsport. 
Het belang van dit uitvoeringsbesluit wordt nogal 
eens onderschat. 

De minister is het ermee eens dat het topsportactie-
plan allicht meer zal moeten focussen en de investe-
ringen concentreren. Het eerste topsportactieplan 
was er vooral op gericht de instrumenten te creëren. 
Nu moeten de instrumenten afgestemd worden op 
de doelstellingen van 2012 en 2016. Dat zal pijnlijke 
keuzes vergen. Het uitvoeringsbesluit maakt eigenlijk 
al duidelijke keuzes. Dat bewijst de lijst van topsport-
federaties en de indeling in categorieën.

Minister Anciaux is het niet eens met de bewering 
dat het sportbeleid geëvolueerd is van te weinig naar 
te veel. Dat is geen loyaal standpunt. Daarenboven is 
het een algemene uitspraak, de minister zou wel eens 
willen weten welke investeringen volgens de critici 
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dan zouden moeten worden geschrapt. Topsportbe-
leid is gericht op actoren in het beleid. De gemeen-
ten, clubs, sportfederaties en scholen hebben daarin 
een essentiële rol. Naast de volledige uitbouw van de 
samenwerking met die structurele partners, kiest de 
minister ervoor te zorgen dat iedereen de kans krijgt 
om te sporten. Dat vergt een zo breed mogelijk aan-
bod en een goede toegankelijkheid. Daarvoor zorgt 
het SVA-beleid. Topsport staat daar haaks op. Het is 
niet de bedoeling een topsportbeleid te voeren om zo 
veel mogelijk sporters te laten deelnemen. Enkel de 
beste worden toegelaten. 

Het SVA-beleid vereist specifieke maatregelen, voor 
alle mogelijke categorieën van mensen. Het onder-
steunen van de Rode Antraciet in de gevangenis-
sen past daarin. Het is niet door het steunen van de 
sportfederaties dat er in de gevangenissen meer aan 
sport gedaan wordt. Dat vergt een specifieke partner 
die samen met justitie acties opzet. Om kansarme 
groepen meer te laten sporten, zijn eveneens heel 
specifieke acties nodig. Die acties moeten ingrijpend 
en duurzaam zijn. De sportwereld heeft veel minder 
ervaring met het werken met kansengroepen dan 
bijvoorbeeld het jeugdwerk of  het sociaal-cultureel 
werk. De veelheid aan sportpromoties, experimentele 
initiatieven, en sportparticipatiebevorderende maat-
regelen zijn nodig. De minister verzet zich radicaal 
tegen de afschaffing ervan. 

Er zit dus wel degelijk een lijn in het beleid. SVA 
omvat immers niet alleen de traditionele sportac-
toren, maar ook alle initiatieven om een zo breed 
mogelijke participatie te realiseren. De verantwoor-
delijkheden zijn duidelijk afgebakend. Het op elkaar 
afstemmen van administraties is niet zo vanzelfspre-
kend. Beter bestuurlijk beleid stemt niet volledig 
meer overeen met het concept van 2000, maar ook in 
het domein sport is de uitvoering ervan geslaagd. 

De minister is het ermee eens dat bepaalde projecten 
geëvalueerd kunnen worden maar hij is niet van plan 
de overblijvende zes maand te spenderen aan zware 
evaluaties. Dat is een taak van de volgende minister. 
Minister Bert Anciaux zal alles op alles zetten om de 
verschillende actoren in het sportbeleid te versterken 
en de participatie te realiseren. 

Met de bredeschoolprojecten wil de minister allerlei 
acties ondersteunen om via onderwijs doelgroepen 
te bereiken die weinig sporten. De minister geeft 
het voorbeeld van projecten in het bijzonder en 
beroepsonderwijs. Momenteel blijft het beperkt tot 

samenwerkingsverbanden maar de minister hoopt te 
komen tot structurele samenwerking tussen scholen, 
de sportdiensten en de sportfederaties of  -clubs. Die 
structuur zal grotendeels door onderwijs gerealiseerd 
worden. In afwachting zal de minister zowel voor 
sport, jeugd als cultuur initiatieven nemen. 

De heer Hans Schoofs verschilt met de minister van 
mening over de evaluatie en opvolging van overheids-
initiatieven. Het is niet noodzakelijk zo dat evaluatie 
beperkt moet blijven tot het einde van de regeerperi-
ode. Als experimenten aflopen, kunnen ze geëvalu-
eerd worden. Voor een aantal proeftuinen is het ook 
niet nodig het einde van de regeerperiode af te wach-
ten. Bovendien zijn tussentijdse evaluaties en bijstu-
ringen mogelijk. 

Het lid heeft er geen problemen mee dat er veel initi-
atieven genomen worden, maar pleit voor een conse-
quente houding. Na een negatieve evaluatie, kan een 
initiatief  ofwel bijgestuurd ofwel stopgezet worden. 
Voor SVA is er een nulmeting gebeurd. Het is toch 
niet zo moeilijk na te gaan hoeveel sportende Vla-
mingen er zijn en in welke sporttakken de initiatie-
ven vruchten afgeworpen hebben? Start to run heeft 
er bijvoorbeeld voor gezorgd dat er enorm veel jog-
gers bijgekomen zijn. Dergelijke initiatieven kunnen 
ook voor andere sporten worden genomen. Ze zijn 
belangrijk voor de volksgezondheid en gezondheids-
preventie. 

De heer Schoofs vindt ook dat men verder moet gaan 
en consequenter moet zijn in de verloning van top-
atleten. In Nederland krijgen ze pas een interessant 
en vast contract als ze prestaties leveren. Dat moet 
ook in Vlaanderen mogelijk zijn. Verder is het wen-
selijk om uit de vele statuten van vandaag één statuut 
te distilleren voor alle betrokkenen. Ten aanzien van 
topsportcoaches is een eerste aanzet gegeven maar 
er is nog verbetering mogelijk, zeker wat betreft hun 
inzet in topsportscholen; dit alles in samenspraak 
met de federaties.

Minister Bert Anciaux repliceert dat over de inzet 
van extra middelen in topsport goed moet nagedacht 
worden. Hij herinnert eraan dat in de aanloop naar 
Athene maximaal 15 miljoen euro werd vrijgemaakt 
voor een hele Olympiade topsportbegeleiding. In de 
daaropvolgende Olympiade, die in Peking eindigde, 
was dat al 50 miljoen euro. Voor de volgende is er nu 
al zekerheid over 90 miljoen euro, onafhankelijk van 
wat de volgende regering nog beslist. In een groei-
sector als sport zijn volgens de minister nooit bespa-
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ringen vereist, maar als de volgende regering daar 
anders over beslist, is dat haar politieke verantwoor-
delijkheid. Er is echter geen reden om onder de con-
junctuurrealiteit te gaan, waar men op dit moment 
met de ingezette middelen 50 percent boven zit. 

IV. BELEIDSDOMEIN MEDIA

1. Toelichting van de beleidsbrief en de uitgavenbe-
groting Media door de heer Kris Peeters, minis-
ter-president van de Vlaamse Regering, Vlaams 
minister van Institutionele Hervormingen, 
Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media, Toe-
risme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Platte-
landsbeleid

Minister-president Kris Peeters stelt dat het totaal-
budget van het programma Media ten opzichte van 
de tweede begrotingscontrole 2008 in de uitgavenbe-
groting 2009 werd opgetrokken tot 321.886.000 euro, 
een verhoging met 8.241.000 euro. De voornaamste 
wijziging is het optrekken van de dotatie aan het pen-
sioenfonds van de VRT (Vlaamse Radio- en Televisie-
omroep) met 10 miljoen euro. De Vlaamse Regering 
besliste om dat gedurende vier jaar te doen, van 2008 
tot 2011. De basisdotatie aan de VRT werd in het 
kader van de knipperlichtprocedure verminderd met 
1.592.000 euro tot 287.095.000 euro. Als de minima 
voor radio- en tv-reclame en -sponsoring niet worden 
gehaald, wordt de bijkomende dotatie toegekend. 
Op het moment van de indiening van de begroting is 
daarover nog geen uitsluitsel.

Vervolgens somt de minister-president de andere ver-
schuivingen binnen het programma op. De algemene 
werkingsmiddelen werden opgetrokken met 15.000 
euro en de subsidies aan de stichting BVN (Het Beste 
van Vlaanderen en Nederland) met 23.000 euro. 
Beide verhogingen worden gecompenseerd door de 
vermindering van het algemene subsidieartikel met 
38.000 euro. Het betreft respectievelijk een terug-
zetting na een eenmalige overheveling in de tweede 
begrotingscontrole en een aanpassing aan de nieuwe 
beheersovereenkomst 2009-2012 van BVN.

Op de basisallocatie nieuwsondertiteling private lan-
delijke zenders werd voor 2009 voorlopig een bedrag 
van 250.000 euro toegekend. Het wordt net zoals de 
voorbije jaren opgetrokken tot 500.000 euro bij de 
verdeling van de winst van de Nationale Loterij. 

De minister-president vernoemt ook nog enkele 
indexaanpassingen: allerhande uitgaven voor media 

en media-innovatie (+9000 euro), allerhande uitgaven 
voor e-Flanders en communicatie-initiatieven (+2000 
euro), allerhande uitgaven voor leesbevorderingspro-
jecten en media-educatie en het stimuleren van diver-
siteit en pluralisme (+19.000 euro), subsidies aan 
levensbeschouwelijke en socio-economische vereni-
gingen voor het verzorgen van radio- en tv-program-
ma’s bij de VRT (+24.000 euro) en de dotatie aan de 
Vlaamse Regulator voor de Media (+29.000 euro).

Vervolgens behandelt de minister-president de midde-
lenbegroting 2009. Wat de administratieve geldboetes 
betreft die werden opgelegd door de Vlaamse Regu-
lator voor de Media (VRM), herinnert de minister-
president aan de wijziging aan het programmadecreet 
bij de tweede begrotingsaanpassing 2008 met als doel 
de opbrengsten te laten terechtkomen in de algemene 
begrotingsmiddelen, waardoor zij niet langer auto-
matisch de werkingsmiddelen van de VRM verhogen. 
Het orgaan wou dat trouwens zelf  om elke schijn van 
partijdigheid weg te werken. Die inkomstenverminde-
ring zal worden gecompenseerd door een verhoging 
van de jaarlijkse dotatie voor de VRM, bedoeld in 
artikel 176quinquies, §1, 1°, van de decreten betref-
fende de radio-omroep en de televisie, met 100.000 
euro per jaar.

Ten slotte overloopt de minister-president de beleids-
brief. Wat de slagkrachtige openbare omroep in een 
pluriform landschap betreft, vernoemt hij de Cul-
tuurdelta, zoals uitgewerkt in het addendum bij de 
beheersovereenkomst 2007-2011. Hij verwacht eerst-
daags de eerste evaluatie. Verder heeft de VRT in 
2008 zijn digitale aanbod verruimd. De omroep blijft 
in 2009 kennis en middelen voor die ontwikkeling 
inzetten. 

Wat de particuliere omroepen betreft, zijn nieuwe 
steunmaatregelen voor de regionale tv-omroepen 
gepland, niet op basis van een principeverklaring 
maar wel van projectvoorstellen. Hij merkt op dat de 
erkenningprocedure voor lokale radio zodanig werd 
verfijnd dat bij de laatste ronde geen enkele erken-
ning werd aangevochten voor de Raad van State. 

De Vlaamse Gemeenschap blijft bezorgd over de 
radiostoringen, de frequentieproblemen tussen de 
gemeenschappen en de rol van het Belgisch Instituut 
voor Postdiensten en Telecommunicatie (BIPT). Op 
10 juni 2008 keurde het Vlaams Parlement een resolu-
tie goed die in de beleidsbrief  is terug te vinden. Het 
kenniscentrum Radio kan blijven rekenen op onder-
steuning met nadruk op de uitbouw van de dagelijkse 
werking en een communicatiecampagne. 
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Voor de regelgeving verwijst de minister-president 
naar de tekst van de beleidsbrief, evenals voor de 
oprichting en samenstelling van de Raad voor Cul-
tuur, Jeugd, Sport en Media, en de Sectorraad Media. 
Hij wijst er ook op dat er ondertussen nood is aan de 
actualisering van de decreten betreffende de radio-
omroep en de televisie. Hij vernoemt in het bijzonder 
de aanpassing aan de Europese richtlijn audiovisu-
ele mediadiensten. De Vlaamse Regering keurde op 
18 juli al het voorontwerp van nieuw Mediadecreet 
principieel goed. De adviezen zijn uitgebracht. De 
minister-president gaat ervan uit dat het ontwerp van 
decreet rond het einde van het jaar aan het parlement 
kan worden voorgelegd. 

Wat de geschreven pers betreft, werd een nieuw pro-
tocol met de sector afgesloten dat in werking trad op 
1 januari 2008. Voortaan krijgt elke koepelvereniging 
een subsidie voor het opzetten van gemeenschappe-
lijke opleidingsprojecten die alle aangesloten uitge-
vers ten goede komen. Het project kranten in de klas 
wordt voortgezet. De doelgroep werd uitgebreid naar 
leerlingen uit het lager onderwijs en studenten uit het 
volwassenenonderwijs en inburgeringstrajecten. Steun 
aan kwaliteitsvolle journalistiek blijft een belangrijk 
aandachtspunt door middel van structurele subsidies 
aan het Fonds Pascal Decroos, de Vlaamse Vereni-
ging voor Beroepsjournalisten en de bijhorende Raad 
voor Journalistiek. Ook voor andere initiatieven zijn 
er projectsubsidies.

De minister-president noemt nog het waarborgen van 
de toegang tot een divers en kwaliteitsvol, innovatief  
media-aanbod, de digitalisering van de distributieka-
nalen, en de Vlaamse Regulator voor de Media 

Tot slot vermeldt hij de Europese dossiers. De Euro-
pese Commissie heeft in het voorjaar van 2008 beslist 
om de DVBH (Digitale Video Broadcasting Hand-
held)-norm voor mobiele televisie toe te voegen aan 
de officiële lijst van de EU. Vlaanderen heeft dit 
ondersteund. Er zijn voorts verschillende studies aan 
de gang over het digitale dividend. Vlaanderen verde-
digt het standpunt om dit in te zetten voor omroep-
toepassingen. Er is de afgelopen maanden ook intens 
onderhandeld over de herziening van de telecom-
richtlijnen van 2002, waarbij Vlaanderen aandacht 
schonk aan de mogelijke impact op zijn bevoegdhe-
den. 

2. Algemene bespreking van het beleidsdomein 
Media

2.1. Standpunt van de heer Carl Decaluwe

De heer Carl Decaluwe stelt vast dat de openbare 
omroep het grootste aandeel van het budget media 
opslorpt. Gelukkig heeft de voorzitter van de raad 
van bestuur gezegd dat de VRT het probleem van de 
recent gesignaleerde tekorten zelf  zal oplossen. 

De heer Decaluwe zocht in de beleidsbrief  vergeefs 
naar een passage over de rol van de media in de 
maatschappij. Het is een delicaat onderwerp, maar 
vooral de geschreven pers tracht meer en meer een rol 
te spelen in de politiek. Bepaalde kranten organise-
ren immers allerhande niet-representatieve enquêtes 
en trachten zo bepaalde onderwerpen op de politieke 
agenda te plaatsen. De heer Decaluwe wil zich er niet 
over uitspreken of de evolutie positief  of  negatief  is, 
maar het moet wel een onderwerp zijn in de beleids-
brief. 

Het onderdeel over het pluriforme landschap geeft 
een goed overzicht, maar bepaalde stellingen moe-
ten nog uitgeklaard worden, bijvoorbeeld de discus-
sie over de zogenaamde rode knop (digitale zenders 
van VRT) die eigenlijk een discussie is over de aange-
kondigde cultuurdelta en verrijkte inhoud. De VRT-
medewerkers zelf  beamen trouwens dat het een derde 
digitaal kanaal is dat met verrijking eigenlijk niets te 
maken heeft. Dat zou het wel zijn als na een afleve-
ring van Plat Préféré met Johnny Cash op Canvas+ 
bijvoorbeeld een concert van die zanger zou volgen. 
Nu programmeerde Canvas+ een hele week schitte-
rende documentaires over Congo, zonder verband 
met de gewone Canvas-programma’s. Het is maar de 
vraag waarom die niet op het gewone open net uit-
gezonden werden. De beleidslijn is niet altijd duide-
lijk. Het principe moet zijn dat wat gemaakt is met 
belastinggeld in ieder geval de eerste keer uitgezon-
den moet worden op het open net. Het lid roept de 
VRT op om zich aan die afspraak te houden. Op dit 
moment kan immers maar een derde van de kijkers 
dat digitale net bekijken. 

De heer Jos Stassen wijst er in dit verband op dat 
toenmalig mediaminister Van Mechelen, gesteund 



45 Stuk 15 (2008-2009) – Nr. 5-D

door de Vlaamse Regering, in 1999 gezegd heeft dat 
de openbare omroep een voortrekkersrol moest spe-
len bij de Vlaamse digitale ontwikkeling. De VRT 
kreeg daarom heel wat middelen voor onderzoek en 
ontwikkeling. Iedereen wist dat het zou leiden tot 
digitale evoluties en eventueel digitale kanalen bij de 
openbare omroep zelf. 

Het volgende regeerakkoord van 2004 heeft dan 
bepaald dat er geen digitale kanalen mochten bijko-
men, tenzij de Vlaamse Regering en het Vlaams Par-
lement hun toestemming gaven. Uiteindelijk heeft de 
VRT de voorbije tien jaren enkel uitgevoerd wat het 
Vlaams Parlement en de Vlaamse Regering gevraagd 
hadden. Nu er uiteindelijk een digitaal kanaal opge-
leverd wordt, aarzelt het parlement. De rode knop is 
gewoon een nieuw digitaal kanaal, maar dat mag in 
het politieke jargon niet zo genoemd worden omdat 
het regeerakkoord van 2004 bepaalt dat er geen kana-
len mogen bijkomen. Zelfs verrijking betekent op een 
ander net iets uitzenden dat dan toevallig Canvas+ 
heet. 

De heer Dany Vandenbossche wijst erop dat er een 
akkoord afgesloten is over het zogenaamde driespo-
renbeleid. Hij heeft niets tegen de rode knop als die 
ten minste dient waarvoor hij bestemd is. Hij heeft op 
zich geen probleem met een volledig nieuw kanaal, 
maar dat was niet de oorspronkelijke bedoeling. 

De heer Jos Stassen herhaalt dat de beslissing van 
1999 sowieso zou leiden tot nieuwe digitale ontwik-
kelingen en dus kanalen. Dat kon iedere deskundige 
trouwens weten. Nu komt het erop aan duidelijk te 
beslissen of  de VRT dergelijk digitaal kanaal mag 
hebben en wat erop mag uitgezonden worden. 

De heer Carl Decaluwe vindt dat het parlement in een 
resolutie al duidelijk stelling ingenomen heeft (Parl. 
St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 1517/1). Ook de minister-
president heeft duidelijke uitspraken gedaan. De 
VRT moet die gewoon implementeren. 

Het ondernemingsplan is een zaak van de VRT. De 
gedelegeerde bestuurder zei een tijdje geleden dat de 
VRT voor zit op het besparingsschema. Hoe kan het 
parlement nagaan of  die uitspraak klopt? Gaat het 
om structurele of eenmalige besparingen? 

Hoe staat het met het pensioenfonds? Vorig jaar was 
het overwicht aan aandelen veel te groot. Met uittre-
dingen en een of  ander sociaal plan in het vooruit-
zicht is het pensioenfonds een belangrijk element. 

De VRT heeft de ambitie om meer en meer beelden 
van Een en Canvas via het internet uit te zenden. 
Vandaag biedt de commerciële televisie meer pro-

gramma’s aan via internet dan de openbare omroep. 
Zal de VRT zijn internetaanbod uitbreiden? Of heeft 
de omroep een bepaalde strategie om het niet te 
doen? 

De Vlaamse Regering zal de netwerken aandui-
den die als een ‘must-carrynetwerk’ zullen worden 
beschouwd. Wat betekent dat concreet? Wat zijn de 
gevolgen voor de verzelfstandiging van de zenderpar-
ken? 

Ook de voortzetting van het project kranten op 
school is een positieve zaak. Het is goed dat de regi-
onale omroepen genoeg steun krijgen onder meer 
voor ondertiteling, maar het lid hoopt dat de steun 
conform is aan de Europese regelgeving. Hoe staat 
het met de beheersovereenkomst van Het Beste van 
Vlaanderen en Nederland? 

Het Maduf-project voor de distributie van mobiele 
televisie is in maart 2008 beëindigd (Maduf: Maxi-
mize DVB Usage in Flanders). Is er een evaluatie 
gemaakt? Zo ja, wat zijn de conclusies? Hoeveel zal 
de openbare omroep investeren in Hogedefinitietele-
visie (HDTV)? Maakt dat deel uit van het onderne-
mingsplan? Worden bepaalde aspecten ervan een jaar 
uitgesteld? Kan iedereen volgen? Hoe zit het met de 
commerciële omroepen?

De verzelfstandiging van het zenderpark van de VRT 
zit in de finale fase. De VRT verwacht blijkbaar van 
de Vlaamse Regering een soort intentieverklaring om 
de exploitatietekorten van de komende drie jaar dicht 
te rijden. Klopt dat? Het zou gaan om 3 miljoen euro 
extra middelen voor de VRT om de exploitatie van 
het zenderpark te bekostigen. Waar staat dat bedrag 
in de begroting? 

De analoge ‘switch-off ’ is vrij vlot verlopen. Over 
het digitale dividend heeft de vorige minister onder-
handeld in Genève. Hij heeft daarbij de kaart van 
de openbare omroep getrokken. Dat is eigenlijk 
een gemiste kans. Minister Van Quickenborne heeft 
een punt met zijn pleidooi voor het niet uitsluitend 
inschakelen van de vrijgekomen ruimte voor de 
openbare omroep, maar ook voor elektronische net-
werken. Meer breedbandruimte voor internetconcur-
rentie kan een goede zaak zijn voor de consument. 
De omroepen beschikken immers over voldoende 
ruimte. Kan er nog van afgeweken worden? Hoe kan 
er een akkoord bereikt worden met de federale over-
heid? Het kan de operationalisering en het business-
plan van het verzelfstandigde zenderpark immers 
hypothekeren.

De heer Decaluwe wil weten of  er een duidelijk 
financieringsplan is voor het DIVA-project, de digi-
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talisering van het archief van de VRT. Vormt dat een 
deel van het ondernemingsplan? 

De Vlaamse Regulator van de Media (VRM) zal het 
structureel overleg met de sector onderhouden. Vorig 
jaar was er de kritiek dat het overleg nogal eenzijdig 
was. De heer Decaluwe hoort dat bezwaar nu niet 
meer. 

Inzake advertenties blijft de VRT provoceren. De 
woordvoerder van de Duitse ambassade schrijft over 
een bepaalde advertentie: “Vanuit het oogpunt van 
de Duitse ambassade leent het inflatoire gebruik van 
begrippen en beelden uit de context van het natio-
naalsocialisme en de Holocaust, beide onlosmakelijk 
met elkaar verbonden, zich ervoor bij te dragen tot 
een banalisering van de thema’s en een desensibilise-
ring in de omgang ermee. Dit is onverenigbaar met 
het respect dat de nagedachtenis verontschuldigd is 
en zou bovendien de gevoelens van de betrokkenen 
kunnen kwetsen. Hieruit volgt dat met name het 
gebruik van dergelijke middelen voor reclamedoel-
einden met klem af  te wijzen is. In Duitsland wordt 
de verspreiding van nationaalsocialistische symbolen 
als misdrijf  vervolgd.” Als de VRT niet inbindt, is het 
misschien nodig de advertentieregels te verstrengen. 
Men kwetst de volledige Joodse gemeenschap en ook 
vele anderen. Misschien is de jeugd daar niet meer 
gevoelig aan, en daarom zijn herdenkingsprojecten 
belangrijk. 

Blijkbaar wordt aangaande de naam MNM als ver-
vanger van Donna toch gezocht naar een dading met 
Mars. De communicatie is dus wel degelijk verkeerd 
gelopen. Wie draagt daarvoor de verantwoordelijk-
heid? Voor een dading moet immers betaald worden 
met belastinggeld. Het VRT-management moet de 
schuldigen aanpakken. De belastingbetaler moet niet 
betalen voor hun fouten. Bedrijven aarzelen trou-
wens om te adverteren bij de nieuwe omroep omdat 
de naam van de nieuwe radiozender nog niet zeker 
is. 

2.2. Standpunt van de heer Jos Stassen

De heer Jos Stassen waarschuwt voor de gevolgen 
van de financieel-economische crisis voor de plu-
riformiteit van het Vlaamse medialandschap. Het 
zou goed zijn als de minister-president nagaat welke 
maatregelen Vlaanderen kan nemen, daarbij onder 
meer rekening houdende met de Europese regels. 
De Europese Gemeenschap zal door de crisis allicht 
meer toestaan dan voorheen. Wellicht zal in 2009 een 

relanceplan voor de private mediasector nodig zijn, 
zo niet vreest de heer Stassen voor minder plurifor-
miteit en meer concentratie. Vlaanderen heeft het 
voordeel dat de media grotendeels in handen zijn van 
Vlaamse en Nederlandse bedrijven met een hart voor 
de regio. In andere regio’s zijn dat vaak buitenlandse 
firma’s die enkel poen komen scheppen. 

De heer Dany Vandenbossche sluit zich daar graag bij 
aan. De besparingsplannen van de VRT zijn groot 
nieuws, maar tegelijkertijd voltrekt zich in de geschre-
ven pers een soortgelijk drama. Ook daar zijn er alar-
merende berichten over nakende ontslagen en zelfs 
collectieve ontslagen. In de begroting staat een basis-
allocatie voor steun aan de geschreven pers. De oor-
sprong ervan ligt in het faillissement van een krant 
van lang geleden. De mediacommissie mag zich niet 
alleen bezighouden met de openbare omroep, maar 
moet aandacht hebben voor het volledige media-
landschap. De Vlaamse Vereniging van Journalisten 
(VVJ) vraagt aandacht voor haar zaak, maar ook de 
private omroepen mogen niet uit het beeld verdwij-
nen. VT4 werd de voorbije week bijvoorbeeld ook tot 
afvloeiingen gedwongen. 

De heer Jos Stassen wijst op de wekelijks terugke-
rende debatten in het Vlaams Parlement over de 
VRT. Hebben de financiële cijfers en de besparings-
plannen van de VRT gevolgen voor de begroting? De 
VRT zegt alvast zelf  te zullen ingrijpen. 

Politici moeten zich zo weinig mogelijk bezighouden 
met de operationalisering en zich beperken tot stra-
tegische kwesties. Tot zijn spijt moet de heer Stassen 
echter van die regel afwijken. Het parcours dat de 
VRT de laatste weken aflegt, noopt hem daartoe. De 
hele heisa over de financiële problemen had allicht 
kunnen vermeden worden. 

Op de vraag van minister-president Kris Peeters of  
de minister van Media dan tussenbeide moet komen, 
repliceert de heer Jos Stassen dat hij de juiste werk-
wijze nog niet gevonden heeft. Het is niet goed dat de 
operationele kwesties van de VRT hier wekelijks een 
debatonderwerp vormen, maar het is noodzakelijk 
omdat er zoveel verkeerd lopen.

De voorzitter verwijst naar het werkbezoek aan de 
VRT van 5 december. Het lid kan daar al zijn ver-
zuchtingen kwijt. 

De heer Jos Stassen herinnert aan de basisstelling dat 
de strategische kwesties door de raad van bestuur en 
de politiek behandeld worden, de operationele kwes-
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ties door het management. De gebeurtenissen van de 
laatste weken leiden tot vermenging en dat is geen 
goede zaak voor de VRT, noch voor de politiek. Wat 
is de oorzaak van het probleem? Loopt het intern 
fout? Dan moet het management van de VRT voor 
een oplossing zorgen. Hij verwacht dat de VRT dan 
op het werkbezoek van de commissie op 5 decem-
ber uitlegt hoe een en ander zal veranderen. Ofwel is 
er een probleem met de operationele leiding en dan 
moet er op een andere manier ingegrepen worden. 
Het is niet goed dat de VRT in het parlement weke-
lijks besproken wordt omdat er incidenten zijn die 
men had kunnen vermijden. Het is niet goed dat de 
VRT de politiek dwingt om in te grijpen. 

2.3. Standpunt van de heer Jurgen Verstrepen

De heer Jurgen Verstrepen is geen voorstander van 
ingrijpen in de operationele werking van de VRT. 

De beleidsbrief  Media is een oplijsting maar geeft 
weinig visie. Slechts drie bladzijden gaan over digitaal 
Vlaanderen, een meer gedetailleerde visie wordt door-
geschoven naar de volgende regeerperiode. Gezien de 
uitgebreide werkzaamheden en de positieve conclu-
sies van het parlement, ontgoochelt dat de spreker. 

Veel aandacht gaat naar de onderhandelingen van 
de digitale pakketten. De beleidsbrief  vertelt echter 
niet wat de beleidsvisie achter de digitale platformen 
eigenlijk is. 

Techniek en distributie zijn niet de basis van een 
modern mediabeleid. Op nogal wat vlakken is de 
beleidsbrief  eerder een technisch telecomdocument. 
Het is boeiend te lezen wat er precies mogelijk is met 
de frequenties, maar dat is niet de bedoeling van een 
beleidsbrief.

Minister-president Kris Peeters herinnert eraan dat 
de voorgelegde beleidsbrief  geldt voor de laatste 
maanden van de regeerperiode. Het zou spijtig zijn 
als er nu nog grote manoeuvres nodig zijn. De minis-
ter-president mag immers maar decreten indienen tot 
6 maart 2009. Een beleidsbrief is geen beleidsnota en 
een beleidsnota is geen regeerverklaring. Een beleids-
brief  bevat details over maatregelen die de volgende 
maanden genomen worden en is dus altijd technisch. 
Strategieën zijn voor de volgende regeerverklaring.

De heer Jurgen Verstrepen is het daar niet mee eens. 
Voor de VRT kunnen blijkbaar wel beslissingen 
genomen worden die de regeerperiode overstijgen. 

De digitale ontwikkelingen zijn belangrijk voor heel 
Vlaanderen, maar daarvoor lukt dat blijkbaar niet. 

De beleidsbrief  behandelt verder nog de VRT, de 
Vlaamse Regulator voor de Media (VRM), het zen-
derpark, de frequentieonderhandelingen en de sum-
miere wetswijzigingen. Op een aantal vlakken is er 
deze regeerperiode helemaal niets veranderd. De 
procedures lopen, is dan het standaardantwoord. De 
beleidsbrief  zegt dat acties worden genomen om de 
belangen van de Vlaamse radiozenders te vrijwaren 
tegen storingen. Dat zinnetje staat er al lang in. Aan 
de situatie verandert er echter niets. De RTBF blijft 
doodleuk met illegale vermogens en zendmasten al 
meer dan vijf  jaar de Vlaamse ether bevuilen. Brus-
selse zenders zorgen voor nog meer gekraak tot aan 
de Nederlandse grens. De meeste lokale radio’s zijn 
verdwenen, alleen radio Minerva, die zich richt tot 
senioren, heeft nog enig succes. Nu zal er dan geana-
lyseerd worden of  een nieuw type stadsradio kan 
worden ingevoerd dat meer aansluit bij een omgeving 
van de lokale radio’s en zich per definitie enkel richt 
tot een kleinschalige omgeving. Maar zelfs regionale 
radio’s kunnen nauwelijks overleven. Om de regio-
nale radio te laten overleven, zijn de decreten zelfs 
gewijzigd zodat ze door samenwerking op een grotere 
schaal kunnen uitzenden en zo overleven. De lokale 
radio’s zijn helemaal niet leefbaar. Wat voor nut heeft 
het dan de mogelijkheden van nog kleinere radio’s te 
onderzoeken?

Minister-president Kris Peeters vraagt of  het lid dan 
problemen heeft met onderzoek naar stadsradio’s. 
De heer Jurgen Verstrepen begrijpt niet waarom het 
onderzoek nuttig kan zijn. De ervaringen bewijzen 
dat lokale en stadsradio’s niet en regionale radio’s 
amper leefbaar zijn. Minister-president Kris Peeters 
concludeert dat het lid de resultaten van het onder-
zoek al claimt te kennen en ernaar uitkijkt.

De heer Jurgen Verstrepen dringt nog steeds aan op 
een gedeeltelijke zero-base van de frequentieband, 
waarin ook de VRT-radiofrequenties worden opge-
nomen. Hij hoopt dat Vlaanderen lessen trekt uit de 
vergissingen van de analoge frequentieverdeling en 
dezelfde fouten niet maakt bij de verdeling van de 
digitale frequenties.

De spreker hoopt dat de VRM niet langer de kwade 
politiehond zal spelen, maar naar Nederlands voor-
beeld eerder de vriend van de media wordt. 

Op het vlak van de mediaconcentratie wil de minis-
ter de marktverhoudingen in de gaten houden. De 
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tweede commerciële radio is in handen van de enige 
andere commerciële radiozender. Landelijk is er dus 
in de feiten een duopolie. Hoe zal de minister het 
evenwicht herstellen? 

Hoe staat het met de privatisering van het VRT-zen-
derpark? 

De VRT wordt omschreven als een kwalitatieve 
omroep. De heer Verstrepen pleit voor een debat 
om het begrip kwaliteit nader te omschrijven. 
Hij begrijpt dat bepaalde groepen reageren tegen 
bepaalde advertenties of  programma’s, maar moet 
het parlement daarover oordelen? Als dat het geval 
is, is het beter een ruimere discussie te wijden aan het 
begrip kwaliteit. Dergelijk debat woedt trouwens ook 
in de geschreven media: kwaliteitskrant of  -blad of 
sensatiepers. 

Een privébedrijf  heeft een efficiëntieaudit van de 
VRT uitgevoerd. De conclusie was dat de VRT 300 
mensen te veel tewerkstelt. Het rapport had het zelfs 
over ballast omdat de personeelsleden in kwestie niets 
zouden doen. Voorts stelde het bedrijf  een afvloei-
ingscenario voor. Dat onderzoek is blijkbaar snel 
begraven. De VRT heeft het nu over 150 ontslagen. 
Waarom wordt geen rekening gehouden met de resul-
taten van de audit? Waarom werden ze verdoezeld?

De telecomoperatoren beslissen meer en meer welke 
zenders de burgers kunnen en mogen bekijken. Dat 
verdient voldoende aandacht, al is niet duidelijk of 
het parlement er iets aan kan doen. De operatoren 
hanteren ook kijkcijfers die er officieel niet mogen 
zijn, omdat het de privacy zou schenden. Ook voor 
dergelijke aspecten moet de politieke wereld meer 
dan ooit oog hebben. 

Reclame, branding en productplacement komen wei-
nig aan bod in de beleidsbrief. Allicht is de reden 
dat de Mediadecreten binnenkort in het parlement 
besproken zullen worden. Zal deze problematiek erin 
geregeld worden?

Naar jaarlijkse gewoonte vraagt de heer Verstrepen 
om de steun voor de geschreven pers te verruimen. 
Leesbevordering en media-educatie, kranten in de 
klas: het zijn allemaal goede projecten, maar leer-
krachten verwijzen de kinderen meer en meer door 
naar internet. Kan het initiatief  niet ruimer gezien 
worden? De informatiedragers veranderen immers. 

Het is wenselijk dat het Interdisciplinair instituut 
voor BreedBand Technologie (IBBT) meer bemand 
wordt door mensen met dossierkennis. 

De bewaring en ontsluiting van multimediale data 
in Vlaanderen wordt in de beleidsbrief  te beperkt 
behandeld. Dat geldt ook voor het VRT-archief. Dat 
verdient meer budgetten en een betere strategie. 

Minister-president Kris Peeters herinnert eraan dat 
alle belangrijke beslissingen genomen zijn. Nu komt 
het erop aan de beslissingen uit te voeren. Meer mid-
delen kunnen enkel de uitvoering versnellen.

2.4. Standpunt van de heer Werner Marginet

De heer Werner Marginet verwijst net als voorgaande 
sprekers naar de recente debatten over de rode knop 
en de verkoop van het zenderpark van de VRT, even-
als naar de praktijk van het betalen van vergoedingen 
voor gasten in mediaprogramma’s.

Uiteraard staat in de beheersovereenkomst een stuk 
over de evaluatie waaruit bleek dat de VRT kostenef-
ficiënter is gaan werken. In ruil daarvoor gaat de 
Vlaamse Regering 10 miljoen euro extra storten in 
het pensioensfonds van de VRT, om de VRT door 
de financieel moeilijkere periodes van 2009, 2010 en 
2011 te loodsen. Heeft de minister echter zicht op de 
verdere financiële toekomst van de VRT? Wat als die 
bijdrage van 10 miljoen euro recurrent niet voldoende 
is? Het lid vindt het niet wenselijk om dan nog extra 
middelen in de VRT te pompen. Als de financiële 
moeilijkheden aanhouden, is het tijd voor structurele 
maatregelen.

In dit kader wordt in de beleidsbrief  ook gesteld dat 
de VRT meer middelen probeert te genereren via de 
uitbouw van zijn Line-extensions (VRT-LE). Met 
bepaalde activiteiten via Line-extensions heeft de 
heer Marginet geen problemen, bijvoorbeeld door 
programma’s die ontwikkeld werden met eigen mid-
delen verder te gelde te maken door ze op dvd uit te 
brengen. Waar hij wel problemen mee heeft, is het feit 
dat VRT-LE ook op de kap van de gemeenten geld 
probeert te verdienen, zoals bij de Sinterklaasintrede 
in Antwerpen. Daar vraagt de VRT-LE een meer dan 
behoorlijke som aan het stadsbestuur om Sinterklaas 
daar te laten aankomen en moet de stad ook nog eens 
instaan voor heel wat logistieke ondersteuning. De 
intrede van de Sint wordt bovendien gesponsord. Het 
is onkies dat de Antwerpse belastingbetaler eigenlijk 
twee keer betaalt voor de uitzending van de intrede 
van de Sint. Eén keer via de belastingen die gebruikt 
worden voor de VRT-dotatie en nog een keer via de 
belastingen die in de stadskas terechtkomen. Ook 
voor het programma Fata Morgana werd zo’n sys-
teem door VRT-LE toegepast, namelijk betalen om 
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met een bepaald programma naar de betrokken stad 
of  gemeente te komen. Het lid weet niet of  dat de 
juiste manier is om de uitbouw van VRT-LE in de 
praktijk te brengen.

Ook zal de VRT in 2009 voortgaan op de ingeslagen 
weg van de digitale televisie. Er is dan sprake van het 
zogenaamde plusaanbod en het uitgebreid aanbod-
op-aanvraag. Een van de zaken die in deze niet onbe-
langrijk lijkt, is het ontsluiten van het VRT-archief 
dat een schat aan audio-visueel erfgoed herbergt. Al 
van in het begin dat het project ter sprake kwam was 
de Vlaams Belangfractie een grote voorstander van 
de ontsluiting. Daarvoor bestaat immers een markt. 
Maar een grote hindernis is de rechtenproblematiek. 
Wat is nu de stand van zaken van de ontsluiting van 
het VRT-archief ? Wanneer zal Vlaanderen in deze 
rijkdom kunnen grasduinen?

In het kader van de radiostoringen van Vlaamse 
radio-omroepen vanuit Wallonië is er inmiddels een 
lange weg afgelegd. Voor het overgrote deel is dat de 
verdienste van voormalig mediaminister Bourgeois. 
Er is nu het Koninklijk Besluit van juni 2008 dat aan 
het BIPT de mogelijkheid geeft om op te treden zon-
der voorafgaand advies van de Franstalige Conseil 
Supérieur de l’ Audiovisuel (CSA). Het BIPT is in een 
paar gevallen opgetreden, maar het probleem is veel 
groter. Sommige zenders van de VRT hebben nu wat 
meer zendcomfort, maar er blijven nog steeds zenders 
over die worden weggeblazen. De minister-president 
stelt dan dat het BIPT moet doorgaan op de inge-
slagen weg, maar dat het ook zenders moet aanpak-
ken die het hun toegelaten vermogen overschrijden. 
Deze zinsnede uit de beleidsbrief  toont duidelijk aan 
dat de weg nog lang is. Hoe zal de minister-president 
het BIPT hiertoe aanzetten? Hij heeft ter zake geen 
bevoegdheid want die ligt federaal. 

Een bijkomend bewijs is het probleem bij de coördi-
natie van de frequentieplannen. De Franse Gemeen-
schap heeft te kennen gegeven dat ze daarover wil 
overleggen, maar wat is de waarde daarvan? Vlaan-
deren heeft in deze al heel wat slechte ervaringen. 
Voormalig minister Bourgeois heeft zijn mensen eens 
een hele zomer stand-by gehouden voor besprekin-
gen in de technische werkgroepen, maar de Franse 
Gemeenschap stuurde steeds haar kat. Ook de effec-
tieve werking van de CRC, de Conferentie van Regu-
latoren, is nog steeds geen feit.

Het enige wat volgens de heer Marginet echt soe-
laas kan brengen, is de overdracht van de bevoegd-

heid telecommunicatie naar de gemeenschappen. 
Ondanks het feit dat het in het regeerakkoord staat, 
verneemt het lid daarover bitter weinig. Is er eigenlijk 
een timing om tot een volledige oplossing van de fre-
quentieproblematiek te komen? Zo ja, welke? 

In de beleidsbrief  Media staat een uitgebreid stuk 
over de actualisering van de decreten betreffende de 
radio-omroep en televisie. Het is de bedoeling van de 
regering dit ontwerp van decreet in het najaar aan 
het parlement voor te leggen. Is er een meer concrete 
timing?

Minister-president Kris Peeters deelt mee dat het 
bewuste ontwerp van decreet op de agenda van 
de Vlaamse regering van 28 november 2008 werd 
geagendeerd. Het zal dan ook vrij spoedig aan het 
Vlaams Parlement worden voorgelegd. 

De heer Werner Marginet vermoedt dat de wijzi-
gingen inzake de VRM zeer summier zullen zijn. 
Nochtans was er kritiek op die VRM, zowel over de 
werking van de algemene kamer als de aanduiding 
van de leden van die eerste kamer. Afgelopen jaar 
werd er zelfs een nieuwe algemene kamer aangesteld. 
Ook in de mediacommissie werd kritiek geuit op de 
werking van die VRM, zelfs vanuit de meerderheid. 
Komt er een grote wijziging van het VRM-decreet?

De heer Dany Vandenbossche wijst erop dat de dis-
cussie over de VRM heel vreemd verloopt. Soms is 
de regulator te mild en later weer te streng. Misschien 
moet het parlement zelf  mediaregulator spelen.

De heer Werner Marginet heeft nog een opmer-
king in de marge van Het Beste van Vlaanderen en 
Nederland (BVN). Dat richt zich op de Vlamingen 
en Nederlanders in het buitenland en biedt onder 
andere een selectie van programma’s van de VRT. 
Maar Vlamingen in het buitenland klagen dat ze het 
moeten doen met enkel een selectie, terwijl de Frans-
talige RTBF integraal te ontvangen is via de satelliet. 
Volgens sommigen zou het integraal uitzenden van 
de programma’s van de VRT via satelliet een te duur 
project zijn. Maar toch, gelet op de vele verzoeken, 
vraagt de spreker of  die extra inspanning voor de 
Vlamingen in het buitenland mogelijk is. 

De VRT onderzoekt momenteel hoe Radio Vlaan-
deren Internationaal aantrekkelijk kan blijven voor 
de Vlamingen in het buitenland. De heer Marginet 
hoopt dat het geen cryptische omschrijving is die 
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betekent dat na een evaluatie de mogelijkheid bestaat 
dat Radio Vlaanderen Internationaal verdwijnt.

2.5. Standpunt van mevrouw Margriet Hermans

Mevrouw Margriet Hermans wijst erop dat deze 
regeerperiode heel wat nieuwigheden werden opge-
start. Die moeten inderdaad geëvalueerd worden om 
doelgericht verder te kunnen werken. De doelstellin-
gen en de middelen van de VRM zijn duidelijk gefor-
muleerd in de beleidsbrief. Nu moet de VRM de kans 
krijgen om zijn werk voort te zetten.

De beleidsbrief  kondigt heel wat evaluaties aan. 
Wanneer zal het Kenniscentrum Radio geëvalueerd 
worden? 

Open Vld pleit ook voor het onverkort opnemen van 
de Europese richtlijnen in de regelgeving.

Mevrouw Hermans begrijpt de omvorming van 
Donna naar MNM, maar vond de timing nogal 
vreemd. De beheersovereenkomst staat immers geen 
nieuwe radiozender toe. Wat zijn de financiële gevol-
gen? Is het beleidsmatig wel het juiste moment voor 
de naamswijziging? 

Helaas is er geen gedetailleerde tussentijdse evaluatie 
van de beheersovereenkomst van de VRT gekomen. 
Dat is jammer want het medialandschap evolueert 
snel. 

Komt er nog een nieuwe overeenkomst met de regio-
nale televisiezenders over de subsidiëring?

Het herbekijken van het frequentiepakket in het 
voordeel van de lokale radio’s is dringend. Mevrouw 
Hermans hoopt dat de minister-president het pro-
bleem van Sabam, de Belgische vereniging van 
auteurs, componisten en uitgevers, en de billijke ver-
goeding federaal blijft aankaarten. 

En hoe ver staat het concreet met de verzelfstandi-
ging van het zenderpark?

2.6. Standpunt van de heer Bart Caron

De heer Bart Caron betreurt dat de stijging van de 
VRT-dotatie lager is dan de stijging van de index 
van de consumptieprijzen. De VRT geeft immers als 
een van de redenen voor de afvloeiingen de hollende 
inflatie en de indexering van de lonen. De Vlaamse 

overheid kan dat niet maken. Voor haar eigen perso-
neel heeft ze immers provisies om indexeringen op te 
vangen. 

De heer Carl Decaluwe vindt deze stelling nogal 
populistisch. De VRT kent het groeipad vooraf. De 
meeste Vlaamse openbare instellingen hebben ook 
geen extra middelen gekregen voor de extra index-
sprong. Met een goed beleid kan een instelling dat 
incalculeren. De indexering is maar een fractie van de 
71,5 miljoen euro.

De heer Bart Caron repliceert dat zelfs private vzw’s 
en instellingen terecht een extra subsidie krijgen om 
de indexering van de lonen en de organisatie op te 
vangen: deSingel, de Vlaamse Opera, alle sportfede-
raties, de vzw’s in de cultuursector, theatergezelschap-
pen, orkesten. Dat zijn dan geen openbare Vlaamse 
instellingen. Dat is niet alleen geregeld in cao’s, het 
is ook een principiële houding om de werking niet 
te hypothekeren. Kortom, de stijging van de dotatie 
mag niet lager zijn dan de stijging van de index van 
de consumptieprijzen. 

2.7. Standpunt van de heer Jo Vermeulen

De heer Jo Vermeulen feliciteert de minister met zijn 
heldere en vooruitziende beleidsbrief. Het is voor de 
politiek immers niet eenvoudig om de snelle techni-
sche evolutie te volgen. Wat de VRT betreft, is het 
voor alle commissieleden een permanente uitdaging 
om zich niet met het operationele aspect te bemoeien. 
Het is natuurlijk niet onlogisch dat veel over de 
media gepraat wordt, want ze staan voortdurend in 
de schijnwerpers. Maar vaak gaat het om heel speci-
fieke aangelegenheden, die alle van elkaar verschil-
len. Het is dan ook verkeerd om ze allemaal op een 
hoopje te gooien, want dat geeft de valse indruk dat 
er met de VRT altijd wat aan de hand is. De echte 
vraag is veeleer of de doelstellingen worden gehaald. 
Daarop moet het oordeel van de beleidsmakers geba-
seerd zijn. 

2.8. Standpunt van mevrouw Tinne Rombouts

Mevrouw Tinne Rombouts is tevreden over de beleids-
brief, in het bijzonder het deeltje over mediawijsheid 
en mediageletterdheid. Het onderzoek van viWTA 
(Vlaams instituut voor Wetenschappelijk en Techno-
logisch Aspectenonderzoek) over games, waarover 
ook het parlement zich in het voorjaar boog, leerde 
dat er veel nood is aan begeleiding, niet alleen in de 
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omgang met games maar met alle nieuwe media-
dragers. De mate waarin games aanzetten tot reëel 
geweld, is immers afhankelijk van de mate waarin de 
spelers feit en fictie kunnen onderscheiden. 

In het voorstel van resolutie (Parl. St. Vl. Parl. 2007-
08, nr. 1735) dat het Vlaams Parlement hierover 
goedkeurde, staat de aanbeveling om een kenniscen-
trum mediawijsheid op te richten. Wanneer is het 
onderzoek daarnaar klaar? Wanneer komen er acties 
op basis van de conclusies daaruit? Hoe wordt een 
en ander geïmplementeerd in de nieuwe Mediadecre-
ten?

2.9. Standpunt van de heer Dany Vandenbossche

De heer Dany Vandenbossche wijst op de terechte 
ongerustheid over de financiële situatie van persorga-
nen en omroepen die hij reeds eerder aanhaalde. Wat 
kan men daaraan doen in het kader van de steun aan 
de geschreven pers? 

De besparingen bij de VRT behoren tot de verant-
woordelijkheid en de bevoegdheid van raad van 
bestuur en directiecomité. Er kunnen wel vragen 
gesteld worden over de manier waarop de VRT 
daarover communiceert. Een andere vraag is of  de 
gemengde financiering de omroep niet veel afhanke-
lijker maakt van de conjunctuur. Dotaties indexeren 
is niet ondenkbaar, maar dat is anders geregeld in de 
nieuwe beheersovereenkomst. Misschien had men er 
verstandiger aan gedaan de vorige beheersovereen-
komst te laten doorlopen, in de plaats van te onder-
handelen over een nieuwe. 

Het is inderdaad belangrijk om de samenstelling van 
het pensioenfonds van de VRT in de gaten te hou-
den. 

Samen met de heer Decaluwe stelt  de heer 
Vandenbossche voor om een motie van aanbeve-
ling in te dienen naar aanleiding van de beleidsbrief  
Media, en daarin een standpunt in te nemen in de 
aanslepende discussie over de rode knop. 

2.10. Antwoord van minister-president Kris Peeters

Minister-president Kris Peeters verwijst naar de ini-
tiatieven die reeds worden genomen om kwalitatieve 
journalistiek te stimuleren. Hij erkent dat ook het 
belangrijke, gevoelige debat over de financiële situatie 
van de media niet uit de weg mag gegaan worden. Hij 
zal, als de geschreven pers of  andere media in moei-
lijkheden komen door de verminderde publiciteit als 

gevolg van de financiële crisis, inderdaad een initia-
tief  moeten nemen om ervoor te zorgen dat niet de 
hele sector in zware problemen komt. Hij wijst er wel 
op dat hij daar zeer beperkte middelen voor heeft. 
Hij zal de sector in elk geval uitnodigen voor een 
gedachtewisseling in de loop van de volgende weken.
De rode knop is geen derde VRT-kanaal. De minis-
ter-president verwijst daarvoor naar artikel 7, §2, van 
de beheersovereenkomst. De regering heeft wel laten 
verstaan dat de VRT dit moet scherpstellen. Het is 
immers niet de bedoeling dat de fouten, zoals die met 
de herdenking van de Wapenstilstand op 11 novem-
ber, herhaald worden. 

Wat het saneringsplan betreft, is het goed dat de 
voorzitter van de raad van bestuur en de gedelegeerd 
bestuurder hebben verklaard dat men het probleem 
wil oplossen binnen de krijtlijnen van de beheers-
overeenkomst, en dat men niet automatisch extra 
geld vraagt aan de Vlaamse Regering. Het voorstel 
om 71,5 miljoen euro te besparen en een aantal men-
sen te laten afvloeien over een welbepaalde periode, 
wordt concreet ingevuld op de vergadering van de 
raad van bestuur op 15 december 2008. Het is niet de 
bedoeling dat de minister van Media dit zelf  doet, al 
kan de uiteindelijke oplossing natuurlijk wel bespro-
ken worden in deze parlementscommissie. De minis-
ter-president acht het wel raadzaam om van in een 
vroeg stadium de vakbonden te betrekken, anders 
vraagt men om problemen. Niets is belangrijker dan 
overleg met het personeel. 

De minister-president wijst erop dat wel meer 
dotaties niet geïndexeerd zijn en vernoemt het 
Gemeentefonds, waar ook gekozen is voor een vast 
groeipad over verschillende jaren, onafhankelijk van 
de indexering. Bij de VRT zijn er trouwens, naast de 
basisdotatie van 286 miljoen euro, dotaties voor de 
vergrijzingscoëfficiënt (1.095.000 euro), de knipper-
lichtprocedure (1.592.00 euro), pensioenfonds enzo-
voort. Men heeft destijds bewust gekozen voor een 
beheersovereenkomst met een groeipad. 

De samenstelling van het pensioenfonds van de VRT 
zal aan de commissieleden worden bezorgd.

Het ontwerp van decreet tot herziening van de 
gebundelde mediadecreten staat op de agenda van de 
Vlaamse Regering op 28 november. 

De beheersovereenkomst met BVN zal vrij snel 
ondertekend worden. 

Over de verzelfstandiging van het zenderpark is er een 
principieel akkoord in de raad van bestuur. De dota-
tie wordt inderdaad verhoogd met 3 miljoen euro. De 
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minister-president herinnert in dat verband aan de 
afspraak dat de Vlaamse Regering de impact van de 
verzelfstandiging zou compenseren. Het bedrag zit 
nu nog niet in de begroting maar wordt toegevoegd 
tijdens de begrotingsaanpassing van maart 2009. 

De nieuwe naam MNM als vervanger van Donna 
wordt inderdaad gecontesteerd door snoepfabrikant 
Mars. De minister-president heeft begrepen dat de 
VRT zich inderdaad onvoldoende heeft ingedekt 
op juridisch vlak. Aan een dading is men nog niet 
toe, maar een en ander wordt volop onderzocht. De 
minister-president wenst zich echter niet bezig te hou-
den met de operationele activiteiten. Hij verwacht 
van de VRT een professionele afhandeling. 

Wat de advertenties betreft, moet de VRT zich hou-
den aan de wettelijke regels. Net zoals met het pro-
gramma Plat Préféré heeft de VRT niet lang genoeg 
nagedacht. Gaat het om toevallige incidenten of is er 
een organisatorisch probleem met de juridische toets 
van de creativiteit? De minister-president suggereert 
dat de commissie het onderwerp ter sprake brengt tij-
dens haar werkbezoek aan de VRT op 5 december. 

De digitalisering van het VRT-archief  zal worden 
gefinancierd door de opbrengst van de verzelfstan-
diging van het zenderpark. De opbrengst zal ook 
worden aangewend voor het TOM-project, de totale 
ombouw van de VRT-gebouwen.

Op de bewering van de minister-president dat de 
sanering bij de VRT geen impact zal hebben op de 
Vlaamse begroting, vraagt de heer Jos Stassen of  dat 
ook het geval is voor de begroting van de VRT zelf. 
Minister-president Kris Peeters gaat ervan uit dat 
men op een bepaald moment misschien aanpassin-
gen aanbrengt ten gevolge van de aan de gang zijnde 
saneringsoperatie. Het effect op de VRT-begroting 
hangt natuurlijk af  van het resultaat van de verga-
dering van de raad van bestuur van de VRT op 15 
december 2008. Wat de dreiging betreft om meer dan 
150 mensen te laten afvloeien, antwoordt de minister-
president dat hij erop rekent dat het management het 
personeel efficiënt inzet. De heer Jos Stassen vindt 
het geen goede zaak dat het parcours van de VRT 
zodanig is dat in dit parlement voortdurend operati-
onele zaken aan bod komen. Om dat te voorkomen is 
een interne aanpak nodig. 

Minister-president Kris Peeters vindt het logisch dat 
hij in de laatste maanden van de legislatuur geen 
grote visies en strategieën meer ontwikkelt in het 
mediabeleid, waar zijn voorganger Geert Bourgeois 

vier jaar hard aan gewerkt heeft. Dat wil echter niet 
zeggen dat de komende maanden niets meer gaat 
gebeuren. Het komt er nu op aan het werk van het 
Vlaamse regeerakkoord inzake media af te maken en 
te evalueren. 

Er zijn in het verleden reeds heel wat inspannin-
gen geleverd om het probleem van de storing van 
radiofrequenties op te lossen. De minister-president 
belooft om deze inspanningen verder te zetten. Hij 
sluit zich trouwens aan bij de wens dat de regionali-
sering van de federale bevoegdheid van het BIPT zo 
snel mogelijk gebeurt.

De stand van zaken met betrekking tot HDTV wordt 
bezorgd.

Het onderzoek over het kenniscentrum mediawijsheid 
en mediageletterdheid is binnen en wordt binnenkort 
vrijgegeven en besproken, nadat de administratie 
heeft nagekeken of  alles is onderzocht dat gevraagd 
werd. 

V. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN INDI-
CATIEVE STEMMING OVER DE BELEIDS-
DOMEINEN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN 
MEDIA

Over de beleidsdomeinen Cultuur en Media worden 
geen specifieke opmerkingen meer geformuleerd.

Voor de beleidsdomeinen Jeugd en Sport worden 
door de dames Sabine Poleyn, Laurence Libert, Els 
Robeyns, de heer Bart Caron en mevrouw Tinne 
Rombouts twee met elkaar verbonden amendemen-
ten nrs. 6 en 7 ingediend (Parl. St. Vl. Parl. 2008-09, 
nr. 15/3).

Een amendement nr. 6 strekt ertoe op het beleids-
domein H (Cultuur, Jeugd, Sport en Media), pro-
gramma F (Sport) het niet-gesplitste krediet van 
basisallocatie 3336 van 2.197 duizend euro te bren-
gen op 1.947 duizend euro, en het totaal van de 
niet-gesplitste kredieten van 115.436 duizend euro te 
brengen op 115.186 duizend euro.

De indieners stellen dat het telkens om een verlaging 
gaat van 250.000 euro, als compensatie voor het ver-
meerderen van de basisallocatie HG 3325 in amende-
ment nr.7.

Een amendement nr. 7 strekt ertoe op het beleids-
domein H (Cultuur, Jeugd, Sport en Media), pro-
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gramma G (Jeugd) het niet-gesplitste krediet van 
basisallocatie 3325 van 1.790 duizend euro te bren-
gen op 2.040 duizend euro, en het totaal van de 
niet-gesplitste kredieten van 63.476 duizend euro te 
brengen op 63.726 duizend euro.

De indieners stellen dat het telkens om een verhoging 
gaat van 250.000 euro ten voordele van de Algemene 
Dienst voor Jeugdtoerisme (ADJ). De overgang voor 
een aantal personeelsleden binnen ADJ, van het 
paritair comité 329 naar het paritair comité 301, de 
stijging van de loonkosten en van de grondstoffen-
prijzen, alsook de daling van de inkomsten van het 
restaurant, verantwoorden een stijging van de subsi-
die aan ADJ met 250 duizend euro. Op die manier 
kan de reguliere werking en dienstverlening aan groe-
pen worden verzekerd, zonder dit te moeten verhalen 
op de gebruiker. Zo kan de prijsvriendelijkheid voor 
jeugdgroepen behouden blijven.

De amendementen nrs. 6 en 7 worden samen met de 
aan de commissie toegewezen bevoegdheden inzake 
Cultuur, Jeugd, Sport en Media aangenomen met 8 
stemmen bij 3 onthoudingen.

De verslaggevers, De voorzitter,

Paul DELVA Dany VANDENBOSSCHE

Carl DECALUWE

–––––––––––––––––––––


